
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

 با خبرهایی که از مبتلا شدن برخی چهره های سینما به 
کرونا منتشــر شده است، باید پرسید آیا در این روزهایی که 
محدودیت های شغلی در تهران برقرار شده و حتی بر تعطیلی 
پایتخت و چند کلانشــهر دیگر تاکید می شــود، نظارتی بر 

پروژه های تصویری در حال تولید وجود دارد؟ 
 اســفند سال گذشته همزمان با شیوع گسترده کرونا در 
ایران که با تولید ســریال های نوروزی و چند فیلم سینمایی 
همراه بود، ستادی در خانه سینما تشکیل شد تا بر وضعیت 
ســلامت اعضای خانه سینما و شاغل در این گروه ها نظارتی 
داشته باشد و بسیاری از این پروژه ها در همان روزهای موج 
اول کرونا تعطیل شدند، اما بعدها فعالیت این ستاد به دلیل 

اختلاف هایی که پیش آمد متوقف شد.
 در روزهای تعطیلی برخی مشــاغل در بهار امسال اجازه 
فیلمبرداری به بعضی پروژه ها به صورت مشــروط و با تاکید 
بر رعایت پروتکل ها با هماهنگی سازمان سینمایی داده شد و 
بعد هم دیگر تعطیلی ها تمام شد و هر کس بنا به شرایط کار 

خود را پیش گرفت. 
در این چند ماه بارها خبرهایی از مبتلا شدن بازیگران و 
اهالی سینما به کوید 19 رسانه ای شد که البته خیلی از آن ها 
مشغول کار نبودند اما در روزهای گذشته که موج سوم کرونا 
را خیلی شــدیدتر با آمار مبتلایان و فوتی های بیشتر پشت 
سر می گذاریم، خبر بیمار شــدن کسانی به گوش می رسد 
که ســر فیلمبرداری بوده یا پروژه هایشان همچنان در حال 

فعالیت است. 
محمدرضا گلــزار و نوید محمدزاده بازیگرانی هســتند 
که خودشــان در فاصله چند ســاعت از هــم اعلام کرده اند 
که به کرونا مبتلا شــده اند و اگرچه مشخص نیست هنگام 
فیلمبرداری دچار این بیماری شده اند یا خیر، اما به هر حال 
این ســوال مطرح است که وضعیت همکاران این بازیگران و 
نیز گروه های دیگری که مشغول تولید هستند، چگونه است؟ 
چقدر پروتکل های بهداشتی در این پروژه ها رعایت می شود 
و آیا حداقل  محدودیتی برای رفت و آمد عوامل وجود دارد؟

نکته مهم در این باره این اســت که مشــخص نیست آیا 
اصلا دستگاه یا صنفی در این زمینه مسئول است؟ پیگیری از 
سازمان سینمایی به نتیحه نرسیده ولی پرس و جو از صنف 
تهیه کننده ها نشان می دهد که ستاد ویژه ای مثل گذشته یا 
مسئول مشخصی وجود ندارد و فقط به تهیه کننده ها توصیه 
می شود که با حضور پزشک به شدت بر رعایت پروتکل ها دقت 
شــود چرا که بیمار شدن حتی یک نفر در گروه به کل یک 

پروژه و سلامتی بقیه می تواند آسیب بزند.

قتل یک معلم در حومه پاریس سفر وزیر کشور فرانسه را به مراکش 
ناتمام گذاشت؛ مکرون را به محل حادثه کشاند و وزیر آموزش و پرورش 

آن کشور را به موضع گیری وادار کرد.
در توییت وزیر آموزش و پرورش فرانسه آمده است:

»این کل جمهوری است که با ترور نفرت انگیز یکی از خدمتگزارانش 
مورد حمله قرار گرفته است. وحدت و استحکام ما تنها پاسخ به هیولای 

تروریسم اسلامگراست. ما با آن مقابله می کنیم.«
بنابر اخبار منتشر شده یک معلم فرانسوی که اخیرا سر کلاس »آزادی 
بیان« کاریکاتورهایی از پیامبر خاتم )ص( را نشــان داده بود در نزدیکی 
پاریس با چاقو کشــته شد. فردی که به این معلم حمله کرده بود نیز به 
ضرب گلوله پلیس فرانســه کشته شــد.  مکرون پس از حضور در محل 
حادثه و گفتگو با همکاران معلم کشته شده در برابر دوربین های تلویزیونی 
خطاب به فرانسوی ها اظهار داشت: »یکی از هموطنان ما به قتل رسید 
زیرا تدریس می کرد و به شاگردانش از آزادی بیان سخن می گفت.« وی 
این اتفاق را یک »حمله تروریستی اسلامگرایانه ی آشکار« توصیف کرد. 
رهبر حزب راست افراطی »اتحاد ملی« نیز در صفحه توئیتر خود نوشت: 
»یک آموزگار به دلیل نشان دادن کاریکاتورهای شارلی ابدو سر بریده شد. 
ما در فرانسه به این حد از بربریت غیرقابل تحمل رسیده ایم. اسلام گرایی 

در حال جنگ با ما است. ما با زور باید آن را از فرانسه بیرون کنیم.«
به تصور من این اتفاق بزنگاه حضور و آزمون آبروداری وزارت آموزش 

و پرورش در عرصه بین الملل است.
 به باور نگارنده لازم است وزیر آموزش و پرورش ایران در کوتاه ترین 
زمان ممکن متن وزین و استوار و فاخر و مستدل و معقولی آماده و منتشر 

و این اتفاق ناگوار و جانسوز را محکوم کند؛
 و بگو ید که ما در ســالروز وفات پیامبر رحمت و انســانیت، دو بار 

مصیبت دیده ایم:
یک بار برای فراق و داغ دوری پیامبر آزادگی و شفقت و مهربانی،

و دیگر بار، مجروح و غمزده از این حادثه ی تلخ؛
اما نمی پذیریم این حادثه ناگوار به اســم اسلام تمام شود و بهانه ای 

باشد برای سختگیری بیشتر بر دانشجویان و دانش آموزان مسلمان.
ضروری است آقای وزیر به صراحت و بی ترس و واهمه، بیان کنند که 
بر اساس مبانی اعتقادی ما، »رحمان« صفت خداوند نیست؛ بلکه مانند 
»الله« اســمِ خاصِ  پروردگار و عین ذات اوست؛ و هر حرکتی در دنیا بر 

خلاف این مبنا، حتما دور از مبانی انسان و اسلام است.
مــن اگر جای آقای وزیر بودم؛ حتما حتی تا فردا صبح هم صبر نمی 
کردم، کمااینکه صبر نکردم و پاســی از شب گذشته در حال نوشتن این 
مطلب هستم؛ و مشــاوران خوش ذوق و کاربلدی را دعوت می کردم تا 
به این مهم همت گمارند.  ســپس نتیجه و حاصل زحمت آنان را برای 
ســفارت فرانسه و همتای فرانسوی خودم و برای سازمان یونسکو و برای 

صاحبان رسانه ارسال می کردم.
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مدیرکل نظارت بر محصولات کشاورزی و مواد غذایی سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان درباره آخرین تصمیمات گرفته شده درباره قیمت شکر 
گفت: مطابق مصوبه کارگروه تنظیم بازار حداکثر نرخ فروش هر کیلوگرم شکر فله 
درب کارخانه برای تمام مصارف ۶۶۵۰ تومان و قیمت مصرف کننده شــکر بسته 

بندی یک کیلوگرمی ۸۷۰۰ تومان تعیین شده است.
علیرضا رستمی با بیان اینکه بر اساس مصوبه صد و دوازدهمین جلسه کارگروه 
تنظیم بازار قیمت برای همه مصارف یعنی خانوار و صنف و صنعت درب کارخانه 
یکسان است، اظهار کرد: بنابراین قیمت شکر مصرف خانوار تغییری نکرده است.

این مقام مســئول  همچنین درباره پرداخت یارانه ۵۰۰ تومانی به ازای هر کیلو 
شــکر از سوی دولت به کارخانجات که در مصوبه قبلی ذکر شده بود، اظهار کرد: 
مطالبات کارخانجات شــکر از دولت بابت یارانه مصرف کننده ســنوات قبل نیز از 
محل مابه التفاوت واردات، تامین و جبران خواهد شد.رستمی در پایان همچنین 
تاکید کرد که مصوبه جدید جایگزین تمام مصوبات قبلی در خصوص قیمت شکر 

و مابه التفاوت است.
براساس مصوبه قبلی ستاد تنظیم بازار قیمت گذاری شکر تولید داخل به انجمن 
ذیربط و براساس ضوابط قیمت گذاری سازمان حمایت محول شده بود که به نظر 
می رســد با مصوبه جدید و قیمت گذاری مجدد شــکر از سوی ستاد تنظیم بازار،  

این تصمیم لغو شده است.
همچنین در مصوبه قبلی مقرر شده بود که بابت هرکیلوگرم شکر صنف و صنعت 
مبلغ ۵۰۰۰ ریال مطالبات کارخانه ها از دولت بر اساس کنترل و محاسبات سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان تســویه می شود که طبق اعلام سازمان 

حمایت این بند از محل واردات جبران خواهد شد.
رئیس کل بانک مرکزی می گوید اسامی ۲۵۰ صادرکننده بدحساب که حتی یک 

دلار ارز به کشور بازنگردانده اند را به قوه قضاییه تحویل داده است.
عبدالناصر همتی در جلسه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی اظهار کرد: با 
توجه به شرایط فعلی، صادرات برای ما اهمیت بسیار زیادی دارد و از این رو بانک مرکزی 
به هیچ عنوان قصد فشار آوردن به صادرکنندگان تا جایی که آنها نتوانند کار خود را 
پیگیری کنند، ندارد اما با این وجود رفع تعهد ارزی نیز به عنوان یکی از اولویت های 

جدی کشور دنبال خواهد شد.وی ادامه داد: با توجه به شرایط تحریم ما مجبوریم که 
سختگیری ها را ادامه دهیم زیرا برای واردات کالاهای مورد نیاز کشور به ارز نیاز داریم 
ولی این به هیچ عنوان به معنی نادیده گرفتن نقش صادرکنندگان و اهمیت فعالیت 
آنها برای کشور نیست.رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به صادرکنندگان بدحسابی که 
ارز خود را بازنگردانده اند، بیان کرد: در کنار آن که ما تلاش می کنیم از صادرکنندگان 
خوشنام تقدیر کنیم، باید در نظر داشت که در این مدت ۲۵۰ صادرکننده حتی یک دلار 
ارز را نیز به کشور بازنگردانده اند. این در حالی است که این افراد باید هفت میلیارد دلار 
تعهد ارزی را اجرایی می کردند.به گفته همتی، بررسی ها نشان داد که ۷۰ نفر از این افراد 
کارتن خواب بوده اند و با استفاده از کارت های بازرگانی یکبار مصرف این صادرات انجام 
شده است. از این رو بانک مرکزی نام این متخلفان را به قوه قضاییه تحویل خواهد داد.

رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه تحویل نام صادرکنندگان بدحســاب به قوه 
قضاییه مصوبه سران قوا بوده است، بیان کرد: ما حتی تلاش کردیم افرادی که بخشی 
از ارز خود را بازگردانده اند نیز به این قوه معرفی نشوند. من حتی در صحبت با رئیس 
قوه قضاییه اعلام کردم که بانک مرکزی علاقه ای به این کار ندارد اما باید نســبت به 
رفع تعهد ارزی اقدام شود.همتی ادامه داد: وقتی واردکنندگان در مقابل بانک مرکزی 
تجمع می کنند که چرا به ما ارز نمی دهید ما باید به آنها چه پاسخی بدهیم. در این 
تردیدی نکنید که نظر دولت و بانک مرکزی حمایت قاطع از صادرکنندگان است. اما 
بحث تعهد ارزی نیز برای مدیریت نیازهای کشــور اهمیت جدی خواهد داشت. وی 
درباره پیشنهاد مطرح شده در رابطه با تهاتر ارز واردات و صادرات نیز بیان کرد: اگر وزیر 
سمت در این زمینه قبول مسئولیت می کند و برای مثال به ما اعلام می کند که فلان 
صادرکننده برای واردات اولویت دارد ما این موضوع را قبول می کنیم اما باید مسئولیت 
آن تقبل شود. ما معتقدیم کاهش صادرات به دلیل بخشنامه های بانک مرکزی نبوده 

است و این موضوع پشت پرده هایی دارد که ما از آن خبر داریم.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه کشور دوران اوج تحریم را پشت سر گذاشته 
است، تاکید کرد: ما امیدواریم در شش ماهه دوم سال جهش خوبی در حوزه صادرات 
داشته باشیم و با توجه به افزایش عرضه ارز در سامانه نیما امیدواریم نرخ ارز به زودی 
کنترل شود. در روزهای گذشته به طور متوسط 1۵۰ میلیون دلار ارز در سامانه نیما 

ثبت شده و امیدواریم با عبور از اوج تحریم ها قیمت ها در این بازار کنترل شود.

جولان دادن کرونا 
میان ستاره های سینما

بازیگر نقش »شــهید عبدالرسول زرین« در فیلم »شکار 
شکارچی« انتخاب شد. 

کامبیز دیرباز عهده دار ایفای نقش این شهید شده است؛ 
فیلم »شــکار شکارچی« که به شــهید زرین می پردازد، به 
کارگردانی علی غفاری و تهیه کنندگی ابراهیم اصغری ساخته 

می شود.
 »شــهید عبدالرســول زرین« جزو نیروهــای اصلی و 
بنیانگذاران لشکر امام حســین)ع( بوده و در جبهه ها نقش 
منحصر به  فردی را ایفا می کرد؛ نشانه گیری های دقیق شهید 
زرین بیشترین آسیب ها را به دشمن زده است. او با رکورد بیش 
از سه هزار شلیک موفق و با به هلاکت رساندن نظامیان بعثی 
و چندیــن تک تیرانداز ماهر و فرمانده عراقی خود را به عنوان 
ماهرترین تک تیرانداز جهان در جنگ های معاصر ثبت کرده 
است. این شهید والامقام در اسفندماه سال 1۳۶۲ و در جزیره 

مجنون و عملیات خیبر به درجه رفیع شهادت نائل آمد.

»کامبیز دیرباز« 
ماهرترین تک تیرانداز 
جنگ تحمیلی می شود

آخرین تصمیمات ستاد تنظیم بازار؛

هر کیلو شکر، هر کیلو شکر، ۸۷۰۰۸۷۰۰ تومان تومان
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شماره : 951

 تشدید آلودگی هوا با شیوع کرونا
ــش  ــه افزای ــه ب ــا توج ــران ب ــهر ته ــورای ش ــلامت ش ــه س ــس کمیت رئی
ــای بیشــتر شــد. ــت ه ــان اعمــال محدودی ــران خواه ــوای ته آلایندگــی ه

ناهیــد خداکرمــی بــا اشــاره بــه افزایــش آلایندگــی هــوای تهــران، گفــت: 
آلودگــی هــوا علــت منفــردی نــدارد کــه یــک ســازمان یــا نهــاد بتوانــد بــه 
تنهایــی نســبت بــه حــل ایــن معضــل در تهــران یــا ســایر کلانشــهرها اقــدام 
کنــد و از آنجایــی کــه ایــن مســئله چندوجهــی اســت بایــد همــه دســتگاه 

هــا پــای کار بیاینــد.
وی بــا بیــان اینکــه در تشــدید آلودگــی هــوای تهــران عــلاوه بــر عوامــل 
جــوی همچــون نبــود بــاد و بــاران، منابــع تولیــد آلاینــده  نیــز مهــم اســت 
کــه بایــد توامــان بــه هــر دو ایــن عوامــل دقــت کــرد، افــزود: دقــت داشــته 
باشــید کــه امســال، تهدیــد آلودگــی هــوا مــی توانــد بــا توجــه بــه شــیوع 
کرونــا جــدی تــر باشــد چراکــه آلودگــی در هــوا بــه دســتگاه تنفســی و ریــه  
آســیب مــی زنــد و در حالــی کــه بــا  اپیدمــی کرونــا مواجــه هســتیم،  مــی 

توانــد عــوارض بیمــاری بــا التهــاب ریــه را بیشــتر کنــد.
ــه بافــت  ــا، ب ــا بیــان اینکــه هــم آلودگــی هــوا و هــم کرون خداکرمــی ب
ــرار مــی دهنــد، ادامــه داد:  ــه مــی کننــد و آن را تحــت تاثیــر ق ــه حمل ری
ــوع اجــرای طــرح  تشــدید آلودگــی هــوا در تهــران در حالــی اســت کــه  ن
ــا در  ــرل تردده ــرای کنت ــزاری ب ــوان اب ــه عن ــن ب ــش از ای ــه پی ــک ک ترافی
ــر  ــا تغیی ــیوع کرون ــی ش ــالا در پ ــد، ح ــی ش ــتفاده م ــوده اس ــای آل روزه
کــرده و بــه همیــن دلیــل در هرســاعت از شــبانه روز شــاهد تــردد گســترده 
ــا  ــه نظــر نمــی رســد کــه بتوانیــم ب ــان هــا هســتیم و ب خودروهــا در خیاب
توجــه بــه شــیوع کرونــا، از طــرح ترافیــک بــه عنــوان ابــزار کنتــرل تــردد 

اســتفاده کــرد.
وی بــا بیــان اینکــه در مســئله حــل آلودگــی هــوا در تهــران، شــهرداری 
و شــورای شــهر ابــزاری در اختیــار نــدارد و بایــد چشمشــان بــه تصمیمــات 
ــزود: شــورای شــهر و مدیریــت شــهری هــر  نهادهــای بالادســتی باشــد، اف
ــل  ــن دلی ــه همی ــد و ب ــی دهن ــد، انجــام م ــون اجــازه ده ــه قان آنچــه را ک
اســت کــه در زمینــه حمــل ونقــل عمومــی ســعی مــی شــود کــه معاینــه 
فنــی ایــن وســایل را همیشــه بــه روز نگــه دارد تــا دودزایــی آنهــا کاهــش 

یابــد.
ــن  ــه در ای ــر اینک ــد ب ــا تاکی ــهر ب ــورای ش ــلامت ش ــه س ــس کمیت رئی
ــی  ــرای آلودگ ــات کلان ب ــه تصمیم ــا  لازم اســت ک ــی کرون ــرایط اپیدم ش
هــوای پایتخــت گرفتــه شــود، ادامــه داد: مســئولان مربوطــه هــر تصمیمــی 
ــورد  ــا م ــد حتم ــاذ کنن ــران اتخ ــوای ته ــی ه ــش آلودگ ــرای کاه ــه ب ک
پذیــرش و حمایــت شــورای شــهر واقــع خواهــد شــد، البتــه دقــت داشــته 
باشــید کــه شــورا یــا شــهرداری در اعمــال اضافــه یــا کــم کــردن محدودیــت 
هــا نقشــی نــدارد، امــا کامــلا از ایــن تصمیمــات در راســتای بهبــود اوضــاع 
حمایــت مــی کنــد و لازم اســت دســتگاه هــای متولــی تصمیمــات فــوری در 

راســتای کاهــش آلایندگــی اتخــاذ کننــد.

ــه ۱۵۰ میلیــاردی آمــوزش و پــرورش   تکذیــب درآمــد ماهان
از شــبکه شــاد

مدیــرکل دفتــر فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات وزارت آمــوزش و پــرورش 
بــا بیــان اینکــه وزارت آمــوزش و پــرورش درآمــدی از شــبکه شــاد نــدارد؛ 
ــه 1۵۰  ــد ماهان ــر کســب درآم ــی ب ــه وی مبن ــارات منتســب ب برخــی اظه
میلیــاردی ایــن وزارتخانــه از شــبکه شــاد را رد کــرد و آن را صحیــح 
ــا  ــه برگــزاری نشســت مشــترکی ب ــا اشــاره ب ندانســت.  محمــود حبیبــی ب
ــی برگــزار  شــد  ــر ارتباطــات در روز گذشــته اظهــار کــرد: جلســه خوب وزی
ــی  ــکاری خوب ــول هم ــات ق ــر ارتباط ــی داشــت. وزی ــای خوب و خروجــی ه

ــه مــا داد. ب
ــکلات آن  ــش مش ــاد و کاه ــبکه ش ــوزه ش ــد در ح ــرر ش ــزود: مق وی اف
ــه  ــرورش ب ــوزش و پ ــه وزارت آم ــی ک ــات آموزش ــایر خدم ــن س و همچنی
صــورت الکترونیکــی ارائــه مــی دهــد بــه مــا کمــک کننــد کــه کلیــات آن بــا 
حضــور نماینــدگان دوطــرف در قالــب یــک کارگــروه مشــخص خواهــد شــد. 
همچنیــن مقــرر شــد تفاهــم نامــه مجــددی بــا وزارت ارتباطــات منعقــد و 
اجــرا شــود. مدیــرکل دفتــر فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات وزارت آمــوزش 
و پــرورش دربــاره احتمــال افزایــش پهنــای بانــد مــورد اســتفاده در شــبکه 
ــه شــده و  ــرای شــاد درنظــر گرفت ــی ب ــد خوب ــای بان ــز گفــت: پهن شــاد نی

شــاد محدودیــت پهنــای بانــد نــدارد.
حبیبــی ادامــه داد: ممکــن اســت ســرعت در برخــی زمــان هــا و مناطــق 
بــه علــت کاربــران زیــاد، کنــد باشــد کــه در حــال کار بــر روی زیرســاخت 
هــای نــرم افــزاری هســتیم. مباحــث تکنولوژیــک اســت و چنــدان بــه پهنای 
بانــد مرتبــط نیســت. همچنیــن قــرار بــر ایــن اســت در ادامــه کار بــه ایــن 
ســمت حرکــت کنیــم کــه چندیــن قطــب هاســتینگ در ســطح کشــور راه 
انــدازی شــود تــا تنهــا زیرســاخت در تهــران نباشــد کــه قــول همــکاری از 

ســوی وزارت ارتباطــات داده شــده اســت.
ــه وی  ــب ب ــی منتس ــه اظهارنظرهای ــش ک ــن پرس ــه ای ــخ ب وی در پاس
پیرامــون درآمــد ماهانــه 1۵۰ میلیــارد تومانــی وزارت آمــوزش و پــرورش از 
شــبکه شــاد در فضــای مجــازی دســت بــه دســت مــی شــود، آیــا چنیــن 
درآمدزایــی بــرای وزارت آمــوزش و پــرورش از ایــن محــل بــه وجــود آمــده 
ــاد  ــبکه ش ــدی از ش ــرورش درآم ــوزش و پ ــر، وزارت آم ــت: خی ــت؟ گف اس

ــدارد و آن را تاییــد نمــی کنــم. ن
مدیــرکل دفتــر فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات وزارت آمــوزش و پــرورش 
ــدی  ــن درآم ــم چنی ــلا ه ــرورش قب ــوزش و پ ــه وزارت آم ــان اینک ــا بی ب
ــچ  ــده، هی ــدازی ش ــاد راه ان ــه ش ــی ک ــرد: از زمان ــار ک ــته اســت اظه نداش
گونــه درآمــدی از ایــن محــل عایــد ایــن وزاتخانــه نشــده و برنامــه اش هــم 

ــن محــل نبــوده اســت. ــی از ای درآمدزای

سعیده محمد  - سردبیر  | معاون امور 
زنان و خانــواده رئیس جمهوری با تاکید بر 
نقش اساسی ورزش در حفظ سلامت بانوان 
اظهار کرد: بیشــترین تهدیــد مرگ و میر 
زنان مربوط به بیماری های قلبی و عروقی و 

متابولیکی است. 
معصومه ابتکار در نشســت خبری که به 
مناسبت هفته ملی سلامت بانوان برگزار شد 
با تاکید بر اهمیت فعالیت مراکز فرهنگی در 
ایجاد نشاط عمومی گفت: معاونت امور زنان 
و خانــواده رئیس جمهوری، در این راســتا 
طرح هایی نظیر طرح ارتقای سطح مهارت های 
زندگی با همکاری وزارت آموزش و پرورش 

اجرا کرده است.

 آخرین وضعیت رسیدگی به لایحه 
تامین امنیت زنان در برابر خشونت

ابتکار درباره آخرین وضعیت »لایحه تامین 
امنیت بانوان« گفت: بررسی این لایحه به بند 
۳۵ کمیسیون لوایح رسیده است و در حال 
پیگیری است؛ همچنین در آخرین بند این 
لایحه به موضوع حصول اطمینان از آموزش 
پیش از ازدواج برای زوج های جوان اشــاره و 
به تصویب رسیده که گام مهمی در راستای 

رفع مشکلات ایجاد شده است.
به گفته  وی در راستای حمایت از مادران 
شیرده برنامه هایی توســط وزارت بهداشت 
در نظر گرفته شــده است که از جمله آن ها 
می توان به تامین شیرخشــک مــورد نیاز 
نوزادان، مرخصی های شــغلی مــادران و... 
اشاره کرد که نیازمند است مورد توجه بیشتر 

سیاست گذاران قرار گیرد.
ابتکار در پاســخ به ســوالی در خصوص 
اقدامات انجام شــده معاونت زنان برای زنان 
سرپرســت خانوار نیز گفــت: معاونت زنان 
دستگاهی ستادی است و مسئولیتی در امر 
اجرا ندارد، معاونت در این راستا ستادی را به 
تفکیک بند ط ماده ۸۰ در جهت هماهنگی 
بین دستگاهی برای اقدامات مربوط به زنان 
سرپرست خانوار تشکیل داده است که یکی 
از کمیته های این ستاد کمیته سلامت است.

 رصــد وضعیت ســامتی زنان 
سرپرست خانوار 

وی ادامه داد: این کمیته مشکلات خاص 
مربوط به ســلامت زنان سرپرست خانوار را 
با مســئولیت وزارت بهداشت رصد می کند؛ 
این اقدام الگویی اســت برا توان افزایی زنان 
سرپرست خانوار که در حال حاضر برای 1۴ 
هزار زن در سراســر کشور اجرا شده است و 
البته الــزام ابتدایی آن توان افزایی در حوزه 

مهارت های فردی است.
  

 تسهیات قانونی زنان شاغل 
به گفتــه  ابتکار ابــلاغ مرخصی 9 ماهه 
زایمان زنان، فرصت خاص چند ســاعت در 
روز برای شــیردهی زنان به نوزادان، ساعت 
کار قابل انعطاف برای زنان دارای فرزند زیر 
۶ سال و دورکاری از جمله مواردی است که 
در قانون برای سلامت زنان پیش بینی شده 

است و معاونت زنان پیگیر آن ها است.

 زنان سرپرست خانوار در اولویت 
مسکن ارزان قیمت و بیمه 

وی افــزود: طرح های حمایــت از زنان 
سرپرســت خانوار با همکاری سازمان هایی 
همانند بهزیســتی و سازمان های مردم نهاد 
در حال اجراست. همچنین بحث بیمه زنان 
سرپرست خانوار نیز موضوع مهمی است که 

امســال با اولویت مــادران بیش از یک و دو 
فرزند عملی خواهد شد. موضوع مسکن ارزان 
قیمت نیز یکی دیگر از موضوعات است که از 
وزیر مسکن درخواست کردیم زنان سرپرست 

خانوار را در اولویت قرار دهند.
معاون امور زنان و خانواده رییس جمهوری 
با تاکید بر اهمیت آموزش مهارت های فردی 
و ارتباطی به زنان و دانش آموزان ادامه داد:  
آموزش این مهارت ها به قدری مهم اســت 
که کلاس هایی در قالب مدرسه گفت وگو در 
آمــوزش و پرورش برای دانش آموزان ایجاد 
شده اســت، همچنین ما در معاونت زنان با 
ایجاد پادکســت های مهارت های بین نسلی 
ارتباطی تحت عنوان رادیو نســل در کاهش 
خشونت ها و افزایش سلامت روان بانوان گام 

برداشته ایم.

  اهمیت آموزش بلوغ به دانش آموزان 
وی درباره بهداشت بلوغ و اهمیت آموزش 
آن به دانش آموزان گفت: اخیرا با وزیر آموزش 
و پرورش در این باره گفتگو کردیم، همچنین 
در قانــون حمایت از اطفــال و نوجوانان که 
بالاخره در مجلس دهم تصویب  و ابلاغ شد 
هم به مباحث سلامت باروری و بهداشت بلوغ 
اشاره شده است که در کاهش خشونت ها و 

سوءاستفاده ها می تواند موثر باشد.

ممنوعیت  پیگیر لایحه   همچنان 
ازدواج کودکان زیر ۱۳ سال هستیم 

ابتکار با اشاره به موضوع کودک همسری 
به عنوان مصداقی از خشونت علیه دختران 
ادامه داد: با وجود اینکه آمار کودک همسری 
در ایران خیلی بالا نیســت اما تعداد کم آن 
نیز موجب به خطر انداختن بهداشت کودک 
می شود و تبعات جسمی و روانی برای کودک 

به همراه خواهد داشت.
به گفته  معاون امور زنان و خانواده رئیس 
جمهوری، این معاونت در راستای جلوگیری 
از کودک همســری لایحه ممنوعیت ازدواج 
کودکان زیر 1۳ ســال را به دولت ارائه و در 
حال پیگیری آن است. همچنین مولفه دیگر 
ایــن موضوع به مباحــث فرهنگی معطوف 
می شــود که این معاونت در این راستا سعی 
به آگاه ســازی مردم با همکاری بهزیستی و 

اورژانس اجتماعی داشته است.

 لزوم معرفی شبکه های مداخله در 
آسیبهای اجتماعی به مردم

وی ادامــه داد: ایــران یکی از قوی ترین 
شــبکه های اورژانس اجتماعی را داراســت. 
خط 1۲۳ در موارد خشونت کودک در داخل 
خانه، موارد خارج از خانه و به صورت اجتماعی 
بسیار عملکرد خوبی را داشته است. بهزیستی 

در این خشونت ها ورود یافته و در مواردی نیز 
دادستانی مانع این خشونت ها شده است.

ابتــکار اورژانس اجتماعی را کارآمدترین 
شــبکه در راســتای مداخلات آسیب های 
اجتماعی دانست و افزود: امسال با همکاری 
وزارت ارتباطات دو اتفاق خوب رخ داد و آن 
پیامک معرفی سامانه 1۲۳ اورژانس اجتماعی 
و سامانه 1۸۲۴ صدای مشاور به مردم و آگاه 
ســازی مردم از فعالیت چنین سامانه هایی 
بود. این خدمات از جمله خدمات پیشرفته ای 
است که کشورهای پیشرفته به آن می بالند و 
اکنون ایران نیز باید در جهت توسعه و تقویت 

آن عمل کند.
وی ادامه داد: معاونت در راســتای توان 
افزایی کارشناسان اورژانس اجتماعی اقداماتی 
نظیــر برگــزاری نشســت های تخصصی و 
مراسمات قدردانی از این کارشناسان انجام 
داده است، همچنین امسال مراسم قدردانی 
از کارشناسان ظرف هفته های آتی با همکاری 

سازمان بهزیستی برگزار خواهد شد.

 لایحه »تشدید مجازات پدر در صورت 
قتل فرزند« در دفتر رییس قوه قضائیه 

ابتکار همچنین به لایحه تشدید مجازات 
پدر در صورت قتل فرزند نیز اشــاره کرد و 
گفت: پس از قتل »رومینا« روند رســیدگی 
به این لایحه ســرعت یافت و از کمیسیون 
لوایح به قوه قضائیه منتقل شــد و اکنون در 
دفتر رئیس قوه قضائیه است تا در نهایت در 

دستور کار کمیسیون قرار گیرد.
  

 مخاطرات فضای سایبری برای زنان 
و احتمال سوء استفاده از آنها 

به گفته  وی یکی از موضوعات مهم درباره 
کاهش خشــونت علیه زنان آموزش استفاده 
صحیح از اینترنت است چراکه فضای سایبری 
دارای مخاطراتی است و یکی از این مخاطرات 
سوءاستفاده هایی است که شبکه های خرید 
و فروش انسان با مورد هدف قرار دادن زنان 
انجام می دهند که لازمه مقابله با آن اگاهی 
بخشــی به زنان و خانواده ها است. همچنین 
این معاونت در این راستا همکاری هایی را با 
وزارت ارتباطات داشــته است و نشستی نیز 
در هفته گذشته در راستای همین موضوع با 

کشور اندونزی برگزار کرده است.

 معاونت زنان مسئولیت مستقیمی 
در زمینه افزایش جمعیت ندارد 

 ابتکار در پاســخ به پرسشی در خصوص 
اقدامات معاونت زنــان درباره ناباروری زنان 
گفت: نقش معاونت زنان در چنین موضوعاتی 
همکاری با ســایر نهادها اســت، در همین 
راستا بازدیدهایی را از مراکز ناباروری وزارت 

بهداشت داشته ام و از نزدیک شاهد این بوده ام 
که این مراکز از نظر سطح خدمات پزشکی 
تراز جهانــی دارند و موفــق عملکرده اند و 

امیدوارم این تلاش ها استمرار یابد.
معاونت امور زنان و خانواده رئیس جمهوری 
با بیان اینکه این معاونت مسئولیت مستقیمی 
در زمینه مسائل مربوط به افزایش جمعیت 
ندارد، اظهار کرد: این معاونت همکاری هایی را 
با دستگاه های دیگر در خصوص آموزش قبل 
از ازدواج، تشــویق به اصلاح سبک زندگی و 
توجه به فرزندآوری داشــته است. همچنین 
مهم ترین گام در این راستا ایجاد سند ارتقای 
وضعیت زنان و خانواده در استان ها بوده است 
که شــامل محور تحکیم خانواده و زیرمحور 
فرزندآوری است. وی درباره تاثیر سند ارتقای 
وضعیت زنان و خانواده در دوران شیوع کرونا 
گفت: با وجود اینکه این سند پیش از پاندمی 
کرونا تدوین شده است اما به جهت نگاه جامع 
آن به وضعیت زنان و اطلاعات مورد استفاده 
آن از اطلاعات اطلس استان ها، نقش بسیار 

خوبی ایفا کرده است.

پایش  ایجاد ســامانه رصــد و   
شاخص های عدالت جنسیتی

ابتکار با اشــاره به افتتاح ســامانه رصد 
و پایش شــاخص های عدالت جنســیتی و 
فعالیت این ســامانه ادامه داد: ایجاد سامانه 
رصد و پایش شاخص های عدالت جنسیتی 
را می توان مهم ترین دستاورد معاونت زنان 
دانست چراکه از طریق این سامانه می توان 
اقدامات دســتگاه های مختلف در خصوص 
عدالت جنسیتی را مورد ارزیابی قرار داد. این 
معاونت در سال گذشته شاخص های خانواده 
را برای نخســتین بار تصویب کرد و در حال 
کار بر روی شناسنامه شاخص ها با همکاری 
مرکز آمار هستیم تا بتوانیم کارها را با برنامه 

و هدفمند پیش ببریم.

 موافقت وزیر کشور با درج نام مادر 
به روی کارت ملی 

ابتکار در پاسخ به پرسشی درباره درج نام 
مادران در کارت ملی گفت: این پیشنهاد در 
وزادت کشور در حال بررسی است. وزیر کشور 
موافق اجرای آن هســتند و اکنون منتظریم 
سازمان ثبت نظر خود را اعلام کند. این طرح 
نیازمند اصلاح آیین نامه است تا بتواند تا ماه 

آینده اجرا شود.
به گفته ی معاون امور زنان و خانواده رئیس 
جمهــوری ثبت نام مادر در کارت ملی هیچ 
هزینه مضاعفی نخواهد داشــت بلکه پس از 
ابلاغ آن، تنها در کارت ملی کودکانی که به 
دنیا می آیند و کســانی که اقدام به تعویض 
کارت ملــی و دریافت مجــدد آن می کنند، 

اعمال خواهد شد.

 تقاضای معاونت زنان برای استفاده 
مادران  برای  الکترونیک  از دســتبند 

زندانی 
وی با اشــاره به پویش ارمغان برای آزاد 
سازی زنان زندانی گفت: پیش از شیوع کرونا 
از حدود 1۵ زندان بازدید داشته ام، معاونت 
مکاتباتی را به جهت اجرای طرح استفاده از 
دستبند الکترونیک برای مادران زندانی داشته  
است تا مادرانی که حکم آن ها اجازه می دهد 
از این طرح استفاده کنند. همچنین دستور 
رییس قوه قضائیه برای آزادسازی زنان زندانی 
و آزاد ســازی حدود ۶۰ هزار زن در شرایط 

کرونا دستور خوبی بود.

 آمار استعمال دخانیات توسط زنان 
ایرانی بدتر از آمارهای جهانی نیست

 ابتکار در پاســخ به پرسشی درباره آمار 
استفاده زنان ایرانی از دخانیات، با بیان اینکه 
نرخ اعتیاد و دخانیات زنان ایرانی نسبت به 
آمــار جهانی وضعیت بدتری نــدارد، اظهار 
کرد: مســئله فرهنگ و آموزش اصلی ترین 
مســائل در این موارد هستند، آثار دخانیات 
بر علم پزشکی پوشیده نیست که حتی اگر 
افراد در محیطی که مواد مخدر اســتعمال 
می شود حضور داشــته باشند بی نصیب از 
آثار مخرب آن نیســتند. در این زمینه سال 
گذشته تفاهم نامه ای را با ستاد مبارزه با مواد 
مخدر امضا کردیم که به زودی موافقت نامه 

آن را اعمال می کنیم.

 تاش بــرای اعطــای امتیاز به 
پرستاران 

 معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری 
درباره اعطای امتیازاتی به پرستاران به عنوان 
خادمین ســلامت گفت: در این راستا دولت 
تلاش های زیــادی را انجام داده اســت اما 
شرایط تحریم های ظالمانه وضعیت اقتصادی 
را برای کشــور ایجاد کرده است که در کنار 
جنگ با کرونا درگیر جنگ اقتصادی هستیم، 
درخواست ها در این زمینه به وزارت بهداشت 
منعکس  شده است و قطعا رسیدگی خواهد 
شد و در تلاش برای جبران کمبودها هستیم.

 رونمایی از ارکســتر ســمفونی 
شهرزاد به پاس قدردانی از زنان عرصه 

خدمات سامت
 وی همچنین افزود: امروز از »ســمفونی 
شهرزاد« به عنوان یک ارکستر تمام زن برای 
خانم ها و به پــاس قدردانی از خدمات کادر 
درمان و خانم های عرصه خدمت ســلامت، 

به عنوان تلاش کوچکی رونمایی می شود.

 ارتقای شــاخص هــای عدالت 
جنسیتی طی ۴۰ سال اخیر 

ابتکار با بیان اینکه امســال سومین سال 
اســت که با همکاری وزارت بهداشت هفته 
ملی ســلامت زنان ایرانی برگزار می شود و 
این فرصت خوبی برای ارتقا ســطح آگاهی 
سلامت بانوان ایرانی است، ادامه داد: دومین 
محور شاخص های عدالت جنسیتی مصوب 
در ستاد ملی زن و خانواده به بحث سلامت 

معطوف می شود. 
همچنین اکنون در کشــور شاهد ارتقای 
شاخص های سلامت زنان طی ۴۰ سال اخیر 
هستیم و این نمایانگر سرمایه گذاری خوب 
در زیر ساخت های بهداشتی به ویژه بهداشت 

باروری است که نیازمند توجه ویژه است.

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری :

موافقت وزیر کشور با »درج نام مادر به روی کارت ملی« 

  خبرخبر

داروهای مکشوفه در عراق، ایرانی نبود
 رئیس ســازمان غذا و دارو با تاکید بر اینکه طبق اطلاعات کسب شده از 
مراجع مختلف مشــخص شد که داروهای مکشوفه ایرانی نبوده است، گفت: 
این داروها ساخت کشورهای دیگر بوده و تنها از مسیر ایران به عراق ترانزیت 
شده است  دکتر محمدرضا شانه ساز با اشاره به اینکه موضوع ترانزیت کالا از 
یک کشور به کشور دیگر مسئله مرسومی در فرهنگ تجارت است، عنوان کرد: 
این موضوع در مورد دارو هم روال اســت، اما متاسفانه طی چند روز گذشته 
موج خبری در مورد داروهایی که به هردلیل مربوط به مقررات داخلی کشور 
عراق اســت در رســانه ها بازتاب پیدا کرده و بدون دلیل منطقی و موجه به 
ایران ربط داده شده است، این داروها ایرانی نیست، بلکه داروهایی هستند که 
از کشورهای شرق آسیا و دیگر کشورهای همسایه هم مرز با عراق )به دلایل 
خاصی مثل بسته شدن موقت مرز مشترک،( از طریق خاک ایران ترانزیت و 

وارد این کشور شده است. وی افزود: براساس اطلاعات و آمارهای دقیقی که به 
دست آورده ایم این داروها ساخت کشورهای دیگر بوده که به صورت قانونی 

از مسیر ایران به کشور عراق حمل شده است.  
وی خاطرنشــان کرد: نکته جالب توجه این اســت که در شرایط سخت و 
فشارهای تحریم، کشورهای غربی مانع از ورود دارو و تجهیزات پزشکی حیاتی 
به کشور ما می شوند اما شاهد انعکاس این جنایت از هیچ یک از رسانه های 
برون مرزی نیستیم، درحالی که مسئله اینچنینی که هیچ ارتباطی به کشور 
ما ندارد و به ســایر کشورها مربوط است، در چنین ابعادی مورد توجه رسانه 

های معاند قرار می گیرد.
 شــانه ساز با ابراز تاسف از فضاســازی ایجاد شده در فضای مجازی روی 
اخبار کذب اینچنینی، گفت: این جو برای کســانی که در این شرایط سخت 

برای جلوگیری از کمبود دارو و تجهیزات پزشکی تلاش می کنند، نگران کننده 
است. کاش قبل از درج خبری درمورد یک موضوع، اطلاعات بیشتری در مورد 
آن کســب و سپس اظهار نظر شود. البته مطمئن باشید هیچ خللی در اراده 
مسئولان و تمامی پرسنل وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو ایجاد نخواهد 
کرد.    بنابر اعلام روابط عمومی سازمان غذا و دارو، وی با اشاره به اینکه کشور 
عراق بازار بزرگی برای صادرات داروست، اظهار کرد: داروهای ایرانی به دلیل 
کیفیت مطلوب و قیمت مناسب همواره طی سال ها از کشور قاچاق می شد و 
متاسفانه در رقابت های ناصواب برخی کمپانی های بزرگ رقیب مانع از ثبت 
داروهای ایرانی می شدند، اما مدتی است که با اجرای سامانه تیتک که امکان 
ردیابــی دارو را فراهم می کند، امکان جمع اوری اطلاعات و شناســایی مبدا 

تخلف و خروج دارو میسر شده است.

وا الْمَاناَتِ  إلِیَإلِیَ  أهَْلِهَاأهَْلِهَا«« )آیه  )آیه ۵8۵8 سوره نسا( سوره نسا( وا الْمَاناَتِ»إنَِّ الَلّ یأَْمُرُکُمْ أنَْ تؤَُدُّ »إنَِّ الَلّ یأَْمُرُکُمْ أنَْ تؤَُدُّ
»خداوند به شما فرمان می دهد که امانت ها را به صاحبانش بدهید«»خداوند به شما فرمان می دهد که امانت ها را به صاحبانش بدهید«

یابنده گرامی جناب اقای /خانم   فتاحی
بــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس نــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده خانــم /اقــای احمد بــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس نــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده خانــم /اقــای احمد 
جعفــر پــور و مدیــر عامــل وکارکنــان آنــی یــاب نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت ایــن امــر نیــک و جعفــر پــور و مدیــر عامــل وکارکنــان آنــی یــاب نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت ایــن امــر نیــک و 
خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی ،افتخــار خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی ،افتخــار 

مــی ورزنــد .مــی ورزنــد .

یابنده گرامی جناب اقای /خانم  یوسفی
بــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس نــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده خانم /اقــای محمد بــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس نــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده خانم /اقــای محمد 
عباســپور  و مدیــر عامــل وکارکنــان آنــی یــاب  نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت ایــن امــر نیــک و عباســپور  و مدیــر عامــل وکارکنــان آنــی یــاب  نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت ایــن امــر نیــک و 
خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی ،افتخــار خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی ،افتخــار 

مــی ورزنــد .مــی ورزنــد .

یابنده گرامی جناب اقای/خانم جوادی
ــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس نــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده  خــان /آقــای  ــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس نــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده  خــان /آقــای ب ب
مهــدی نیــری و مدیــر عامــل وکارکنــان آنــی یــاب  نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت ایــن امــر نیک مهــدی نیــری و مدیــر عامــل وکارکنــان آنــی یــاب  نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت ایــن امــر نیک 
و خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی ،افتخــار و خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی ،افتخــار 

مــی ورزنــد .مــی ورزنــد .

یابنده گرامیجناب اقای /خانم حسن نوعی
ــم /اقــای  ــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده. خان ــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس ن ــم /اقــای ب ــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده. خان ــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس ن ب
محمــد حســین جهانیــان و مدیــر عامــل وکارکنــان آنــی یــاب  نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت این محمــد حســین جهانیــان و مدیــر عامــل وکارکنــان آنــی یــاب  نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت این 
امــر نیــک و خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالی امــر نیــک و خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالی 

،افتخــار مــی ورزنــد .،افتخــار مــی ورزنــد .

یابنده گرامی جناب اقای /خانم  کامرانی
بــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس نــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده خانــم /اقــای مهناز بــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس نــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده خانــم /اقــای مهناز 
زادهــوش و مدیــر عامــل وکارکنــان آنــی یــاب نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت ایــن امــر نیــک و زادهــوش و مدیــر عامــل وکارکنــان آنــی یــاب نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت ایــن امــر نیــک و 
خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی ،افتخــار خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی ،افتخــار 

مــی ورزنــد .مــی ورزنــد .

یابنده گرامی جناب آقای: براتی
بــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس نــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده خانم/اقــای علــی بــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس نــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده خانم/اقــای علــی 
ــی بابــت ایــن امــر نیــک و  ــر و تشــکر از جنابعال ــی یــاب نهایــت تقدی ــی بابــت ایــن امــر نیــک و جعفــری و مدیرعامــل وکارکنــان آن ــر و تشــکر از جنابعال ــی یــاب نهایــت تقدی جعفــری و مدیرعامــل وکارکنــان آن
خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی ،افتخــار خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی ،افتخــار 

مــی ورزنــد .مــی ورزنــد .

یابنده گرامی جناب آقای/خانم:رضازاده
بــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس نــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده خانم/اقــای رضــا بــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس نــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده خانم/اقــای رضــا 
کاظــم الماســی   و مدیــر عامــل وکارکنــان انــی یــاب ..نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت ایــن امــر کاظــم الماســی   و مدیــر عامــل وکارکنــان انــی یــاب ..نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت ایــن امــر 
نیــک و خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی نیــک و خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی 

،افتخــار مــی ورزنــد .،افتخــار مــی ورزنــد .

یابنده گرامی جناب آقای/خانم: سیداحمدموسوی
بــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس نــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده خانــم/ آقــا ی  بــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس نــوع دوســتی جنابعالــی ، مالــک شــی پیــدا شــده خانــم/ آقــا ی  
ســیدمیلاد مســاوات  و مدیــر عامــل وکارکنــان آنــی یــاب .نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت ایــن امر ســیدمیلاد مســاوات  و مدیــر عامــل وکارکنــان آنــی یــاب .نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت ایــن امر 
نیــک و خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی نیــک و خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی 

،افتخــار مــی ورزنــد .،افتخــار مــی ورزنــد .

یابنده گرامی جناب آقای/خانم:صوفیان
ــم/ آقــای  ــی ، مالــک شــی پیــدا شــده خان ــوع دوســتی جنابعال ــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس ن ــم/ آقــای ب ــی ، مالــک شــی پیــدا شــده خان ــوع دوســتی جنابعال ــا نهایــت ســپاس از امانتــداری و حــس ن ب
محمدرضــا نویدپــور و مدیــر عامــل وکارکنــان آنــی یــاب .نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت ایــن امــر محمدرضــا نویدپــور و مدیــر عامــل وکارکنــان آنــی یــاب .نهایــت تقدیــر و تشــکر از جنابعالــی بابــت ایــن امــر 
نیــک و خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی نیــک و خداپســندانه  و اشــاعه  فرهنــگ امانتــداری را دارنــد ،بــی شــک جامعــه مــا بــه وجــود حضرتعالــی 

،افتخــار مــی ورزنــد .،افتخــار مــی ورزنــد .
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/08/26

شماره : 951
روند کاهشی نرخ ارز در روزهای گذشته 
متاثر از اتفاقات بین المللی، انتظار کاهشی 
شــدن قیمت هــا در برخی بازارهــا را به 
وجــود آورد، در عرصــه لوازم خانگــی اما 
کارشناسان معتقدند در صورت تثبیت نرخ 
ارز و با وقفه ای چندماهه، کاهش قیمت ها 

امکان پذیر خواهد بود.
کاهــش قیمت دلار در بــازار ارز که از 
اواســط آبان با اقدامات بانک مرکزی آغاز 
شــده بود،  با مشخص شدن نتایج انتخابات 

آمریکا شتاب بیشتری به خود گرفت.
بر این اساس نرخ دلار از ۳۰ هزار تومان 
در 1۴ آبان مــاه به ۲۲ هــزار و ۸9۰ هزار 
تومان در روز یکشنبه 1۸ آبان ماه رسید، هر 
چند که قیمت ارز در روزهای بعد بخشــی 
از ایــن کاهش را جبــران کرد و اکنون در 
میانه کانال ۲۰ هزار تومانی ایستاده است. 
بااین حال روند کاهشی قیمت دلار در بازار 
سبب شکل گیری انتظار کاهش قیمت انواع 

محصولات در بین مردم شد.
کارشناســان معتقدند برخلاف افزایش 
قیمت ها که ناشی از عوامل متعددی از جمله 
رشــد نرخ ارز به سرعت اتفاق می افتد، اما 
کاهش قیمت ها در کشورمان همواره با یک 

چسبندگی همراه است.
»اکبــر پازوکی«، دبیــر انجمن صنفی 
توزیع کننــدگان لوازم خانگی تهران در این 
زمینه به ایرنــا گفت: ۷۰ درصد مواد اولیه 
و تجهیزات مربوط به ساخت لوازم خانگی 
در کشور داخلی است، اگر قیمت این مواد 
کاهش یابــد آنگاه نزولی شــدن قیمت ها 

منطقی است.
وی بیان داشــت: وقتــی نــرخ ارز روند 
کاهشی به خود می گیرد، تاثیر آن بیشتر در 
کالاهای قاچاق محسوس است، اما کاهش 
قیمت لوازم خانگی داخلی به همان سرعت 

اتفاق نمی افتد.
پازوکی معتقد اســت که ریشــه بخش 
زیــادی از افزایــش یــا کاهــش قیمت  

لوازم خانگی را باید در بورس جســت وجو 
کرد، به طــور مثال فولادســازان به هیچ 
عنوان به کف عرضه تعیین شده توسط ستاد 
تنظیم بــازار برای ورق های فولادی پایبند 
نیســتند، بلکه ورق های تولیدی خود را به 
صورت مچینگ )معاملاتی که تولیدکننده، 
کالاهای خود را براساس کشف نرخ بورس 
به خریــداران در کارخانه تحویل می دهد( 
عرضــه می کنند و همین موضوع ســبب 

افزایش قیمت ورق شده است.
وی یادآور شــد: این روزها اگرچه بازار 
مملــو از تولیــدات داخلی اســت و حتی 
کارخانجاتی داریم که 1۰۰ درصد به تولید 
خــود اضافه کرده اند، اما به دلیل بالا بودن 

قیمت ها بازار عملًا در رکود است.
ایــن مقام صنفی تاکید کــرد: اگر روند 
کاهش نرخ ارز تداوم داشــته باشد، انتظار 
کاهش قیمت ها در بازار لوازم خانگی منطقی 
است اما با یک وقفه این کاهش اتفاق خواهد 
افتاد و آنچه مسلم است، نظام عرضه و تقاضا 

تعیین کننده قیمت ها است.

 نرخ ارز تثبیت شود
دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی 
و تصویری کشــور نیز در این زمینه به ایرنا 
گفــت: اگر نرخ ارز کاهــش یافته و تثبیت 
شــود، آنگاه تولیدکنندگان قادر به خرید 
مواد اولیه و برنامه ریزی برای تولید خواهند 
بود و می توانند متناسب با آن کاهش قیمت 

داشته باشند.
»محمدرضا شهیدی« افزود: درخواست 
تولیدکنندگان این است که دولت ارز را در 
یک نرخ مشــخص تثبیت کرده و آنان را از 

سردرگمی خارج کند.
وی یادآور شد: در روزهای گذشته دلار 
از ۲۲ هزار تومان تا بیش از ۲۸ هزار تومان 
در نوســان بوده و برخــی روزها طی چند 
ســاعت ۲۰ درصد کاهش یا افزایش ارزش 
آن را شــاهد بودیم، در چنین شــرایطی 
تولیدکنندگان و تجــار قدرت برنامه ریزی 

ندارند.
کارخانجــات  بیان داشــت:  شــهیدی 
علاقه مند به افزایش تولید هســتند، تا در 
پی آن قیمت ها کاهش یابد، برای ما اولویت 
تولید بیشتر است تا از محل فروش بیشتر 

سود بالاتری کسب کنیم.
دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی 
انتظار  و تصویری کشور خاطرنشــان کرد: 
کاهشی شــدن قیمت ها با افت نرخ ارز از 
سوی مردم، انتظار به جایی است، اما پیش 

از هر چیز باید نرخ ارز تثبیت شود.
به گفتــه وی، این روزها تولیدکنندگان 
داخلی به دلیــل پایین آمدن قدرت خرید 
مردم، به دنبال تولید محصولات ارزان تر با 

قابلیت ها و آپشن های کمتر هستند.

 رکود تورمی در بازار
انجمن  غزنوی«، سخنگوی  »حمیدرضا 
تولیدکنندگان لوازم خانگی نیز گفت: قیمت  
لوازم خانگی تابعی از سه عامل قیمت مواد 

اولیه، قطعات و ســطح دستمزدها است و 
هــر چقدر این عوامل کاهش یابند، در یک 
ترکیب منطقی قیمت تولیدات لوازم خانگی 

نیز کاهش خواهد داشت.
وی افزود: هر کارخانه دست کم برای سه 
ماه تولید خود مواد اولیه و قطعات آماده دارد 
کــه آنها را با قیمت های مختلف و نرخ های 
گوناگون ارز تهیه کرده اســت، بنابراین اگر 
به دلیلی همچــون کاهش نرخ ارز بخواهد 
به یک بــاره قیمت ها را کاهش دهد، تولید 
دچار مشکل شده و وارد رکود خواهد شد.

غزنــوی در ادامه در خصوص شــرایط 
بــازار گفت: این روزها رکود تورمی بر بازار 
حاکم اســت، یعنی با وجــود عرضه کافی 
محصولات، رکود در خرید و فروش ها وجود 
دارد و بــه دلیل قیمت های بالا، مردم توان 

خرید ندارند.
ایــن مقام صنفی با بیــان اینکه برخی 
شــرکت ها تولید هر دو دسته لوازم خانگی 
لوکس و ارزان قیمت برای پاســخگویی به 
نیاز همه اقشــار را در دســتور کار دارند، 
از جابجایی تیراژ این شــرکت ها به سمت 

تولیدات ارزان تر خبر داد.
بررســی آمارهای رســمی منتشر شده 
توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی 
از رشد تولید تلویزیون، ماشین لباس شویی 
و یخچال و فریزر در ۶ ماه نخســت امسال 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته دارد.
مطابق این آمارها، در ۶ ماهه نخســت 
امســال ۵9۰ هزار و ۵۰۰ دســتگاه انواع 
تلویزیون در کشــور تولید شــد. این آمار 
در مقایســه با ۶ ماهه نخست 9۸ رشد ۸۴ 

درصدی نشان می دهد.
در مدت یاد شده، تولیدکنندگان داخلی 
919 هزار و ۶۰۰ دســتگاه یخچال و فریزر 
تولید کردند که در هم سنجی با پارسال رشد 

۳۷.1 درصدی داشته است.
تولید ماشــین لباس شویی نیز در نیمه 
نخست امســال رشــد ۵۴.۵ درصدی در 
مقایسه با مدت مشابه پارسال تجربه کرد و 

به ۴۵۴ هزار و 1۰۰ دستگاه رسید.

چرا لوازم خانگی ارزان نشد؟

 طرح اصلاح ســاختار بودجه بــا اولویت در مجلس 
بررسی می شود

نمایندگان مجلس در جلسه علنی امروز -یکشنبه- با 
اولویت بررسی طرح اصلاح ساختار بودجه موافقت کردند.

نمایندگان در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی با 
اولویت بررسی طرح اصلاح ساختار بودجه با 1۸1 رأی 
موافق، ۲۲ رأی مخالف و ۸ رأی ممتنع از مجموع ۲۴۳ 

نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.
محسن زنگنه رئیس کمیته اصلاح ساختار بودجه در 
توضیح این طرح، گفت: طرح اصلاح ساختار بودجه یکی از 
مهم ترین طرح ها و احتمالا قوانین مجلس یازدهم خواهد 
بود. این طرح طی ماه های گذشته در کمیسیون برنامه 
و بودجه با هماهنگی ســازمان برنامه و رییس مجلس با 

صرف وقت بسیار تهیه شده است.
نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس با اشــاره به 
سخنرانی های مقام معظم رهبری درباره ضرورت اصلاح 
ساختار بودجه، افزود: رهبر معظم انقلاب در سال 1۳9۷ 
به طور مشخص از مجلس و دولت خواستند که اصلاح 
ساختار بودجه را در دستورکار قرار دهند، اصلاح ساختار 
بودجه با اصلاح چند ماده و تبصره امکان پذیر نیســت 
و یکی از کارهای زیربنایی است که می تواند ۷۰ درصد 

مشکلات اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و حتی سیاسی 
را حل کند.

وی ادامه داد: اگر از گام دوم انقلاب، سند چشم انداز 
۲۰ ســاله و برنامه های کلان ۵ ساله صحبت می کنیم، 

ظهــور و بروز آن ها در بودجه اســت، جهت گیری های 
اصلی نظام نیز در بودجه خود را نشان می دهد، بنابراین 

اصلاح ساختار بودجه امری حیاتی است.
زنگنه با بیان اینکه در طول ۴ ماه گذشــته موضوع 
اصلاح ساختار بودجه را با تعامل سازمان برنامه، شخص 
آقای نوبخت و حضور مداوم معاون وی در کمیته پیگیری 
کردیم، گفت: اصلاح ساختار بودجه در 1۲ بند ارائه شده، 
ما زمان کمی داشتیم هرچند مواد این طرح با هماهنگی 
دولت تدوین شــده و دولت وعده ایجاد زیرساخت های 
اجتماعی را داده است اما با توجه به فرصت محدودی که 
تا زمان ارائه لایحه بودجه سال 1۴۰۰ پیش رو داریم، لازم 

است این طرح در اولویت بررسی قرار گیرد.
به گفتــه رئیس کمیته اصلاح ســاختار بودجه، در 
این طرح به اصلاح منابع، شــفافیت منابع، ارتباط مالی 
شرکت نفت و دولت، اصلاح زیرساخت فروش نفت خام 
و الزام دولت به ارسال فهرست های مالی و غیره پرداخته 

شده است.
رییس مجلس شورای اسلامی در توضیح این طرح، 
گفت: طرح اصلاح ساختار بودجه در دستور جلسه بعدی 
نشســت صحن قرار می گیرد، این سیاســت ها و احکام 

بودجه تنها برای سال 1۴۰۰ نیست.

 تضعیف تجارت بین ایران و پاکســتان به دلیل وجود قاچاق از یک سو و 
تحریم های آمریکا از سوی دیگر، باعث شده تا دو کشور راه های مختلف تجاری 

به ویژه در قالب مبادله پایاپای را مورد بحث و بررسی قرار دهند.
محمدجواد ظریف سه شــنبه شب هفته گذشته در راس هیاتی سیاسی، 
نظامی و اقتصادی به اســلام آباد سفر کرد. وی در این سفر با شخصیت های 
نظامی و سیاسی از جمله ژنرال باجوا فرمانده ارتش، شاه محمود قریشی وزیر 

امور خارجه و عمران خان نخست وزیر آن کشور دیدار کرد.
لازم به ذکر است که  ظریف از زمان آغاز دولت فعلی تاکنون 1۰ بار در مقام 
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران به پاکستان سفر کرده و سفر اخیر 

وی نیز یازدهمین دیدار او از همسایه شرقی محسوب می شود.

 جایگاه اقتصادی پاکستان
پاکستان یکی از مهمترین همسایه های ایران و جمعیت آن به تنهایی بیش 
از همه کشورهایی است که با ایران مرز خشکی دارند. در جدول زیر و بر اساس 
آخرین آمارهای موجود در اتاق بازرگانی ایران، وضعیت اقتصادی و جمعیتی این 
کشور آمده است. داده های مربوط به سال های ۲۰19 و ۲۰۲۰ برآوردی است.

برآورد جمعیتی آن در سال ۲۰1۸ این بوده که در سال جاری میلادی به 
بیش از ۲۰۸ میلیون نفر برسد اما بر اساس جدیدترین آمار اکنون جمعیت 
پاکستان بیش از ۲1۲ میلیون نفر است. در مورد سایر داده های برآوردی نیز، 
احتمالاً تفاوت هایی وجود دارد. با این حال داده های ارائه شده گویای وضعیت 

و جایگاه کلی این کشور در عرصه اقتصاد جهانی است. 

پاکستان هرچند همسایه ای مهم در شرق ایران به شمار می رود اما روابط 
اقتصادی بین دو کشور از وضعیت مطلوب فاصله دارد. ایران در سال ۲۰1۸ 
در میان کشورهای صادرکننده به پاکستان رتبه ۳۰ام را داشته و حدود ۰.۶ 
درصد از نیازهای وارداتی پاکستان را تأمین کرده است. این رقم برای کشوری 

که بیش از 9۰۰ کیلومتر مرز با ایران دارد، بسیار کم می نماید.
بنابر این یازدهمین سفر محمد جواد ظریف به پاکستان را باید در راستای 
گســترش روابط اقتصادی ارزیابی کرد. قاچاق و تحریم بزرگترین موانع این 
گسترش است. سایت خبری- تحلیلی »بیزینس ریکوردر« در گزارشی آورده 
است: پاکستان و ایران به دلیل نبود کانال های بانکی، راه ها و روش های مختلفی 
را برای تقویت تجارت دوجانبه از طریق مکانیزم مبادله پایاپای یا تهاتر مورد 

بحث قرار داده اند.
هر دو کشور در سفر دو روزه محمد جواد ظریف، گزینه های مختلف را مورد 
بحث و بررسی قرار دادند. عبدالرزاک داود مشاور نخست وزیر در امور بازرگانی 
و سرمایه گذاری نیز در مورد روابط تجاری دوجانبه به طور غیررسمی با وزیر 
امور خارجه ایران دیدار کرد.در حال حاضر، تجارت غیررسمی بین پاکستان و 
ایران بسیار بالاتر از تجارت رسمی است. جالب اینکه هر دو کشور از تجارت 

غیرقانونی / قاچاق که به اقتصاد رسمی آنها ضربه می زند شاکی هستند.
اســتدلال ایران این اســت که محصولات قاچاق پاکستانی را می توان در 
بازارهــای تهران یافت. از طرف دیگر، روغــن و کالاهای دیگر ایرانی نیز در 
همه جای کشــور پاکستان موجود است.میوه های ایرانی از طریق افغانستان 
به پاکســتان قاچاق می شود و به دلیل پایین بودن تععرفه گمرکی به منافع 

کشاورزان پاکستانی به ویژه در بلوچستان لطمه می زند. این موضوع اخیراً در 
جلسه کمیته دائمی تجارت سنا مطرح شد.

در گزارش بیزینس ریکوردر، همچنین اشاره شده است: طبق گفته های منابع 
موجود از سال ۲۰1۶ به این سو کمیته مذاکره فنی)NNC( جلسات زیادی را به 
منظور نهایی کردن »توافق تجارت آزاد« )FTA( با ایران برگزار کرده  است. پیش 
نویس FTA در کالاها و توافق نامه شناخت متقابل )MRA( در باره موانع فنی 
تجارت )TBT( و بهداشت و بهداشت گیاهی به اشتراک گذاشته شده است. با 
این حال، پاکســتان اظهار داشت که ایران باید اقدامات لازم را برای عملیاتی 
کردن توافق تجارت ترجیحی موجود )PTA( تا زمان نهایی شدن FTA انجام دهد.

ایران تولید کننده نفت است و می تواند نفت مورد نیاز اقتصاد پاکستان را که 
وابستگی زیادی به نفت دارد با قیمتی ارزان تأمین کند. در ایران نیز همیشه 
تقاضا برای وسایل پزشکی / جراحی و برنج و میوه های پاکستانی وجود داشته 
اســت. در صورتی که زیرساخت های ارتباطی و تدارکاتی بهتر شود پاکستان 

قادر است نیازهای ایران به این محصولات را تأمین کند.
درصورتی که ابزارهای قانونی تجارت بین ایران و پاکســتان مورد بررسی 
قرار نگیرد، موجب مشکلاتی خواهد شد از جمله اینکه ساکنان مناطق مرزی 
دو کشور از کانال ها و ابزارهای غیرقانونی تجارت کالا استفاده خواهند کرد که 

در نهایت می تواند خطرهای بیشتری ایجاد کند.
با این حال، نکته اصلی در روابط تجاری دو طرف موانع تحریمی بر سر راه 
مبادلات بانکی اســت که آن هم در صورت اراده طرفین به تجارت پایاپای تا 

حدودی قابل جبران است.

فرصت بازارسرمایه برای تامین مالی طرح های عمرانی

ایران و پاکستان؛ تجارت بدون مبادله پول

ریحانه لامعی مقدم

بر اســاس گزارش ســازمان فناوری اطلاعات ۷۶ درصد پروژه های ملی 
اولویت دار دولت الکترونیکی از منظر زیرساختی راه اندازی شده اند، 1۰ درصد 
پروژه ها نیازمند تغییر در ساختار و بقیه از میزان پیشرفت مورد انتظار خود 
عقب تر هستند.تعریف ساده دولت الکترونیکی، استفاده از فناوری اطلاعات و 
ارتباطات برای توزیع خدمات دولتی به صورت مستقیم، برخط و ۲۴ ساعته به 
مردم و متقاضیان است. پس از استقرار کامل دولت الکترونیکی دیگر نیازی به 
مراجعه حضوری برای کارها و خدمات دولتی وجود ندارد، هزینه مردم و ادارات 

کمتر می شود و کیفیت و سرعت ارائه خدمات بالا می رود.
کاهش آلودگی شهر، کاهش فســاد اداری و افزایش سطح آگاهی مردم، 

بهبود کیفیت زندگی، افزایش اشتغال به دلیل ارائه خدمات دولتی توسط بخش 
خصوصی، بهبود کارایی و ارائه بخش دولت از طریق خدمات لایه ها از مهم ترین 

مسائلی است که هر روز بر اهمیت استقرار دولت الکترونیک اضافه می کند. 
۲۳ پروژه کلان اولویت دار ملی برای تحقق دولت الکترونیک شناســایی 
شده اند که هرکدام از آن ها توسط یک یا چند دستگاه دولتی در حال انجام 
است. سازمان فناوری اطلاعات ایران به نمایندگی از وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات همراه کارگروهی متشکل از سازمان اداری و استخدامی کشور و سازمان 
برنامه و بودجه و شورای اجرایی فناوری اطلاعات )به عنوان ناظری بر اجرای 
کار آن ها( در صدد تسریع و تسهیل پیشرفت  این پروژه ها است. آخرین آمار 

پروژه ها و وضعیت پیشرفتی که در این مدت داشتند از طریق سایتی که برای 
این کار، توسعه داده شده، در دسترس عموم مردم قرار گرفته است.  

این پروژه ها بر اســاس پیشــرفتی که داشته اند هر کدام در دسته خاصی 
جای می گیرند. برخی نیازمند پیشــبرد هستند، برخی وضعیت قابل قبول 
داشــته اند و مابقی از آن جایی که پیشرفت خوبی نداشتند،  نیازمند بازبینی 
هســتند. این گزارش توسط معاون سیاســت گذاری و اعتباربخشی فناوری 
اطلاعــات و مدیر طــرح کنترل و نظارت )شــهره ناصــری( و تیم اجرایی 
 ســازمان فناوری اطلاعات تدوین شده است و نســخه به روز آن در اختیار

 مردم عموم مردم است.

پیشرفت ۷۶ درصدی زیرساخت های دولت الکترونیک

 بازگشایی نماد ۵ شرکت سرمایه گذاری استانی سهام عدالت
نماد معاملاتی شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت سیستان و 
بلوچســتان، همدان، لرستان، گیلان و کردستان از روز سه شنبه ) ۲۷ آبان 
ماه( در بورس بازگشایی می شوند.به گزارش روز یکشنبه ایرنا به نقل از پایگاه 
خبری بازار ســرمایه ایران؛ مدیریت عملیات بازار شرکت بورس اوراق بهادار 
تهران با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: نماد معاملاتی شــرکت  سرمایه گذاری 
استان های سیســتان و بلوچستان)نماد وسیســتا(، همدان)نماد وسهمدا(، 
لرســتان )نماد وسلرستا(، گیلان )نماد وســگیلا( و کردستان)نماد وسکرد( 
از روز ســه شــنبه) ۲۷ آبان( بازگشایی می شــود و در فهرست شرکت های 
پذیرفته شده بورس اوراق بهادار قابل معامله خواهد شد.سرمایه شرکت های 
سرمایه گذاری استان سیستان و بلوچستان 1۵۸ هزار و ۲۲۰ میلیارد ریال، 
سرمایه گذاری استان همدان 11۴ هزار و ۵1۸ میلیارد ریال، سرمایه گذاری 
استان لرســتان 9۲ هزار و 9۲۰ میلیارد ریال، سرمایه گذاری استان گیلان 
1۴9 هزار و ۵1۳ میلیارد ریال و ســرمایه شــرکت ســرمایه گذاری استان 

کردستان 91 هزار و ۲1۸ میلیارد ریال است.

 جهش تولید در بستر بازارهای سرمایه
کشور در بطن یک بحران بزرگ نقدینگی گرفتار شده است. تا چند سال 
پیش این بحران بیشــتر دامنگیر صنایع زیرســاختی و وزارتخانه هایی بود 
که به دلیل ارائه خدمات عمومی و کالاها و خدمات اســتراتژیکی نظیر برق 
گرفتار اقتصادی نامتوازن بودند. امروز اما کســری بودجه و کمبود نقدینگی 
آنقدر ابعاد وســیعی پیدا کرده که عملا هر نوع هزینه تراشی برای دولت به 
یک بحران تازه تبدیل می شــود.افزایش تحریم ها و ناکامی ایران در صدور 
نفت در کنار شــیوع بیماری کرونا و سقوط بی سابقه و تاریخی قیمت نفت، 
همگی دست به دست هم داده تا کمبود نقدینگی بی سابقه ای را در کشور 
رقم بزنند. اگرچه این کسری بودجه در صنایع زیرساختی با ابعادی گسترده 
تر خودنمایی می کند، اما به هر حال همه صنایع و بخش های اقتصادی به 
نحوی از این عارضه آســیب می بینند.آنچه که امروز در بستر اقتصاد کلان 
کشــور در حال رخ دادن اســت، خبر از کســری بودجه ای معادل نیمی از 
بودجه ســالانه به دلیل افزایش هزینه های دولت در مقابله با کرونا، کاهش 
درآمدهای نفتی به دلیل تحریم، فشار بر تراز پرداخت ها و افت قابل توجه 
ذخایر ارزی و رشــد بالای نقدینگی ناشــی از آزاد سازی ذخایر قانونی می 
دهد. البته بدون شــک افزایش پایه پولی به دلیل کسری بودجه، انتظارات 
تورمی بالا به دلیل مشــکلات مالی دولت و افزایش نوســانات در بازارهای 
مالی به دلیل یادگیری های ایجاد شــده هم در ایجاد این نگرانی جدی در 
خصوص کمبود نقدینگی در کشــور بی تاثیر نبوده است.حالا در این شرایط 
بحرانــی باید به دنبال راهکاری برای حفــظ ظرفیت های موجود بود. البته 
در کنار تدوین راهکارهــای عملیاتی برای تغییر پارادایم ها و برون رفت از 
شــرایط حاضر، ارائه راهبردهایی برای نجات صنایــع و فعالان اقتصادی از 
باتلاق مشــکلات پرتعداد در تامین نقدینگی است.بررسی متغیرهای کلان 
اقتصاد ایران نشــان می دهد که از سال 1۳۷1 تا 1۳9۸میزان نقدینگی در 
کشــور ۲۲.۸ درصد و تورم ۲۰.۷ رشد داشته، این در حالی است که تولید 
ناخالص داخلی در همین مدت تنها ۲.۵۶ رشد داشته است. این متغیرهای 
نامتوازن در نهایت به ایجاد بی ثباتی و تلاطمات شــدید مالی منجر شــده 
اســت. اما آنچه که در این شــرایط به جذابیت بازار ســرمایه کمک کرده و 
اســتفاده از آن را به عنوان یک راهبرد پیش روی ما قرار می دهد، افزایش 
رشــد پایه پولی به موازات کاهش نرخ ســود در سیســتم بانکی بوده است.

در خصوص چرایی رشــد بازارهای سرمایه باید گفت که بازدهی بالاتر بازار 
ســرمایه نسبت به بازارهای موازی مهمترین و موثرترین دلیل آن محسوب 
می شود. همچنین نبود فرصت مناسب در بازارهای موازی، رکود اقتصادی، 
فاصله گذاری اجتماعی، حمایت دولت و معاملات شــفاف با نقد شــوندگی 
بالا هم از جمله دیگر عواملی هســتند که سرمایه ها را به سمت بازار سهام 
سوق دادند. در این میان تنوع صنایع قابل سرمایه گذاری، هزینه معاملاتی 
و مالیاتی پایین، امکان ورود با ســرمایه اندک و سابقه تاریخی بازار سرمایه 
هم در این رشد بی تاثیر نبوده اند.واقعیت این است که بازار سرمایه همواره 
بازدهی بیشتری نسبت به سایر بازارها داشته، اما فاصله این بازارها در سال 
99 بسیار شدیدتر شده است. آمارها نشان می دهد که میزان بازدهی بورس 
در سال 99 رقمی بالای 99 درصد بوده، این در حالی است که میزان بازدهی 
ارز 1۰ درصد، ســکه ۲1 درصد و مســکن منفی ۲.1 درصد بوده است.این 
اعداد و ارقام به درســتی نشان می دهند بازار سرمایه علاوه بر اینکه از بروز 
تلاطمات خسارت بار نظیر آنچه که در حوزه سکه، طلا و مسکن ایجاد شد، 
جلوگیری می کند، بلکه یک فضای مناسب و موثر برای جذب سرمایه های 

سرگردان و ایجاد سود مناسب برای آنهاست.
بازارهای ســرمایه حتی در شرایط کنونی که شیوع بیماری کرونا تمامی 
معادلات اقتصادی را بر هم ریخته و به ایجاد زیان افزوده برای فعالان صنعتی 
منجر شده هم باب تازه ای برای توسعه گشوده اند. در حقیقت اپیدمی کووید 
19 که در غالب موارد تعطیلی و خســارت برای صنایع و بازیگران اقتصادی 
به دنبال داشــته، به دلیل کاهش تقاضای معاملاتی پول به دلیل محدودیت 
در معاملات بازار محصول و بازار مسکن، در بازار سرمایه به جذب بازیگران 

جدید با سرمایه های خرد منجر شد.
بــه عــلاوه در دوران شــیوع کرونــا و همزمانــی آن بــا مخــارج اول 
ســال خانوارهــا، ســرمایه های خــرد و معطــل خانوارها به بــازار بورس 
 منتقل شــد و ســرمایه گــذاری در بازارهــای موازی کاهش یافــت. البته 
بــدون تردید تبلیغ بازدهی بازار ســرمایه و اعلام پشــتیبانی دولت هم در 
اســتقبال مردم از این حوزه بی تاثیر نبوده اســت.البته بدون شــک رشد 
بازارهای ســرمایه با تهدیدهایی نظیر ضعف اقتصاد در جذب ســرمایه های 
ایجاد شــده در بازار ســهام و احتمال انتقال آنها به ســایر بازارها و اثرات 
تورمی متعاقب آن و یا احتمال کند شــدن رشــد بازار ســرمایه تا پیش از 
اوج گیــری مجدد آن پــس از افزایش نرخ ارز و حمایت های ناکارآمد دولت 
 از بازار ســرمایه مواجه خواهد بود. اما به هر حال می تواند نوســانات بازار

 ســرمایه و ســایر بازارهای موازی را با اســتفاده از ابزارهای مختلف مالی 
کنترل و مدیریت کرد.

مهمترین راهکارهای پیش رو برای مواجهه با این تهدیدها، انتشار اوراق 
و فروش ســهام، تامین کســری بودجه، جذب بخشی از نقدینگی در دست 
عوامل اقتصادی و نیز جلوگیری از انتشــار بی رویــه پایه پولی و نقدینگی 
است.بازارهای مالی علاوه بر اینکه به فرآیند تشکیل سرمایه کمک می کنند، 
قادرند ریسک ها را بین متقاضیان و دارندگان وجوه توزیع کرده و از طریق 
ایجاد روابط متقابل خریدار و فروشــنده، قیمتی عادلانه تعیین کنند. ایجاد 
بازار ثانویه بــرای معاملات اوراق بهادار، کاهش هزینه معاملات و تخصیص 
سرمایه های موجود در جامعه به بخش هایی از صنایع و خدمات دارای مزیت 

نســبی هم از دیگر کارکردهای بازار سرمایه محسوب می شوند.
واقعیت این اســت که در روزهای سخت کمبود نقدینگی و در سالی که 
با عنوان جهش تولید نامگذاری شده، بازارهای سرمایه مفری مناسب و امن 

برای نجات صنایع و تامین نقدینگی آنها محســوب می شود. 
در حقیقــت جهش تولید زمانی امکان پذیر خواهد بود که صنایع قادر به 
تامین نقدینگی مورد نیاز و ظرفیت ســازی مضاعف از طریق بورس باشند. 
در این شــرایط اصلی ترین راهکار پیش رو برای محافظت از تولید در برابر 
هجمه بی ســابقه چالش های مالی، هدایت ســرمایه های خرد به ســمت 
صنایع در بســتری شــفاف و رقابت پذیر است و لازم است که دولت برنامه 
هایــی کاربردی به منظور بهبود شــرایط بورس، زمینه ســازی برای جذب 
ســرمایه های سرگردان و ایجاد بســترهای لازم جهت تامین سرمایه برای 

صنایع پی ریزی کند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
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مشتری خارجی مرکبات مازندران را با ارز سرباغ خرید می کند
- مدیر باغبانی جهاد کشاورزی مازندران 
گفت که مشیریان خارجی بر خلاف ادعاهای 
مطرح شده مرکبات استان را به صورت ارزی 
سرباغ خرید می کنند و بیشتر معاملاتشان هم 

از طریق سورتینگ داران است.
نماینده مازندران در شورای عالی استان ها 
اخیرا با انتقاد از وضعیت بازار مرکبات استان 
، گفته بود که دلال خارجی بر سر باغ مرکبات 
مازندران حاضر می شود و میوه را به ریال از 
کشــاورز خریداری می کند و بیشترین سود 

را می برد.
سیدعلی آقامیری با طرح این پرسش که 
چرا باید دلال خارجی بتواند به صورت مستقیم 
با باغ دار معامله به ریال معامله کند؟ ، افزود 
: این یک زیان بزرگ به کشور وارد می کند 
چرا که به دلیل اختلاف قیمت ریال با ارزهای 
خارجی ، مبلغ میوه برای آنها بسیار پایین تمام 
می شود و در این میان بدون اینکه ارز به کشور 

وارد شود ، محصول خارج می شود.
وی از وزارت صنعــت ، معدن و تجارت و 
دســتگاه های دخیل خواسته بود تا به این 
موضوع ورود کنند و اجازه ندهند دلال خارجی 
به صورت مستقیم و با ریال جنس خریداری 
کند و خواستار تشــکیل بازاری شده بود تا 
کشــاورزان محصولات خود را در آن بازار به 
فروش برسانند و دلال خارجی در آن بازار با 

ارز خارجی محصولات را بخرد.
هادی ایزدی گفت : اگرچه محتمل است 

که فرد خارجی نیز ســر بــاغ های مرکبات 
حضور بیابد ، اما برای صادرات مرکبات حتما 
محصول باید در واحد سورتینگ، بسته بندی 
و در کانتینرهای مخصوص بارگیری شود که 
این فرایند فقط از طریق ســورتنیگ داران 
انجام می شود.وی توضیح داد: همه نسبت به 
مشــکلات نقل و انتقال ارز اطلاع داریم و در 
معامله مرکبات مازندران خارجی ها با ارز وارد 
کشور می شوند و از طریق واسطه با سورتینگ 
داران قرار داد منعقد می کنند، حالا ممکن 

است برخی از خارجی ها از طریق واسطه ها 
مستقیم با باغداران وارد معانله شوند که این 

روند نیز صد درصد به نفع باغداران است.
مدیر باغبانی جهاد کشــاورزی مازندران 
گفــت : گزارش هایــی از چند باغــدار در 
شهرســتان های بابل ، قائمشــهر و نکاء که 
بیشترین وســعت باغ مرکبات استان را در 
اختیار دارند، نشــان می دهــد که برخی از 
خریداران باغ به صورت یکجا نمایندگانی از 
کشورهای روسیه و عراق هستند که پرتقال 

های مناسب برای صادرات را با قیمت بسیار 
مناسب می خرند و این به نفع باغداران است.

وی با بیــان این که وضعیــت مرکبات 
مازندران امسال بسیار مطلوب و بدون آفت 
اســت، افزود : متوسط قیمت هر کیلو گرم 
پرتقال سر درخت اکنون ۶ هزار تومان است 
بدون این که باغدار در چیدن  ، بسته بندی 
و یــا حمل و نقل هزینه ای را متقبل شــود 
و طبیعی اســت که این مبلغ بــرای باغدار 

رضایتبخش است.

ایزدی همچنین با اشاره به افزایش ظرفیت 
سردخانه ها و امکانات نگهداری محصولات 
کشاورزی در مازندران ، گفت : علاوه بر این 
پایانه صادراتی 1۰۰ هزار تنی جویبار نیز راه 
اندازی شده است و به همین دلیل هم امسال 
بر خلاف سال های گذشته باغداران عجله ای 
برای فروش محصولشــان ندارند و خودشان 
محصول را برداشــت کرده و با ذخیره سازی 
که انجام می دهند محصول را  بر اساس عرضه 

و تقاضا وارد بازار می کنند.
وی افزود : خوشبختانه باغداران مرکبات 
مازندران امسال نگرانی بابت مدیریت باغ ندارند 
و انبار داری میوه ها را نیز به درستی انجام می 
دهند و به عبارتی می توان به جرات گفت که 
امسال نبض بازار در اختیار باغداران قرار دارد و 
حضور خریداران خارجی از عراق و روسیه نیز 
نه تنها جای نگرانی ندارد ، بلکه هم ارز  وارد 
کشــور می کند و هم این که کف قیمت سر 
باغ ها نیز افزایش یافته است. مازندران 11۲ 
هزار هکتار باغ مرکبات دارد که از این میزان 
11۰ هزار هکتار ارقام بارده است. همچنین 
از مجموع باغات مرکبات مازندران ۸۰ هزار 
هکتار زیر کشــت ارقام مختلف پرتقال ، ۳۰ 
هــزار هکتار ارقام مختلف نارنگی و بقیه زیر 
کشت محصولاتی از جمله نارنج و لیمو قرار 
دارند.برداشــت مرکبات مازنــدران با  ارقام 
زودرس نارنگی از 1۵ شهریور آغاز شدو اکنون 
باغداران مشغول برداشت پرتقال هستند که 
۷۰ درصد ســطح باغات مرکبات اســتان را 

تشکیل می دهد.

افسانه عباس زاده 

گرانی و کمبود بذر جو گریبان کشاورزان را گرفت

روند کاهشی قیمت گوجه با عرضه مستقیم در میادین میوه و تره بار

آب؛ بزرگ ترین عامل محدود کننده بخش کشاورزی در خراسان رضوی

مشاور عالی نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی از 
کمبــود و گرانی بذر جو انتقاد کرد و گفت:وزارت جهاد 
حتی نمی تواند تولید محصولات استراتژیک را مدیریت 

کند چه برسد به اینکه طرح الگوی کشت را اجرا کند.
سید جعفر حسینی از کمبود شدید بذر جو خبر داد 
و گفت: در کنار گرانی سرســام آور قیمت کود و سموم 
شیمیایی، کشاورزان با چالش کمبود و گرانی بذر جو نیز 

مواجه شده اند.
وی اضافه کرد: کشاورزان هر کیلوگرم جو را که در بهار 
1۷۰۰ تومان فروخته بودند الان برای تأمین بذر مورد نیاز 
خود باید کیلویی ۴۵۰۰ تومان خریداری کنند. همچنین 
دامداران نیز برای تعلیف دام )چرای دام( های خود باید 

جو را به همین قیمت خریداری کنند.
این فعــال بخش خصوصی اضافه کرد: قیمت خرید 
تضمینی جو در سال زراعی گذشته متناسب با هزینه های 
واقعــی تولید نبود ضمن اینکه با افز ایش نرخ گندم نیز 
تناسبی نداشت بنابراین کشــاورزان از کشت استقبال 

چندانی نکردند.
وی با بیان اینکه همواره قیمت جو در قیمت تضمینی 
۲۰ درصد کمتر از نرخ گندم است، گفت: سال گذشته 
قیمــت جو 1,۶۳۰ تومان تعیین شــد و وقتی که نرخ 
گندم را به ۲,۵۰۰ تومان افزایش دادند قیمت جو مورد 

بی توجهی قرار گرفت در حالی که باید قیمت جو نیز به 
۲,۰۰۰ تومان افزایش می یافت تا مورد استقبال کشاورزان 
قرار بگیرد و کشت کنند.حسینی ادامه داد: این مسائل 
باعث شــد تولید جو کاهش یابد و وضعیت تولید جوی 
بذری به صورتی بود که نیاز را تأمین نکرد به همین دلیل 
کشاورزان در حال حاضر به جای اینکه جوی بذری گواهی 
شده را به قیمت مصوب ۳,۳۰۰ تومان خریداری کنند 
مجبورند جوی معمولــی را از بازار آزاد کیلویی ۴,۵۰۰ 

تومان بخرند.به گفته وی، اولین آسیب این مساله آن است 
که جو معمولی مناسب کشت نیست و علاوه بر کاهش 
عملکرد ممکن است بیماری داشته باشد که این نیز به 
تولید آسیب می زند همچنین وقتی این جو مورد استفاده 
کشاورزان قرار می گیرد و کشت می شود برای دامدارانی 
که از آن به عنوان خوراک دام استفاده می کنند، چالش 

ایجاد می شود و با کمبود مواجه می شوند.
این فعال بخش خصوصی درباره تخصیص یارانه به بذر 

مورد نیاز کشاورزان نیز گفت: دولت قبلًا به شرکت های 
تولیدکننده بذر یارانه می داد اما امسال با این قیمت گذاری 
که انجام شــده عملًا یارانه بذر را هم از جیب کشــاورز 
می دهند ضمن اینکه امسال قیمت خرید تضمینی جو 

۲,۳۷۰ تومان اعلام شده است.
حســینی اضافه کرد: هر چنــد که قیمت تضمینی 
۴۰۰۰ تومانی گندم مورد نظر کشــاورزان نیست ولی 
با توجه به تفــاوت ۲۰ درصدی قیمت تضمینی گندم 
و جو بایستی قیمت جو ۳,۲۰۰ تومان تعیین می کردند 
این مسائل سبب می شــود ما سال آینده مجدداً با این 

چالش ها مواجه شویم.
وی گفت: البته این احتمال نیز وجود دارد که با توجه 
به افزایش چشمگیر قیمت جو در بازار آزاد، کشاورزان به 
کشت این محصول روی آورند که البته این نیز مشکلات 
خاص خود را خواهد داشــت و با افزایش کشت جو که 
جایگزین گندم می شود شاهد کاهش کشت گندم خواهیم 
بود.حسینی تصریح کرد: نکته مهم این است که معاونت 
زراعت وزارت جهاد کشــاورزی با وجود آنکه بر اجرای 
طرح الگوی کشت اصرار می کند حتی نمی تواند تولید 
محصولات اســتراتژیکی مانند گنــدم و جو را مدیریت 
کند. متأســفانه اقدام قابل توجهی از سوی این معاونت 
برای تأمین بذر مورد نیاز کشاورزان انجام نگرفته است.

معاون بازرگانی سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران 
با اشاره به آغاز توزیع گوجه فرنگی با قیمت هر کیلوگرم 
11 هزار تومان، گفت: با عرضه این محصول در ۶ میدان 
میوه و تره بار شهرداری تهران، قیمت این محصول روند 

کاهشی یافته ست.
»مرتضی معتمد« با بیان اینکه روز پنجشــنبه این 
محصول در ســه میدان میوه و تره بار توزیع شد، افزود: 
در پــی کاهش عرضه و افزایــش قیمت گوجه فرنگی 
در یــک ماه اخیر، اکنون گوجه فرنگــی تازه خوری با 
قیمــت مناســب در میادین میوه و تره بــار جلال آل 
 احمد، غیبی، آزادی، صادقیه، آزادگان و تهرانسر توسط

 ســازمان مرکزی تعاون روستایی ایران در حال عرضه 
مستقیم است.

به گفته معــاون بازرگانی ســازمان مرکزی تعاون 
روستایی، از فردا )یکشنبه( سه میدان میوه و تره بار دیگر 
به عرضه گوجه فرنگی تازه خوری با قیمت مناسب اضافه 

میشود و تعداد میادین عرضه به 9 مورد خواهد رسید.
وی اظهارداشــت: این اقدام در پی دستور وزیر جهاد 
کشاورزی مبنی بر خرید و تامین گوجه فرنگی مورد نیاز 
تهران  از استان های جنوبی کشور است که در حال تامین 

بوده و بزودی در سراسر کشور تعمیم داده خواهد شد.

معاون بازرگانی سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران 
تصریح کرد: اکنون گوجه فرنگی با قیمت هر کیلوگرم 1۰ 
هزارتومان سر مزرعه خریداری و با احتساب 1۰۰۰ تومان 
کرایه حمل و کارگری با نرخ 11 هزارتومان بدون دریافت 

هیچ سودی در اختیار مصرف کنندگان قرار می گیرد.
وی بــا بیان اینکه اکنون گوجــه فرنگی تازه خوری 
از اســتان بوشهر تامین می شود، اضافه کرد: با افزایش 
عرضه گوجه فرنگی از استان های مختلف کشور از جمله 

هرمزگان، جیرفت کرمان و خوزستان، قیمت این محصول 
در روز آینده در تهران و به تدریج در ســایر استان های 

کشور کاهش می یابد.
معتمد افزود: اکنون اســتان بوشهر ۶۰۰ تن گوجه 
فرنگی تازه خوری را در طرح اســتمرار تولید و به بازار 

عرضه می کند.
معاون بازرگانی سازمان مرکزی تعاون روستایی تاخیر 
در عرضه گوجه فرنگی به بازار را ناشــی از تغییر فصل 
دانست و گفت: هر ساله در آبان ماه با مشکل تامین گوجه 
فرنگی تازه خوری روبرو هستیم که با عرضه گوجه فرنگی 

از استان های جنوبی برطرف می شود.
وی تصریح کرد: چند ســالی است که وزارت جهاد 
کشاورزی برای تامین گوجه فرنگی تازه خوری در کشور 
اقدام به تولید این محصول در استان های جنوبی کشور 

تحت عنوان طرح استمرار کرده است.
در هفته های اخیر قیمت گوجــه فرنگی در بازار به 
بیش از ۲۵ هزارتومان رسیده بود که با افزایش عرضه در 

روزهای اخیر روندی کاهشی یافت.
برآورد می شود که در سال زراعی 99 -1۳9۸ بیش 
از ۶ میلیون و ۲۰۰ هزار تن گوجه در ســطح 1۳۰ هزار 

هکتار تولید شود.

معاون تولیدات گیاهی جهاد کشــاورزی خراسان رضوی گفت: در حال 
حاضر بزرگ ترین عامل محدود کننده بخش کشــاورزی در استان پهناور 

خراسان رضوی آب است.
غلامحســین ســاربان، در حاشــیه ســفر خود به خلیل آباد در جمع 
خبرنــگاران افزود: از وســعت 11 میلیــون و ۶۴۰ هــزار و ۸۰۰ هکتار 
 وســعت خراســان رضوی ۵.۳ میلیون هکتار مســتعد کشــت تولیدات 

کشاورزی است.
وی اظهــار کرد: با توجه به اینکه ســالیانه حدود یک میلیون هکتار از 
اراضی استان خراسان تحت پوشش محصولات زراعی و باغی قرار می گیرد 
نشان می دهد که وسعت اراضی کشاورزی استان کمتر از 1۰ درصد وسعت 
استانی است.معاون تولیدات گیاهی جهاد کشاورزی خراسان رضوی با بیان 
اینکه بر اساس آمار FAO وسعت اراضی کشاورزی دنیا حدود 11 درصد از 
وسعت دنیا را تشکیل می دهد، عنوان کرد: در حال حاضر بزرگ ترین عامل 
محدود کننده بخش کشاورزی در استان پهناور خراسان رضوی آب است.

ســاربان بیان کرد: در نیم قرن حاضر به دلیل حفر چاه های عمیق بیشتر 
از ظرفیت دشــت ها، عدم توجه به پروژه  تغذیه، آبخیزداری، آبخوان داری، 
بروز پدیده هایی نظیر خشکسالی که بیش از دو دهه بر دشت های خراسان 
رضوی حاکم شده میزان آب در اختیار بخش کشاورزی استان پس از نصب 
کنتورهای حجمی به چهار میلیارد و ۳۳9 میلیون متر مکعب آب در سال 

کاهش یافته اســت بنابراین توصیه می شود تمامی فعالیت ها در زیر بخش 
زراعت و باغبانی بر محور افزایش بهره برداری از آب باشــد.وی در ادامه به 
اهمیت خاک اشاره کرد و گفت: آب مایه حیات و خاک خود حیات است، بر 
اساس آماری که ارائه شده 99.۸ درصد غذای انسان از خاک تولید می شود.

معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد کشــاورزی خراسان رضوی به واژه 
ردپای اکولوژیک اشاره کرد و افزود: ردپای اکولوژیک، معادل مقدار فضایی 
از زمین است که می تواند غذای یک انسان را تولید کند و این مقدار زمین 
در ســال 19۵۰ برای هر فرد ۵۰۰۰ متر مربع بوده که در حال حاضر به 

دو هزار متر مربع کاهش یافته است.
وی عنوان کرد: این مقدار زمین در حال حاضر بر اثر فقدان مزارع حدود 
۲۰۰۰ متر مربع است اما سرانه در کشور چین حدود ۸۰۰ متر مربع است 

بنابراین هر چه جلوتر برویم کار سخت تر و مشکل  خواهد شد.
ساربان ادامه داد: بر اساس نتایج تعداد زیادی آزمایش خاک، میزان مواد 
آلی خاک استان به طور متوسط ۴ درصد است در صورتی که در خاک های 

کشاورزی میزان مواد آلی ۶ تا پنج درصد است.
وی بــا اعلام اینکه بهترین خاک های اســتان با حــدود ۷ درصد ماده 
آلــی در جلگــه رخ تربت حیدریه و دشــت نوغان قــرار دارد و کمترین 
مــواد آلــی خاک در شهرســتان گناباد و اطراف آن بــا کمتر از ۲ درصد 
مــواد آلی قــرار دارد، گفت:  قلب خاک، مواد آلی اســت تمامی نیروهای 

 فنــی باید در صدد باشــند نســبت بــه افزایش مواد آلی خــاک و رصد
 میزان آب تلاش کنند.

معاون تولیدات گیاهی جهاد کشاورزی خراسان رضوی  راهکار افزایش 
مواد آلی خاک ها را اســتفاده از اجرای پروژه های  تحت عنوان کود سبز و 
کاربرد ترکیباتی همچون اســید هیومیک و کودهای بیولوژیک برشمرد و 
در خصوص تولید کمپوست های فرآیند کمپوسینک با استفاده از کودهای 
حیوانی بیان کرد: انتظار می رود در هر باغ یا واحد کشــاورزی یک واحد 
تولید کمپوســینگ وجود داشته باشــد.وی مطرح کرد: در سطح استان 
خراسان رضوی بیش از ۴.۲ میلیون تنُ کود حیوانی شامل انواع کودهای 
گوســفندی، گاوی و مرغی تولید و متأسفانه عمده آن به صورت خام وارد 
خاک می شــود که برای اراضی کشاورزی ضرر دارد و مشکلات عدیده ای 
برای گیاهان و بستر کشت از جمله بروز افزایش جمعیت علف های هرز و 
بیماری ها و رقابت ناسالم بین گیاهان و میکروارگانیسم های خاک به  وجود 

می آورد و به دنبال دارد.
ســاربان اظهار کرد: انتظار می رود در سر هر باغ یا واحد کشاورزی یک 
واحد تولید کمپوســینگ وجود داشته باشــد، همچنین از نظر اقتصادی 
اگــر به جای مصرف ۲۵ کیلوگرم کودهــای حیوانی از حدود ۵ کیلوگرم 
 کود کمپوســیت برای هر درخت اســتفاده شــود ســود بیشــتری عاید

 باغدار می شود.

 تقاضای رییس مجلس از دولت برای توجه به پیشنهادات مجلس 
به منظور تامین نهاده های دامی

رییس مجلس شــورای اسلامی خواستار همکاری دولت با مجلس به منظور 
رسیدگی به مشکلات تامین ارز و توزیع نهاده های دامی شد.

محمد باقر قالیباف در جلســه علنی مجلس شــورای اسلامی پس از استماع 
گزارش کمیســیون اصل 9۰ در خصوص مشکلات تامین ارز و توزیع نهاده های 
دامی بیان کرد: از کمیسیون اصل 9۰ به منظور تهیه این گزارش تشکر می کنیم. 
کمیسیون تخصصی کشاورزی از پیشنهادات 1۰ گانه این گزارش به منظور حل 
مشکلات توزیع نهاده های دامی استفاده کند. البته کمیسیون کشاورزی به صورت 
ســتادی و میدانی پیگیر این موضوع بوده و گزارشی را در این زمینه آماده کرده 
است. این دو گزارش می تواند مکمل یکدیگر باشد تا مشکلات تامین ارز و توزیع 

نهاده های دامی برطرف گردد.
وی در ادامــه تاکید کرد: از دولت و به ویــژه بانک مرکزی تقاضا داریم تا به 
این گزارش و پیشــنهادات آن توجه کنند و همکاری لازم را با مجلس شــورای 

اسلامی داشته باشد.

 جذب بیش از ۱۶۰۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری در بخش کشاورزی 
منطقه آزاد ماکو

آذربایجان غربی مدیر کشــاورزی و منابع طبیعی سازمان منطقه آزاد ماکو از 
جذب 1۶۰9 میلیارد ریال سرمایه گذاری طی نیمه نخست سال جاری در حوزه 

کشاورزی منطقه آزاد ماکو خبرداد.
بهرام زینال زاده با اشــاره به اینکه از ابتدای ســال جاری در بخش کشاورزی 
بیش از ۵۰ درخواســت سرمایه گذاری ها دریافت شــده است و پس از بررسی 
این درخواســت ۳۲۲ هکتار از اراضی ملی منطقه به سرمایه گذاران واجد شرایط 

واگذارشده است.
وی از مهم ترین اقدامات این مدیریت، مشارکت مالی در طرح بهسازی قنوات 
و انهار کشاورزی منطقه با مساعدت مالی ۲۶ میلیارد ریال ذکر کرد و ادامه داد: 
مشارکت مالی در طرح های جنگل کاری، مرتع داری با مساعدت مالی هفت میلیارد 

ریال از دیگر اقدامات این مدیریت در سال جهش تولید است.
زینال زاده گفــت: همچنین در جهت یکپارچگــی مدیریتی و جلوگیری از 
بروکراســی های اداری کلیه وظایف و اختیــارات مندرج در قانون حفظ کاربری 

اراضی زراعی و باغی به سازمان منطقه آزاد ماکو تفویض شده است.
وی گفت: تشــکیل یگان حفاظت و گَشــت اراضی جهت حفظ و حراست از 
اراضی کشــاورزی و شناســایی تغییر کاربری های غیرمجاز نیز از دیگر اقدامات 

مهم این مدیریت است.
مدیر کشاورزی و منابع طبیعی سازمان منطقه آزاد ماکو در تشریح سایر اقدامات 
این مدیریت اظهار کرد: انجام بازدیدهای میدانی و نظارت بر طرح های کشاورزی، 
برگزاری جلسه کمیسیون فنی و ممیزی اراضی و بررسی و صدور رأی، برگزاری 
کمیته ابطال پروانه چرا، بررســی و تشکیل پرونده های قابل طرح در کمیسیون 
بند ۴9، بررســی پرونده های ممیزی و تشکیل اکیپ های ممیزی مراتع و اجرای 
ممیزی، برگزاری کمیته فنی منابع طبیعی، بررسی پرونده در کمیسیون بند ۴۲، 

بررسی و صدور مجوزهای بند ۴۸ و بررسی و صدور مجوزهای بند ۵1 هستند.

 تولید ۵۰ هزار تن شیر در ساری
مدیر جهاد کشــاورزی ساری گفت: سالانه ۵۰ هزار تن شیر و ۶ هزار و ۲۵۸ 

تن گوشت قرمز در این شهرستان تولید می شود.
رضا پورفلاح از توزیع سه هزار و ۲۰1 تن سبوس گندم یارانه ای بین دامداران و 
شرکت های تعاونی وابسته به دام شهرستان ساری از ابتدای امسال تاکنون خبر داد.

وی افزود: برای حمایت از دامداری ها و به منظور تامین گوشت قرمز، سبوس 
گندم یارانه دار بین بهره برداران توزیع می شود.

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان ساری اظهارکرد: سامانه یکپارچه نهاده های 
دامی کشــور برای تســهیل در روند خرید سبوس گندم یارانه دار، رصد تولید و 
فروش و توزیع سبوس گندم، سیاست گذاری برای تنظیم بازار نهاده های دامی، 
توزیع مناســب نهاده های یارانــه دار و برنامه ریزی برای تعیین نیازهای غذایی 

دام طراحی شده است.
این مسئول گفت: برای خرید نهاده دامی یارانه دار سبوس گندم توسط شرکت 
های تعاونی شهرســتان ســاری باید این شرکت ها و عاملین خرید با مراجعه به 
ســامانه یکپارچه نهاده های دامی کشور به آدرس www.enahadeh.ir، مشاهده 
میــزان دقیق محصول قابل فروش هر یک از کارخانه هایی که مجاز به خرید از 
آنها هستند و با توجه به میزان سهمیه تعیین شده آن شرکت در زمان مناسب 

اقدام به ثبت کنند.
پورفلاح خاطرنشان کرد: شهرستان ساری دارای یک هزار و 1۲۶ واحد دامداری 
صنعتی، نیمه صنعتی و سنتی به ظرفیت ۵۴ هزار راس است که در طول سال، 
۵۰ هزار تن شــیر و ۶ هزار و ۲۵۸ تن گوشــت قرمز تولید می کنند و به عنوان 

قطب تولید فرآورده های دامی استان شناخته می شود.

 واکنش وزارت بهداشت به ویدیوی آثار آرد نامرغوب بر دستان نانوا
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت با اشاره به عوارض پوستی 
افزودنی های غیرمجاز به آرد، گفت: علاوه بر مشکلات پوستی که می تواند پوست 
دســت نانوا را تحت تاثیر قرار دهد، برای مصرف کننده نان تهیه شــده از آرد با 
افزودنی غیرمجاز نیز ممکن است مشکلات گوارشی و سوءهاضمه اتفاق افتد. دکتر 
زهرا عبدللهی در واکنش به ویدیو منتشر شده در فضای مجازی مبنی بر حساسیت 
پوستی دست یک نانوا به دلیل استفاده از آرد نامرغوب، گفت: فیلم های اینچنینی 
و پخش شدن آنها در فضای مجازی موضوع جدیدی نیست. این بحث مربوط به 

مشکلاتی است که در زنجیره تامین آرد، نان و گندم وجود دارد.
وی افزود: یکی چالش های موجود در این زمینه بحث کیفیت گندم به لحاظ 
میزان گلوتن است که این موضوع به جهاد کشاورزی بازمی گردد و این سازمان 
مســئولیت کار بر گندم را دارد تا گلوتن آن در حد اســتاندارد باشد. در مرحله 
بعد، آرد باید متناســب با اســتانداردهایی تولید شود که این مسئولیت بر عهده 
وزارت صمت است.مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت با اشاره به 
استاندارهای تعریف شده در سنجش کیفیت آرد، اظهار کرد: بر این اساس مشخص 

شده است که درصورتی که آرد ضعیف باشد، 
برخــی مواد افزودنی و یا بهبــود دهنده به آن اضافه شــود، این مواد مانند 
اســید اســکوربیک می تواند در حد تعریف شــده ای به آرد اضافه شود.وی بروز 
حساســیت پوستی در فیلم های پخش شده در فضای مجازی را اینگونه تشریح 
کرد: ممکن است از افزودنی های غیرمجاز برای آرد در کارخانه استفاده شود که 
 ایــن موضوع به پایش و نظارت آرد در کارخانه هــا بازمی گردد و وزارت صمت

 باید به آن بپردازد.
 اگر بهبود دهنده ای که قرار اســت به آرد اضافه شــود استاندارد نباشد طبعا 
عوارضی را در پی خواهد داشت.عبدللهی ادامه داد: گاهی نیز مشکلات اینچنینی 
آرد را به بحث غنی سازی آن با آهن و اسیدفولیک ربط می دادند که سخن علمی 
نیست و حساسیت پوستی ایجاد شده در دست نانواها به دلیل وجود افزودنی های 

غیرمجازی است که در کارخانه ها به آرد اضافه می شود.
وی در خصوص تاثیر این افزودنی های غیرمجاز بر کیفیت نان و گوارش مصرف 
کنندگان نان تهیه شده از این آرد، توضیح داد: ممکن است اختلالات گوارشی و 
سوءهاضمه نیز برای مصرف کنندگان این نان به وجود آید؛ اینکه به جای اسید 
اسکوربیک از ماده غیر مجازی مانند اسید سیتریک استفاده شود می تواند اختلالات 

گوارشی هم برای مصرف کننده به دنبال داشته باشد.
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مصرف برق ۳۰ میلیون نفر رایگان می شود
وزیر نیرو گفت: حدود ۳۰ میلیون نفر از 
هموطنان مشمول تخفیف صددرصدی در 
چارچوب طرح برق امید خواهند شد،  امید 
اســت به سمتی برویم که با همراهی مردم 
با کم شــدن تعداد پرمصرف ها بیشــترین 
نفــع عاید وزارت نیرو شــود و صرفه جویی 
در ســرمایه گذاری برای احداث نیروگاه ها 

صورت گیرد.
رضا اردکانیان شــنبه شب با حضور در 
برنامــه زنده تلویزیونی با بیــان اینکه ۸.۴ 
میلیون مشــترک ما کم مصرف هستند که  
فقط ۶ درصد انرژی را در مقابل ۴۳ درصد 
مشترکان پرمصرف استفاده می کنند، چالش 
اصلی در بحث انرژی را اصلاح مصرف عنوان 
کرد و با تاکید بر رعایت الگوی مصرف گفت: 
در بخش خانگی حساسیت بالاتری بویژه در 
شرایط کرونایی و حتی تابستان و زمستان 

وجود دارد.
وی درباره برق امید گفت: اصلا به دنبال 
جریمه برای تامین منابع مالی نبودیم، هدف 
ما این است که تعداد پرمصرف ها کمتر و به 

مجموعه خوش مصرف ها اضافه شود.

 تجربه شرایط حدی طی ۳ سال 
اخیر در کشور

وزیــر نیرو همچنین با اشــاره به تجربه 
شرایط حدی در کشــور در سه سال اخیر 
گفــت: نوع مدیریت در چنین شــرایطی با 
مدیریــت منابع آب در شــرایط معتدل و 
متوسط متفاوت است چرا که هم باید امکان 
ذخیره بارش و سیلاب ها را داشته باشیم تا 
از خطرات سیلاب مصون بمانیم، همچنین 
ظرفیت آب شــیرین را برای شرایط خشک 
و کــم آبی ذخیره کنیم و هــم این که در 
ترســالی ها امکان گذر سیل را فراهم کنیم 

که خسارات کمتری ببینیم.
وی در ایــن رابطه تاکید کرد: لایروبی و 
مهندسی رودخانه ها بحث های مهمی است.

طبق اعلام وزارت نیرو، اردکانیان گفت: 
دو ســال گذشته به دلیل شرایط خوبی که 
داشــتیم، ذخایر خوبی فراهم و حدود یک 
میلیارد متر مکعب بیلان منفی ســفره های 
زیرزمینی جبران شــد و تالاب های زیادی 
ســیراب شدند که ســال های بسیاری این 

تالاب ها خشک بودند.
وزیر نیرو گفت: امکانات آب شــیرین در 
مخــازن فراهم و خاک شــویی های لازم در 
اســتان هایی مانند گلســتان انجام شد که 

بازدهی کمتری در اثر سیلاب ها داشت.

 پیش بینی کاهش بارش ها در سال 
آبی جاری

وی افزود: امســال بنا به پیش بینی های 
ســازمان هواشناســی، پاییز به پربارشــی  
سال های گذشــته نیســت. تا روز جمعه، 
میزان بارش ما در ســال آبی جاری حدود 
19 میلی متر بوده که در مقایسه با متوسط 
دراز مدت حدود 1۶ درصد و در مقایســه با 

پارسال هم حدود 1۷ درصد کمتر است.
اردکانیــان گفت: ما مهیای این وضعیت 
هستیم، مردم هم مراعات بیشتری خواهند 
کرد، امیدواریم در ســه ماهه دوم سال آبی 

جاری وضعیت بهتر شود.

 فعالیت 8۵۰ آب شــیرین کن در 
منطقه خلیج فارس

وزیر نیرو همچنین با یادآوری تاریخچه 
فناوری شیرین سازی آب دریا اظهار داشت: 
در منطقــه خلیــج فارس کــه محدودیت 
آب شــیرین وجود دارد ولی در عین حال 

منابع سرشار نفتی هم وجود دارد، بنابراین 
کشورهای ثروتمندی در این منطقه حضور 
دارند که توانسته اند از دیرباز از این فناوری 
که در آن زمان بسیار هم گران بوده استفاده 

کنند.
وی همچنین گفت:  اکنون بیش از ۸۵۰ 
آب شیرین کن در این منطقه فعال هستند 
که ۲۵ مورد آنها آب شیرین کن های بزرگ 
بــا ظرفیت بیش از 1۰۰ هزار مترمکعب در 
شبانه روز هستند که پروژه انتقال آب از خلیج 

فارس هم از زمره این هاست.
وی خاطرنشان کرد: ۷۵ درصد نمک زدایی 
کــه در جهان صورت می گیــرد مربوط به 
منطقه خلیج فارس اســت. اتــکای اصلی 
کشورهای حاشیه جنوبی خلیج فارس برای 
تامین آب شــیرین مورد نیازشــان به آب 
شیرین کن هاســت که سال به سال توسعه 
فناوری موجب این شــده کــه هم از آثار و 
عوارض زیســت محیطی شیرین سازی آب 
دریا و برگرداندن آب شــورتر شده و قیمت 

تمام شده کاهش یابد.

 کمتر از سه دهم درصد منابع آب 
شیرین جهان سهم ماست

وزیر نیرو گفت: در حالی که یک درصد 
جمعیت دنیا در کشور ساکن هستند کمتر از 
سه دهم درصد منابع آب شیرین جهان سهم 
ماســت. امید به زندگی برای یک جمعیت 
وسیع در منطقه فلات مرکزی با دسترسی 
و ابراز این توانایی بسیار افزایش پیدا می کند.

وی با اشاره به کار مطالعاتی وسیع برای 
1۷ اســتان  ساحلی و اســتان های منطقه 
مرکزی گفت: حدود ۶۰ میلیارد متر مکعب 
در ســال مصرف این استان هاست. درست 
اســت که فناوری انتقــال بین حوضه ای را 
برای مصارف شرب داریم و در دستور کار و 
سیاست ماست، اما صنایع بزرگ و معادن ما 

برای فرآوری نیاز به آب دارند.

 کســری ۹۰۰ میلیون مترمکعبی 
برای تامین آب صنایع

وزیر نیــرو هنچنین خاطرنشــان کرد: 
بر اســاس مطالعات،   علاوه بر نیاز شــربی 
که مناطق ســاحلی دارند، در افق 1۴۲۵، 
9۰۰ میلیون متر مکعب کســری آب برای 

صنایع داریم.
وی بــا یادآوری فعالیــت بیش از 19۰ 
شرکت ایرانی با ظرفیت 1۶ هزار نفر در طرح 
انتقــال آب از خلیج فارس به فلات مرکزی 

گفت: تاکنون حدود 1۶ هزار و ۳۰۰ میلیارد 
تومان برای این طرح ســرمایه گذاری شده 
است. ابتدا باید در بندرعباس آبگیر احداث 
می شــد و حجم قابل ملاحظه و مورد نیاز 
آب توســط این آبگیر به سمت آب شیرین 

کن می آمد.
اردکانیان افزود: توسط این آبگیر سالانه 
۴۵۰ میلیون مترمکعب آب شــور به سمت 
آب شــیرین کن های وســیع احداث شــده 
در بندرعبــاس می رود و فاز نخســت آن با 
ظرفیت ۲۰۰ هزار متر مکعب در شبانه روز 

افتتاح شد.
وزیر نیرو گفت: آب شــور تا ۲۳۳۰ متر 
دور از ساحل و تا عمق 1۰ متری برگردانده 
و در آنجا تخلیه صورت می گیرد که در این 
فاصلــه و عمق، غلظت و رقت آب به نحوی 
خواهد بود که رعایت های زیســت محیطی 

صورت گرفته است.
اردکانیــان با تشــریح اقدام های صورت 
گرفتــه در چارچوب اجرای این طرح گفت: 
سالانه ۴۰ میلیون مترمکعب آب برای گل 
گهــر، ۳۰ میلیون مترمکعــب برای مس 
سرچشــمه، ۲۰ میلیــون مترمکعــب آب 
شیرین برای چادرملو به علاوه ۵۰ میلیون 
مترمکعب در استان هرمزگان و 1۰ میلیون 
مترمکعب برای روســتاهای واقع در مسیر 
تدارک می شود و در فازهای بعدی هم این 

طرح به ثمر خواهد رسید.
وزیر نیــرو گفت: تهیه ایــن طرح ها به 
این معناســت که فکر انتقال آب از دریا به 
تنهایی نباید موجب این شود که روش های 
مناســب تری برای اســتفاده از آب موجود 

دنبال نشود.
وی همچنین با اشــاره به اهمیت طرح 
آمایش سرزمین گفت: این طرح، پیش شرط 
نگاه بین بخشی به مسئله آب است. تا پایان 
امســال سازمان برنامه و بودجه این طرح را 

مصوب خواهد کرد.

 اســتفاده از منابع آب مرزی بر 
اساس معاهدات بین المللی

وزیر نیرو درباره تبعات زیســت محیطی 
سدسازی در کشورهای همسایه هم گفت: 
با کشورهای همسایه برای استفاده از منابع 
آب مرزی معاهداتی داریم که محترم بوده و 
باید رعایت شود و ساز و کارهای خود را دارد.

وی از جمله این معاهدات به تامین حق آبه 
ایران از رودخانه هیرمند اشاره کرد و گفت: 
افغانســتان به این موضوع پایبند اســت و 

امیدواریم با توجه به ساز و کارهای موجود، 
هر نوع طرح سازه ای آبی در حوضه هیرمند 

با رعایت حقوق قانونی ما باشد.
اردکانیان گفت: در چارچوب سند جامع 
راهبردی همکاری های دو کشور، این روزها 
هیئتی از دولت افغانستان مهمان ما هستند 
که روی این ســند برای نهایی شــدن آن 
کار می کنند تا توســط مقامات دو کشور به 

امضا برسد.
وزیر نیــرو گفت: در آینــده نزدیک راه 
آهن خواف- هرات هم افتتاح خواهد شــد، 
فعالیت هــای اقتصــادی فی مابین در حال 

رشد است.
وی افزود: طرف افغانســتانی هم به این 
موضوع توجــه دارند که رعایت حق آبه های 
قانونی یک شرط است و ما هم ظرفیت های 
فنی مهندســی کافی داریم که در صورت 
لزوم به آنها برای اجرای طرح ها کمک کنیم 
اما لطمه و خدشــه ای به حق آبه ها و حقوق 

قانونی ما پیش نیاید.
اردکانیــان درباره ترکیــه هم گفت: در 
طرح های بالادستی که در حوضه های آبریز 
غیر مشــترک اجرا می شــود تابع مقررات 
کلان تر و جامع تر بین المللی است که توسط 
ســازمان های بین المللی دنبال می شود. در 
حوضه های مشترک هم بر اساس معاهدات 

موجود عمل می شود.

 همکاری ایــران و قطر در زمینه 
انرژی

وزیر نیرو همچنیــن درباره توافق ایران 
و قطر در زمینه انرژی هم با اشــاره به سفر 
اخیر خود به این کشــور و دیوارهای خود با 
مقامات قطری گفت: تصمیمات خوبی گرفته 
شد و هفته آینده قرار بر این است که اجلاس 
کمیسیون مشترک بعد از سال ها تعویق در 

ایران برگزار شود.
وی افــزود: بــا وزارت انــرژی قطر که 
مســئولیت آب و برق را هم بر عهده دارد، 
مرکــزی را به طور مشــترک را در موضوع 
آب شــیرین کن ها در ایران تاسیس کنیم 
که با توجه به روند رو به گســترش این کار 
و تجربــه و دانش فراوان آن در منطقه، این 
مرکز می تواند به ما و قطر و هم کشورهای 
منطقــه کمک کند. در طرح های آب و برق 

هم بحث های همکاری وجود دارد.
وزیر نیرو درباره انرژی های نو هم اظهار 
کرد: در زمینه تجدیدپذیرها کارهای خوبی 
انجام شده که مستلزم سرمایه گذاری است 

و امکان صادرات انرژی حاصل از این بخش 
برای سرمایه گذاران فراهم شده است؛ امید 
اســت با حل و فصل مسائل، سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی در این زمینه جلب شوند.

مشــارکت بیش از 19۰ شرکت سازنده 
داخلــی در اجرای پــروژه انتقال آب خلیج 

فارس به فلات مرکزی
وزیر نیرو پروژه شیرین ســازی و انتقال 
آب از خلیــج فارس به فلات مرکزی را یک 
ابرپروژه و از بزرگترین پروژه های آبی - خاکی 
کشــور عنوان کرد و گفــت: بیش از 19۰ 
شرکت سازنده داخلی در اجرای این پروژه 

مشارکت داشته اند.
به گفته وی پویش #هرهفته_الف_ب_

ایــران افتخار این را دارد کــه پروژه انتقال 
آب خلیج فارس به فــلات مرکزی را که با 
پیگیری ها  خصوصی،  بخش  سرمایه گذاری 
و پشــتیبانی های همکاران مــا در وزارت 
صنعت،   معدن و تجارت به ثمر رسیده هم 

در بر داشته باشد.
اردکانیان با اشاره به اهمیت پروژه انتقال 
آب از خلیــج فارس به فلات مرکزی گفت: 
این پروژه صفحه جدیدی از پایداری حیات 

در فلات مرکزی باز کرده است.
وزیر نیرو با اشاره به پویش  #هرهفته_

الف_ب_ایران گفت: این پویش، یک سامانی 
برای اجرا، تکمیل و به بهره برداری رساندن 
طرح های بزرگ آب، برق و فاضلاب در سراسر 

کشور است.
اردکانیان افزود: در ابتدای سال با وجود 
همه محدودیت هایی که هســت، به اتکای 
ظرفیت های موجود و توانمندی  شرکت های 
مدیریتی، مهندسان مشــاور و پیمانکاران، 
همکاران در سازمان دولت و ظرفیت بخش 
خصوصی متعهد شــدیم که تا پایان ســال 
۲۵۰ پــروژه بزرگ آب، برق و فاضلاب را با 
سرمایه گذاری حدود ۵۰ هزار میلیارد تومان 

به بهره برداری برسانیم.
وی با بیان اینکه با احتســاب این پروژه، 
1۲۸ پروژه از مجموع ۲۵۰ پروژه تاکنون با 
سرمایه گذاری حدود ۴۳ هزار میلیارد تومان 
به بهره برداری رسیده است، اظهار کرد: امید 
است تا پایان ســال، طرح ها هفته به هفته 
همانگونه که مورد تاکید مقام معظم رهبری 
در دیدار هیئت وزیران با ایشــان در هفته 
نخست شهریور بود و اشاره فرمودند طرح های 
زیربنایی نظیر آنچه وزارت نیرو هفته به هفته 
به بهره برداری می رساند، باید مطابق برنامه 
پیش برود، ما نیز همه تلاشمان را خواهیم 
داشت تا امســال هم مانند سال گذشته به 

این وعده وفا شود.
وزیر نیرو خاطرنشان کرد: تاکنون هفت 
سد مخزنی، هشــت پروژه شبکه آبیاری و 
زهکشی، چهار تصفیه خانه بزرگ آب، هفت 
تصفیه خانه بزرگ فاضلاب، آبرسانی به ۴۴۸ 
روســتا و ۷ شهر بزرگ به همراه 9 نیروگاه 
حرارتی، 1۳ نیروگاه تجدیدپذیر، ۵ نیروگاه 
مقیاس کوچک و ۳۳ پروژه پست و خطوط 

انتقال به ثمر رسیده است.
وی اضافــه کرد: علاوه بــر این پروژه ها، 
۷ پروژه ســاز و کاری نیز بــه بهره برداری 
رســیده که هم تاثیر خــود را در بهتر اجرا 
شــدن طرح های ســاخت و ســازی نشان 
می دهند و هم موجب تسهیل خدمت رسانی 
به مردم می شوند که از جمله این ها بی نیاز 
کردن مردم از مراجعه به شرکت های توزیع 

برق است.
اردکانیان گفت: بیش از ۴۰ خدمتی که 
مردم با مراجعه به شرکت ها باید این خدمات 
را دریافــت می کردند اکنون با اســتفاده از 
فناوری تلفن های همراه و حتی ارتباط های 

تلفنی قابل انجام است.

آینده نیروگاه های حرارتی چه خواهد شد؟
در حال حاضر بیش از ۸۰۰۰ مگاوات نیروگاه حرارتی توســط بخش 
خصوصی و دولتی در حال احداث هستند و دارای پیشرفت مناسب بوده 
و در صورت تامین به موقع منابع مالی تا سال 1۴۰۲ وارد مدار می شوند. 
عــلاوه بر این حدود 19۰۰۰ مگاوات نیروگاه جدید نیز تا ســال 1۴۰۵ 
به بهره برداری برســد که دســتیابی به این امر نیازمند تامین هزینه های 
ســرمایه گذاری بیش از 1۲ میلیارد یورو و عملیاتی شدن طرح ها در بازه 

زمانی مقتضی است.
برق به عنوان یکی از مهم ترین زیرســاخت های توســعه کشور، جزء 
لاینفک زندگی امروزی است که با پیشرفت تکنولوژی و نفوذ گسترده آن 
در زوایای مختلف زندگی، به یک نیاز بنیادی در جوامع بدل شــده است. 
دســتیابی پایدار و مطمئن به این مهم، مستلزم نیازسنجی، برنامه ریزی 

دقیق و تامین منابع موردنیاز است.
برای تامین برق مطمئن و با کیفیت، باید ابتدا رفتار بار در شبکه بررسی 
شده و برآورد مناسبی از میزان نیاز به برق در بخش مصرف کننده پیش بینی 
شــود. این نیاز مصرف برآورد شده، مبنای برنامه ریزی توسعه تولید برق 
و به تناســب آن، توسعه شبکه انتقال، فوق توزیع و توزیع خواهد بود. در 
صورتی که توسعه هر یک از این بخش ها متناسب با دیگری صورت نگیرد، 
دستیابی به هدف اصلی این سیستم که تامین برق مورد نیاز کشور است، 
دچار اختلال خواهد شــد. بدیهی است عدم توسعه کافی در بخش تولید 
منجر به کمبود توان و عدم رفع نیاز بخشی از مصرف کنندگان خواهد شد.

تولیــد انــرژی الکتریکی، اولین و مهم ترین بخــش از زنجیره صنعت 
برق محسوب می شــود. در نیروگاه ها شکل های گوناگون انرژی به انرژی 
الکتریکی تبدیل می شود. به طورکلی می توان نیروگاه ها را به دو نوع حرارتی 
و غیرحرارتی )آبی، هسته ای و انرژی های نو( تقسیم  کرد. به واسطه  فراوانی 
و قیمت پایین منابع سوخت های فسیلی، عمده انرژی الکتریکی در ایران 

توسط نیروگاه های حرارتی تولید می شود.
از ســال 1۲۶۳ که اولین مولد برق وارد کشور شد، صنعت برق ایران 
فراز و نشــیب های بسیاری را پشت سر گذارده و همگام با توسعه کشور، 
رشد کرده است. سرعت توسعه ظرفیت تولید شبکه برق کشور به گونه ای 

بوده که ظرفیت نامی منصوبه کشــور، متناسب با نیاز مصرف، تقریبا در 
هر ده ســال دو برابر شــده و در حال حاضر از مرز ۸۴ هزار مگاوات عبور 
کرده است که حفظ و توسعه صحیح این زیرساخت حیاتی کشور، مستلزم 

سیاست گذاری مبتنی بر امکانات و اهداف توسعه ای کشور است.
حمیدرضا عظیمی- معاون برنامه ریزی شرکت تولید نیروی برق حرارتی 
در این باره گفت: این که در حال حاضر نیروگاه های حرارتی با ظرفیت ۶۸ 
هزار و ۳۸۸ مگاوات ۸1 درصد از ظرفیت نصب شــده نیروگاهی کشور را 
به خود اختصاص داده اند و از ۳۲۶ میلیارد کیلووات ساعت تولید انرژی 
کشور در سال 1۳9۸ با ۲۸۷ میلیارد کیلووات ساعت بیش از ۸۸ درصد 
تولید برق کشــور را به عهده داشــته اند، موید این نکته است که حفظ، 
نگهداری و توســعه این نیروگاها در تامین برق مطمئن و پایدار کشــور 
اهمیت بسیاری دارد.به گفته وی در سال های اخیر آثار منفی مالی و فنی 
تحریم های ظالمانه در صنعت برق، کاهش ســرمایه گذاری جهت احداث 
نیروگاه جدید، کاهش میزان انتفاع از منابع صندوق توسعه ملی، کاهش 
استفاده ســرمایه گذاران خصوصی از تسهیلات بانکی، عدم بهره مندی از 
فروش اوراق مشــارکت جهت اجرای طرح های عمرانی، توقف استفاده از 
منابع عمومی جهت سرمایه گذاری در طرح های دولتی، تغییرات نرخ ارز 
و عدم ثبات اقتصادی برای سرمایه گذاری، انباشته شدن بدهی های قابل 
توجه بخش برق به دلیل عدم پرداخت مابه التفاوت قیمت تمام شــده و 
قیمت تکلیفی، عدم واقعی سازی قیمت برق که منجر به عدم پرداخت به 
موقع مطالبات و در نتیجه کاهش توان  مالی پیمانکاران و سرمایه گذاران 
شده است، عدم پرداخت مطالبات صنعت برق از سوی سازمان هدفمندی 
یارانه هــا طی چند ماه اخیــر، و افزایش عمر نیروگاه های حرارتی موجود 
کشور و ضرورت بازنشستگی تعداد زیادی از آنها لزوم سرمایه گذاری های 
وســیع در حوزه احداث، بازسازی و نوسازی نیروگاهی جهت تامین برق 

مطمئن و پایدار برای سال های 1۴۰۲ به بعد را می طلبد.
معاون برنامه ریزی شرکت تولید نیروی برق حرارتی با بیان اینکه با توجه 
به مطالعات صورت گرفته برای تامین نیاز مصرف برق ســال های آتی، در 
صورت تداوم رشد بار مطابق روند ده سال گذشته، بایستی علاوه بر احداث 

ظرفیت های نیروگاهی که عملیات اجرایی آنها آغاز شده است، گفت: حدود 
19۰۰۰ مگاوات نیروگاه جدید نیز تا ســال 1۴۰۵ به بهره برداری برســد 
که  دســتیابی به این امر نیازمند تامین هزینه های ســرمایه گذاری بیش 
از 1۲ میلیارد یورو و عملیاتی شدن طرح ها در بازه زمانی مقتضی است.

در صــورت وجــود منابع مالی و نیز داشــتن مجوزهای قانونی، مدت 
زمان لازم برای احداث واحد های نیروگاهی گازی حداقل ۲ سال و برای 
نیروگاه های سیکل ترکیبی حداقل ۳ سال است. از این رو ضرورت تامین 
منابع لازم همراه با در اختیار داشــتن مجوزهای قانونی شــروع عملیات 
اجرایی طرح های جدید و  نیز بازسازی واحدهای فرسوده در سال جاری 
اهمیــت فوق العاده ای دارد.عظیمی اظهار کرد: با توجه به موارد اشــاره 
شــده فوق و بررســی روند اجرای طرح های نیروگاهی با سرمایه گذاری 
بخش خصوصی و عدم امکان اجرای طرح های دولتی در شرایط اقتصادی 
فعلی صنعت برق، چالش جدی در حوزه تولید برق کشــور توانمندسازی 
بخش خصوصی  و استفاده از همه ظرفیت های این بخش است. همچنین 
حفظ و نگهداری ۶۸ هزار و ۳۸۸ مگاوات نیروگاه حرارتی دولتی و خصوصی 
موجود نیز نیازمند تخصیص منابع لازم و اصلاح نظام اقتصادی در صنعت 
برق کشور است.معاون برنامه ریزی شرکت تولید نیروی برق حرارتی تصریح 
کــرد: قطعا تاخیر در تامین منابع موردنیــاز بخش خصوصی و دولتی در 
نگهداری وضع موجود، تکمیل طرح های در دســت اجرا و آغاز طرح های 
جدید، موجب بروز خاموشی های گسترده از سال 1۴۰۲ به بعد خواهد شد.

بنابراین به منظور تحقق اهداف مورد نظر باید اقداماتی از قبیل پرداخت 
عاجل مطالبات صنعت برق توسط سازمان هدفمندی یارانه ها، »تخصیص 
فوری ۳ میلیارد یورو برای شروع طرح های جدید، بازگشت منابع حاصل 
از واگــذاری نیروگاه ها به صنعت برق مطابق ماده )۲( قانون صنعت برق، 
دریافت تسهیلات از صندوق توســعه ملی برای سرمایه گذاران داخلی«، 
استقراض از بانک های تجاری، انتشار اوراق مشارکت، تداوم مدیریت مصرف 
و تقاضــا، تامین نقدینگی موردنیاز به منظــور انجام به موقع تعمیرات و 
پرداخت حقوق معــوق کارکنان و پیمانکاران و اصلاح قیمت های فروش 

برق با اولویت در دستور کار دولت و مجلس  قرار گیرد. 

 سقوط ۱۴ درصدی صادرات هند در بازه آوریل- اکتبر
وزارت فدرال تجارت و صنعت هند در بیانیه ای رسمی اعلام کرد کل صادرات 
هند در بازه آوریل- اکتبر به ۲۶۵.۰9 میلیارد دلار خواهد رسید که نسبت به دوره 

مشابه سال گذشته 1۴.۵۳ درصد سقوط داشته است.
به گزارش شــین هوا، وزارت فدرال تجارت و صنعت هند در بیانیه ای رســمی 
اعلام کرد کل صادرات هند )شامل کالا و خدمات( در بازه آوریل-اکتبر به ۲۶۵.۰9 
میلیارد دلار خواهد رســید که نسبت به دوره مشابه سال گذشته 1۴.۵۳ درصد 

سقوط داشته است.
طبق این گزارش، کل واردات هند در بازه آوریل-اکتبر ۲۴۸.۵۸ میلیارد دلار 
بوده است که نسبت به دوره مشابه سال گذشته ۳1.۸9 درصد سقوط کرده است.

بــه این ترتیب کل مازاد تجاری هند در بازه آوریل-اکتبر به 1۶.۵۲ میلیارد دلار 
رسید در حالی که در بازه مشابه سال گذشته هند با کسری تجاری ۵۴.۸۳ میلیارد 

دلاری مواجه شده بود.

 عربستان با سقوط قیمت نفت 2۷ میلیارد دلار ضرر می کند 
محمد بن ســلمان، ولیعهد عربستان، گفت: عربستان سعودی به علت سقوط 
قیمت های نفت در سال جاری تحت تأثیر پاندمی کرونا تا آخر سال ۲۰۲۰ بیش 

از 1۰۰ میلیارد ریال )معادل ۲۷ میلیارد دلار( ضرر می کند.
به گزارش اســپوتنیک، محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان، گفت: عربستان 
سعودی به علت سقوط قیمت های نفت در سال جاری تحت تأثیر پاندمی کرونا تا آخر 
سال ۲۰۲۰ بیش از 1۰۰ میلیارد ریال )معادل ۲۷ میلیارد دلار( ضرر خواهد کرد.

طبق گزارش آژانس خبری دولتی سعودی پرس، بن سلمان گفته است: با توجه 
به تخمین بودجه ۲۰۲۰ که در سال گذشته ارائه شده است انتظار می رفت درآمد 
دولت ۸۳۳ میلیارد ریال بشود که ۵1۳ میلیارد ریال آن درآمد نفتی بود. با سقوط 
قیمت نفت در ســال جاری درآمدهای نفتی به حدود ۴1۰ میلیارد ریال سقوط 
کرده است. ولیعهد عربستان اضافه کرد: این درآمدها حتی برای پوشش دستمزد 
کارکنان دولت، که طبق بودجه امسال تخمین زده می شود به ۵۰۴ میلیارد دلار 
برسد، کافی نیستند. این شرایط دولت عربستان را مجبور کرده است درآمدهای 
غیرنفتی خود را به ۳۶۰ میلیارد ریال افزایش دهد و به بخش های جدیدی مانند 
توریسم، ورزش، صنعت، کشاورزی، حمل ونقل و معدن توجه بیشتری داشته باشد.

بن سلمان گفت: دولت توانسته است در این دوران هزینه های درمانی خود را 
به 1۸۸ میلیارد ریال افزایش دهد.

 ممنوعیت فروش خودروهای دیزلی و بنزینی در انگلیس تا ۱۰ سال 
دیگر

بوریس جانســون، نخســت وزیر انگلیس قصد دارد زمــان ممنوعیت فروش 
خودروهای جدید دیزلی و بنزینی را از سال ۲۰۳۰ اعلام کند که پنج سال زودتر 

از برنامه ریزی قبلی خواهد بود.
انگلیس در راستای تلاشها برای کاهش انتشار گازهای گلخانه ای، برای ممنوعیت 
فروش خودروهای جدید دیزلی و بنزینی از سال ۲۰۴۰ برنامه ریزی کرده بود و 
جانســون در فوریه این تاریخ را پنج سال جلو انداخت و سال ۲۰۳۵ تعیین کرد.

روزنامه فایننشیال تایمز به نقل از منابع آگاه نوشت: جانسون اکنون قصد دارد طی 
یک ســخنرانی درباره سیاست محیط زیستی این تاریخ را دوباره جلو انداخته و 

سال ۲۰۳۰ تعیین کند.
شبکه خبری بی بی سی هم روز شنبه گزارش مشابهی داده بود اما سخنگوی 

دولت انگلیس در این باره اظهارنظر نکرد.
طبق گزارش فایننشیال تایمز، تاریخ جدید شامل حال خودروهای دو گانه سوز 
که از برق و سوخت فسیلی استفاده می کنند و ممکن است تا سال ۲۰۳۵ همچنان 
فروخته شوند، نمی شــود. بر اساس گزارش رویترز، آمار صنعتی نشان می دهد 
که خودروهای بنزینی و دیزلی ۷۳.۶ درصد از فروش خودروهای جدید در ســال 
۲۰۲۰ را تشکیل دادند و فروش خودروهای برقی که معمولا گرانتر هستند، تنها 
۵.۵ درصد بود. انواع مختلف خودروهای هیبریدی باقی فروش بازار را تشکیل دادند.

 جهش کرونا مانع خوش بینی به دورنمای نفت شد
امیدواری که بازار نفت در روزهای اخیر با خبر ساخت واکسن کووید 19 شرکت 
فایزرهای و بایو ان تک پیدا کرد به دلیل ادامه شیوع مهارناپذیر ویروس کرونا موفق 

نشد چشم انداز بازار نفت را روشن کند.
آژانس بین المللی انرژی، اوپک و اداره اطلاعات انرژی آمریکا پس از اعلام خبر 
نتایج موفقیت آمیز آزمایش واکســن شرکت داروسازی آمریکایی فایزر و شرکت 
بیوتکنولوژی آلمانی بایو ان تک در دوشنبه هفته گذشته، جدیدترین گزارشهایشان 
از دورنمای بازار نفت را منتشر کردند اما در این گزارشها پیش بینی تقاضا برای 
نفت مورد بازنگری صعودی قرار نگرفت و برعکس، پیش بینی میزان مصرف نفت 

کاهش داده شد.
موانع کوتاه مدت تاثیرگذار بر تقاضا برای نفت همچنان هر گونه سیگنال مثبت 
مربوط به نتایج موفقیت آمیز واکسنهای در حال ساخت را تحت الشعاع قرار داده 
و تولیدکنندگان نفت را تا اواسط سال میلادی آینده با چندین ماه دشوار و پس از 
آن با روند احیای مبهم روبرو کرده است. پیش بینی این آژانسها بر این نکته تاکید 
دارد که در کوتاه مدت تقاضا به جای احیا، از بین می برد. هر سه آژانس دورنمای 
تقاضای جهانی برای نفت در سه ماهه جاری و سه ماهه نخست سال ۲۰۲1 را به 
دلیــل افزایش موارد ابتلا به ویروس کرونا در اروپا و آمریکا و وضع محدودیتهای 

بیشتر برای جابجایی و فعالیت اقتصادی، تنزل دادند.
آژانس بین المللی انرژی و اوپک که در اروپا مســتقر هستند، نسبت به تاثیر 
محدودیتها روی تقاضا برای نفت بدبینی بیشتری نشان داده و برآوردشان از میزان 
مصرف در سه ماهه چهارم امسال را حدود 1.۲ میلیون بشکه در روز در مقایسه 
بــا گزارش ماه پیش کاهش دادند. اداره اطلاعات انرژی آمریکا ارزیابی ملایمتری 
داشت و پیش بینی میزان تقاضا را تنها ۳۰۰ هزار بشکه در روز کاهش داد.هر سه 
آژانس در این موضوع که در ماههای سرد زمستان نیمکره شمالی از بهبود اوضاع 
خبری نیست، توافق نظر دارند و انتظارات تقاضا برای نیمه اول سال ۲۰۲1 را پایین 
بردنــد. در ایــن بخش نظرات آنها به هم نزدیکتر بود و پیش بینی میزان مصرف 
مورد پیش بینی را ۵۰۰ هزار بشکه در روز کاهش دادند. آژانس بین المللی انرژی 
هشدار داد واکسنها بعید است باعث شوند میزان مصرف نفت تا اواسط سال آینده 
افزایش قابل توجهی پیدا کند.اگرچه پیامدهای همه گیری کووید 19 به طور کامل 
مشخص نیست اما برای نیمه دوم سال ۲۰۲1 دورنماهای متفاوتی ارایه شده است. 
آژانس بین المللی انرژی برآوردش از میزان تقاضا در ســه ماهه سوم و سه ماهه 
چهارم ســال میلادی آینده را بالا برد. شاید به این خاطر که آخرین آژانسی بود 
که گزارش نوامبر خود را منتشر کرد و فرصت بیشتری برای ارزیابی تاثیر ساخت 
واکســن بر بازار داشت. گزارش اداره اطلاعات انرژی آمریکا یک روز پس از اعلام 
خبر واکسن منتشر شد.با وجود این که برآورد میزان رشد عرضه غیراوپک نسبت 
به ماه گذشته اندکی کاهش داده شد اما این امر تاثیر چندانی در جبران افت تقاضا 
نخواهد داشت و تولیدکنندگان اوپک پلاس با دورنمای وخیمتر تقاضای جهانی برای 
نفت این گروه در ماههای آینده روبرو هستند.موضوع دیگری که اوپک پلاس با آن 
روبروست، بازگشت سریع تولید نفت لیبی بوده که به ضرر سایر اعضای گروه بوده 
و سریعتر از آنچه انتظار می رفت، بهبود پیدا کرده است. طبق گزارش شش منبع 
ثانویه مورد استفاده اوپک، تولید نفت این کشور شمال آفریقا در اکتبر به ۴۵۴ هزار 
بشکه در روز افزایش یافت که در مقایسه با 1۵۵ هزار بشکه در روز در سپتامبر، 
رشد قابل ملاحظه ای در مدت یک ماه نشان داد و طبق آخرین اطلاعات، تولید 
لیبی اکنون از یک میلیون بشکه در روز فراتر رفته است. این کشور نرخ تولید 1.۳ 

میلیون بشکه در روز تا پایان سال ۲۰۲۰ را هدف گذاری کرده است.



۶

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/08/26

شماره : 951

مدیــرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای اســتان 
اصفهــان از آغاز پویش اجتماعی ســبا همزمان با آغاز 

هفته ایمنی و حمل ونقل خبر داد.
مهدی خضری  به مناسبت فرارسیدن هفته ایمنی 
و حمل ونقل اظهار کرد: همزمان با سراســر کشور در 
استان اصفهان نیز در هفته ایمنی و حمل و نقل برنامه 

های متعددی برنامه ریزی و اجرا خواهد شد.
وی با اشاره به نامگذاری ایام هفته به نام های خاص 
خاطرنشــان کرد: روز شــنبه  به نام آموزش و مراقبت 
از کودکان، روز یکشــنبه به نام یادمان قربانیان سوانح 
رانندگی، روز دوشنبه به نام ایمنی موتورسواران، روز سه 
شــنبه  به نام مشارکت علما در توسعه فرهنگ ایمنی، 
روز چهارشنبه به نام هیات دولت و پیام رئیس جمهور 
اختصاص دارد، روز پنج شنبه  به نام حمل ونقل بدون 
حادثه نامگذاری شده و روز جمعه نیز به نام ارتقا فرهنگ 

ترافیک از تریبون نماز جمعه نامگذاری شده است. 
خضری با اشــاره به برنامه های پیش بینی شــده 
در این هفته گفت: تولید محتواهای آموزشــی مناسب 
برای کودکان و استفاده از فرصت های ایجاد شده برای 
آموزش به کودکان و نوجوانان در شبکه های اجتماعی  
به ویژه در شــرایط موجود که بچه ها به صورت آنلاین 
تحــت آموزش قرار دارند به صــورت ویژه پیش بینی 
شــده اســت.وی با بیان اینکه روز یکشنبه روز جهانی 
یادمان قربانیان حوادث رانندگی است، اضافه کرد: ۲۵ 
ســال پیش چنین روزی به تقویم جهانی اضافه شد تا  
همه نهادهای  بین المللی و ملی ذی ربط برای کاهش 

تصادفات در دنیا تلاش کنند.
خضری با اشــاره به از دســت رفتن بیش از ۶۰۰ 

نفر از هموطنانمان در طول یکســال گذشته در استان 
اصفهان و آســیب دیدن تعداد بســیار زیادی دیگر در 
تصادفات رانندگــی، اظهار کرد:  در مقابل تلاش های 
فنــی مانند رفع نواقص فنی احتمالی راهها،  رفع نقاط 
پرتصادف، بهبود خط کشی و علائم و ...،  شاخص های 
دیگرتاثیرگذار در تصادفات شامل رانندگان و  خوروهایی 
جدیدی که پلاک می شــوند با ســرعت در حال رشد 
هستند که کار را برای کنترل تصادفات و تلفات حوادث 

رانندگی بسیار سخت می کند.
وی مهارت رانندگی را یکی از مولفه های تاثیرگذار 

در بروز و شــدت تصادفات اعلام کرد و گفت: رانندگان 
جدید اغلب مهارت پایین دارند و با ورود به جاده های 
برون شهری و عدم شناخت صحیح از مشخصات راهها 

دچار خطاها و اشتباهات جبران ناپذیر می شوند.
وی ادامــه داد: خانــواده های قربانیــان تصادفات 
رانندگــی پــس از این حوادث اغلب دچار مشــکلات 
اقتصادی، اجتماعی و روحی فراوان می شوند و  نیازمند 
حمایت هستند.مدیرکل راهداری وحمل ونقل جاده ای 
استان اصفهان از برنامه های ویژه برای کاربران آسیب 
پذیر جاده های استان خبر داد و افزود: موتور سواران، 

عابرین، کشاورزان، مردم ساکن در روستاها و یا شهرک 
های نزدیک به جاده های استان اصفهان هدف اجرای 

طرح های فرهنگی این اداره کل قرار دارند.
خضری یکی از مهمترین برنامه های این روز را ۲9 
آبان روز بدون حادثه اعلام کرد و گفت: استان اصفهان 
پایلوت اجرای این طرح شده و از تمام امکانات دستگاه 
های ذی ربط برای اجرای این طرح استفاده خواهد کرد.

وی تصریح کرد: سخت گیری نهادهای انتظامی در 
رابطه با تخلفات رانندگی، افزایش نظارت هوشــمند، 
افزایش حضور راهداران و پلیس در این روز از مهمترین 

برنامه های این هفته به شمار می رود.
 مدیــرکل راهداری وحمل ونقل جاده ای اســتان 
اصفهــان مهمترین طرح فرهنگــی اداره کل راهداری 
وحمل و نقل جاده ای اســتان اصفهان برای این هفته 
را پویــش فرهنگی اجتماعی ســبا عنوان کرد و افزود: 
پویش سبا)ســوگند برای ایمنی(نماد تعهد اجتماعی 

برای کاهش تصادفات جاده ای است.
وی ادامه داد: افرادی که به این کمپین می پیوندند 
سوگند می خورند که برای مراقبت از عزیزانشان، نسبت 

به رعایت قوانین و مقررات متعهدانه تر رفتار کنند.
خضــری  با دعوت از رســانه ها به عنــوان یکی از 
مهمتریــن مقوله های موثر بر فرهنگ مردم ادامه داد: 
رسانه ها همواره در امر فرهنگ سازی پیشگام بوده اند 
و مــا از آنها می خواهیم در این امر مقدس و خطیر ما 

را یاری کنند.
وی گفــت: افــراد می توانند بــه مراجعه به آدرس 
ir.saba141  در ایــن پویــش ثبت نــام و در این کار 

فرهنگی نیکو مشارکت کنند

اصفهان-محسن راعی-از ابتدای سال 
تاکنون بیش از ۳۲ روستا از آب شرب پایدار 
برخوردار شــدند این درحالیست که درصدد 
هستیم تا پایان سال این رقم را به بیش از۷۰ 

روستا افزایش دهیم.
در حال حاضر اجرای شــبکه فاضلاب در 
1۸ روســتا در استان اصفهان در دستور کار 
قرار دارد، این در حالیســت که هم اکنون در 
کشور تنها ۶۰ روســتا تحت پوشش شبکه 

فاضلاب قرار دارند.
مدیر عامل شــرکت آبفا استان اصفهان 
در نشســت خبری با اصحاب رســانه گفت: 
با یکپارچه سازی شــرکتهای آبفا شهری و 
روســتایی عدالت اجتماعی در برخورداری 
روستاییان از خدمات آبفا در استان اصفهان 
محقق گردیده است و درحال حاضر روستاییان 
از خدمات غیر حضوری از طریق سامانه 1۵۲۲ 

بهره مند شده اند.
هاشم امینی افزود: از ابتدای سال جاری 
تاکنــون با همکاری دهیــاری ها 9۵ درصد 
از ۲۵۰ هزار پرونده مشــترکین در روستاها 
بایگانی الکترونیکی شده است، بدین ترتیب 
از این پس روستاییان می توانند خدمات مورد 
نیاز خود را از طریق تماس با ســامانه1۵۲۲ 

دریافت نمایند.
وی اعلام کرد :باراه اندازی سامانه مذکور در 
روستاها، دیگر روستاییان برای دریافت خدمات 

نیازمند صرف وقت و هزینه نیستند.

مدیر عامل شرکت آبفا استان اصفهان با 
بیان اینکه پس از یکپارچه سازی حدود 9۵۰ 
روستا تحویل گرفتیم عنوان کرد: هم اکنون 
هدرفت آب در روستاها بالاست در حالیکه این 
رقم در آبفا استان حدود 1۶ درصد می باشد، 
براین اساس طرح اصلاح ۳۰۰ کیلومتر شبکه 
فرسوده آب روستاییان در 1۰۰ روز تدوین شد.

مهندس امینی پیرامون تامین پایدار آب 
شرب روستاییان گفت : از ابتدای سال تاکنون 

بیش از ۳۲ روستا از آب شرب پایدار برخوردار 
شدند این درحالیست که درصدد هستیم تا 
پایان ســال این رقم را به بیش از۷۰ روستا 

افزایش دهیم.
وی با اشــاره به بهره مندی روستاییان از 
خدمات شبکه فاضلاب تصریح کرد: در حال 
حاضر اجرای شبکه فاضلاب در 1۸ روستا در 
اســتان اصفهان در دستور کار قرار دارد، این 
در حالیست که هم اکنون در کشور تنها ۶۰ 

روستا تحت پوشش شبکه فاضلاب قرار دارند.
مدیرعامل شــرکت آبفا استان اصفهان با 
اشــاره به کاهش هزینه ها با یکپارچه سازی 
شــرکتهای آبفا شــهری و روستایی تصریح 
کرد: کاهش هزینه ها یکی از مزیت های این 
فرایند می باشد، همچنین استفاده از تجهیزات 
و تاسیسات به منظور ارائه خدمات گسترده 
به مشترکین در شهرها و روستاها یکی دیگر 
از مزیت های یکپارچه سازی شرکتهای آبفا 

شهری و روستایی قلمداد می شود.
وی ادامه داد: در ۶ ماهه اول ســال جاری 
1۷۳ کیلومتر توسعه شبکه آب، ۶9 کیلومتر 
اصلاح شبکه آب، ۶۵ کیلومتر توسعه شبکه 
فاضلاب و ۵ کیلومتر اصلاح شبکه فاضلاب 

عملیاتی شده است. 
امینی اعلام کرد: در نیمه نخســت سال 
جاری 1۰ هزار و 1۷9 فقره انشعاب آب و 9 
هزار و 11۸ فقره انشعاب فاضلاب به متقاضیان 

واگذار شده است. 
وی درخصوص توزیع عادلانه آب در استان 
اصفهان گفت: آبّ شرب بیش از ۶ میلیون نفر 
در استان اصفهان و استان های مجاور از طریق 
سد زاینده رود تامین می شود که سعی شده 
با استفاده از روش های نوین و بهره مندی از 
تکنولوژی های روز، آب به صورت عادلانه میان 
مردم توزیع گردد، اما از همه اقشار جامعه می 
خواهیم مدیریت مصرف را در استفاده از آب 

مد نظر قرار دهند.
وی کیفیــت آب شــرب اصفهان را مورد 
تایید نهادهای ذیصلاح از جمله مرکز بهداشت 
دانســت و گفت: درحال حاضر شرکت آبفا 
استان اصفهان با داشتن ۲۳ آزمایشگاه دارای 

بیشترین آزمایشگاه در کشور است، 
کــه همــه روزه بــا انجام آزمــون های 
میکروبی و شــیمیایی و دیگــر پارامتر های 
 کیفی ، آب ســالم و بهداشــتی را در اختیار 

مردم قرار می دهند.

مدیر عامل شرکت آبفا استان اصفهان :

بهره مندی روستاییان از خدمات غیرحضوری آبفا استان اصفهان

مدیرکل راهداری وحمل ونقل جاده ای استان اصفهان:

آغاز به کار پویش سبا همزمان با هفته ایمنی حمل ونقل

بر اساس نتایج ارزیابی صورت گرفته توسط شورای اطلاع رسانی دولت 
در سطح دســتگاه های اجرایی و استانداریهای سراسر کشور، استانداری 
کرمانشــاه در حوزه عملکرد رسانه ای در هفته دولت حائز رتبه برتر در 

کشور شد.
وحید خسروی مدیرکل روابط عمومی استانداری کرمانشاه با بیان اینکه 
همکاری و تلاش مدیران و مســوولین روابط عمومی های دستگاه های 
اجرایی، فرمانداری ها و همفکری و همراهی رســانه های استان عاملی 
مهم در کســب این موفقیت بوده؛ اظهار داشت: استانداری کرمانشاه در 
چهار محور معرفی و تشریح خدمات، دستاوردها و اقدامات دولت و تبیین 
برنامه های آینده، امیدآفرینی، اطلاع رسانی مناسب و تعامل با رسانه های 
جمعــی، اجرای برنامه های ارتباطات اجتماعی و تفاهم و ارتباط موثر با 
مردم به منظور به اشــتراک گذاشتن مشکلات و ایجاد درک مشترک در 

جایگاه برتر کشور قرار گرفت.
 وی افزود: بر این اســاس دکتر ربیعی ســخنگوی دولت و دســتیار 
ارتباطات اجتماعی رییس جمهور با ارسال نامه ای از استاندار کرمانشاه، 
مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل اســتانداری و ســایر همکاران 
پرتلاش به عنوان یکی از فعال ترین دستگاه های ارزیابی شده و برتر در 

سطح دستگاه های اجرایی و استانداری های سراسر کشور تقدیر کرد.
دبیر ســتاد بزرگداشــت هفته دولت در اســتان به تشــریح گزارش 
عملکرد استانداری کرمانشاه در اجرای اهداف، سیاست¬ها و برنامه های 
رســانه ای در هفته دولت پرداخــت و تصریح کرد: با برنامه ریزی دقیق 
و منســجم تشریح دســتاوردها و اقدامات انجام شده دولت در استان و 
خدمات ارزنده کارگزاران به زبانی ساده و قابل درک تداوم دارد و با رویه 
و رویکرد جدید در اطلاع رسانی و با همکاری مطلوب رسانه های استان 
و اســتفاده کارآمد از فضای مجازی فضای امیــد آفرینی، اعتماد زایی، 
باورپذیری را تقویت و وحدت و انسجام بیشتر مردم و دولت را به عنوان 
راهکاری برای تحقق اهــداف نظام را در اولویت برنامه های ارتباطات و 

اطلاع رسانی قرار خواهیم داد. 
 خسروی افزود: وفاق، همدلی و همراهی مردم، رسانه ها و هم افزایی 
دســتگاه های اجرایی فرصتی را در هفته دولت فراهم کرد که عملکرد 
مطلوب دولت در اســتان در شــرایطی که امید و اعتماد مردم از سوی 
دشمنان به دلیل مشکلات اقتصادی و بیماری کرونا نشانه گرفته شده بود؛ 
به شیوه ای موثر برای مردم تشریح و تبیین شود و تقویت گفتمان مردم و 
دولت به عنوان یک اولویت برای سربلندی و تداوم برنامه های توسعه ای 
کرمانشاه در پرتو نظام مقدس جمهوری اسلامی بیشتر مدنظر قرار گیرد.

مدیــرکل روابط عمومی و امور بین الملل اســتانداری کرمانشــاه با 

اشــاره به تلاش دوچندان خدمتگزاران دولت در استان برای پیشرفت و 
حل مشــکلات مردم، گفت: تقویت حوزه اطلاع رسانی و ارتباطات برای 
پیشــبرد اهداف در تمامی برنامه های اقتصــادی، اجتماعی، فرهنگی و 
 سیاســی در دســتور کار قرار دارد و در یک ارتباط نظام یافته با مردم و

 رســانه ها با بیان واقعیات زمینه مشارکت مردم در توسعه کشور فراهم 
خواهد شد. 

خسروی در ادامه به ظرفیت مطلوب شورای هماهنگی روابط عمومی 
های استان برای تقویت ارتباط با رسانه ها و مردم اشاره کرد و بیان داشت: 
در دســتگاه های اجرایی روابط عمومی های فعال و پویا با پاســخگویی 
و اطلاع رســانی مطلوب، نقش موثری در ایجــاد تفاهم با مردم و درک 
مناســب از شرایط دارند و بر این اســاس با بهره مندی از منابع انسانی 
توانمنــد، متعهد و متخصص در صدد هســتیم جایگاه روابط عمومی ها 

را در فرآیندهای تصمیم گیری در دستگاه های اجرایی تقویت نماییم.
مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل استانداری کرمانشاه در ادامه 
برخی وظایف حوزه اطلاع رسانی و ارتباطات را در دستگاه های اجرایی 
یادآور شد و تأکید کرد: اجرای سیاست های اطلاع رسانی، روشنگری و 
شفافیت، افکار سنجی و تدوین نظام ارتباطی با مردم با همکاری نهادها 
و تشکل های مردم نهاد و احزاب می تواند به شیوه ای موثر انجام شود 
و باید از ظرفیت های تشکل های مردمی در حوزه اطلاع رسانی استفاده 
شود، زیرا دریافت انتظارات و خواسته های مخاطبین به نوعی هنر مردم 
داری اســت و باید فرهنگ سازی شود.خسروی به لزوم تثبیت و تقویت 

نقش روابط عمومی در دستگاه های اجرایی اشاره کرد و گفت: این موضوع 
اساســی ترین و بدیهی ترین مرحله در فرآیند اطلاع رسانی موفق است 
و روابط عمومی ها در صورت برخورداری از موقعیت حرفه ای و مناســب 
می توانند اهداف مطروحه را محفق ســازند و به نوعی ایجاد امکانات و 
تجهیزات مناســب منوط به درک صحیح از وظایف روابط عمومی توسط 

مدیران است.
دبیر شــورای هماهنگی روابط عمومی های استان کرمانشاه در ادامه 
برگزاری نشست های هم اندیشی را با رویکرد تولید محتوا و زایش فکری 
توسعه محور برای خدمتگزاری به مردم یک ضرورت دانست و بیان داشت: 
در شرایط کنونی که به دلیل شیوع کرونا، امکان تعامل رو در رو و برگزاری 
جلسات میسر نیست، با استفاده کارآمد از ظرفیت فضای مجازی، گفت 
و گو و تعام با همکاران را  ادامه می دهیم و امکان تسریع در پاسخگویی 

به مخاطبین را نیز فراهم کرده ایم.
مدیرکل روابط عمومی استانداری به شیوه ارزیابی فعالیت های حوزه 
اطلاع رسانی و ارتباطات نیز اشاره کرد و افزود: علاوه بر تدوین چارچوبی 
برای ارزیابی شاخص های عملکرد تدوین شده، ضرورت دارد فرآیند خود 
ارزیابی در دســتور کار همه همکاران قــرار گیرد و با یک ارزیابی دقیق 
و در مقاطــع زمانی مختلف در قالب برنامه ریزی منســجم و مبتنی بر 
فرآیند بازخورد امکان انجام اقدامات اصلاحی نیز فراهم شود تا به سمت 
تحقق اهداف با گام های صحیح حرکت کنیم.خسروی گستردگی حیطه 
وظایف استانداری را دلیل بر قرار گرفتن به عنوان منبع خبردر بسیاری 
از حوزه های مختلف ذکر کرد و گفت: عموماً استانداری به عنوان مرجع 
اصلی پاسخگویی مورد پرسش مردم و رسانه ها قرار می گیرد که در این 
زمینه ترویج گفتمان تعامل محور و ایجاد هم افزایی بین دســتگاه های 
اجرایی برای پاســخگویی سریع و مناسب همواره در اولویت بوده که به 
موقع به دغدغه مندی مخاطبیین به صورت شــفاف پاســخ داده شود و 
در سیاست گذاری و هماهنگی در امر اطلاع رسانی نیز این مهم مدنظر 
قرار خواهد گرفت.مدیرکل روابط عمومی استانداری کرمانشاه گفت: نقد 
واقع بینانه، منصفانه و حرفه ای نسبت به عملکرد دستگاه های اجرایی و 
مدیران در فرآیندی اخلاق مدار و مبتنی بر اصول و قواعد رسانه ای می 
تواند ارتباطات را تقویت نماید و امکان پیشبرد اهداف را نیز فراهم کند 
زیرا مبنای توســعه، مشارکت مطلوب است. خسروی، همراهی، همدلی 
و همفکری مردم و مســوولین را در تداوم مسیر تعالی و پیشرفت استان 
کرمانشاه بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: برای این مهم تقویت ارتباط با 
گروه های مختلف جامعه کما فی سابق تداوم دارد و این بازخوردها می 

تواند گره گشای بسیاری از مشکلات باشد.

استانداری کرمانشاه در حوزه اطلاع رسانی دستگاه برتر شد

 2۰۰ لیتر در ثانیه به ظرفیت تامین آب شــهر کرمانشاه اضافه 
شده است

 به گفته معاون بهره برداری و توسعه شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه، 
از تابســتان تاکنون نزدیک به ۲۰۰ لیتر در ثانیه به ظرفیت تامین آب شــهر 
کرمانشاه اضافه شده و این میزان تا حدود دو ماه آینده به ۳۰۰ لیتر در ثانیه 

خواهد رسید.
یوســف اســماعیلی، با اشاره به مشــکلاتی که در زمینه تامین آب شهر 
کرمانشــاه در فصل تابستان وجود داشت و بر اساس مصوبه  استانداری مقرر 
شــد 1۰ حلقه چاه جدید برای کمک به تامین آب شهر کرمانشاه حفر شود، 
افزود: از این 1۰ حلقه چاه کار حفاری و بهره برداری از پنج حلقه چاه به طور 

کامل انجام شده است.
وی ادامــه داد: هم اکنــون کار حفاری دو حلقه چــاه دیگر یکی روبروی 
بیمارســتان بیســتون و دیگری پشــت پارک معلم انجام شــده و در مرحله 

لوله گذاری می باشد.
معاون بهره برداری و توســعه شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه با بیان 
اینکه بزودی تجهیز و تامین برق چاه ها با همکاری شــرکت برق انجام خواهد 
شــد، ابرازامیدواری کرد با بهره برداری از این دو چاه تا حدود دو هفته آینده 

نزدیک  به ۴۰ لیتر در ثانیه آب وارد مدار شــهر کرمانشاه شود.
اســماعیلی خاطرنشان کرد: از ظرفیت این دو چاه برای تامین آب مناطق 

یک و دو شهر کرمانشاه استفاده خواهد شد.
هفــت  یــن  ا طریــق  ز  ا کــه  آبــی  میــن  تا مجمــوع   وی 
حلقه چاه برای شــهر کرمانشــاه صورت می گیرد را حدود ۲۰۰ لیتر در ثانیه 

اعلام کرد.
معاون بهره برداری و توســعه شرکت آب و فاضلاب شهر کرمانشاه با اشاره 
به اینکه حفر ســه حلقه چاه باقی مانده دیگر نیز تا دو ماه آینده انجام شده 
و به بهره برداری می رســد، خاطرنشان کرد: این چاه ها در نزدیکی پارک پرواز، 
محدوده شــاطرآباد و پشت گلستان است و با بهره برداری از آنها نزدیک 1۰۰ 

لیتر در ثانیه دیگر به تامین آب شــهر کرمانشاه اضافه خواهد شد.
اسماعیلی از کمبود حدود 9۵۰ لیتر در ثانیه ای تامین آب شهر کرمانشاه 
در فصل تابســتان یاد کرد و با بیــان اینکه ۳۰۰ لیتر از این کمبود از طریق 
حفر این چاه ها برطرف خواهد شــد، عنوان کــرد: اگر در فصل بارندگی نیاز 
بود از ظرفیت این چاه ها اســتفاده می کنیم و اگر نیاز نبود این چاه ها را در 

فصل گرمای ســال آینده دوباره مورد استفاده قرار خواهیم داد.
وی معتقد است، با حفر این چاه های جدید بخش قابل توجهی از مشکل 

تامین آب شهر کرمانشاه مرتفع شده است.

 رتبه دوم روابط عمومی برق منطقه ای خوزســتان در جشنواره 
روابط عمومی های وزارت نیرو

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خوزستان در جشنواره روابط عمومی 
های صنعت آب و برق رتبه دوم را کســب کرد.

در دومین ارزیابی روابط عمومی های صنعت آب و برق وزارت نیرو، روابط 
عمومی شــرکت برق منطقه ای خوزســتان در بخش ارتباط با پایگاه خبری 

پاون )وزارت نیرو( رتبه دوم را به دست آورد.
بخش ارتباط خبری با پاون در رابطه با پوشــش حرفه ای و ســریع اخبار 
مربوط به شرکت برق منطقه ای خوزستان و ارسال آن به پایگاه خبری وزارت 

نیرو اســت تا پس از ارزیابی در آن منتشر شود.
آیین تجلیل از مدیران برگزیده روز ۲۸ ماه جاری با حضور وزیر نیرو و مدیران 

ارشــد صنعت آب و برق کشور، به صورت ویدئو کنفرانس برگزار خواهد شد.

 علت افزایش تقاضا چیست؟
یــک کارشــناس حــوزه گاز گفــت: باتوجه بــه محدودیت صــادرات و 
لولــه، خــط  در   LPG ســوزاندن  همچنیــن  و  گاز  تولیــد   افزایــش 
 می توان این گاز را در سبد سوخت کشور به ویژه استان های مرزی وارد کرد.

محمدرضا رحیمی، کارشناس حوزه گاز با اشاره به اینکه یک سال از احیای 
مجدد طرح ســهمیه بندی بنزین می گذرد، گفت: در نتیجه اجرای این طرح 
شــاهد کاهش مصرف بنزین در سراسر کشــور بودیم که نشان از مؤثر بودن 
ابزار ســهمیه بندی در مدیریت مصرف داشت. البته این اقدام دنباله زنجیره 
هدفمندی یارانه ها بود که باید به طور مستمر و پایدار طی این سال ها انجام 

می شــد در حالی که دولت تدبیر و امید چنین اقدامی نکرد.
وی افزود: با احیای مجدد این طرح، موج کمبود گاز ال.پی.جی در کشــور 
به ویژه در استان های سیستان و بلوچستان، خراسان جنوبی و بخش هایی از 
کرمان و حتی برخی استان های غربی را فرا گرفت. دامنه این کمبود به حدی 
بود که بخش خانگی را که از کپسول های ال پی جی استفاده می کردند، متأثر 
کــرد. در همــان ایام وزیر نفت مصرف ال پی جی در خودروها را تأیید کرد و 
 گفت علت کمبود ال پی جی در بخش خانگی به دلیل افزایش مصرف بخش

 سوخت در خودروها است.
به گفته این کارشــناس حوزه گاز، هر چند که سهمیه بندی بنزین حمل 
و نقل عمومی در اســتان های یاد شــده وجود دارد، اما پهناور بودن اســتان 
سیســتان و بلوچستان، اجرای طرح کدینگ که سوخت گیری خارج از استان 
را محــدود کرده و همچنین نوع مشــاغل خدماتی این اســتان و همچنین 
افزایش قیمت بنزین موجب شــد تا ســبد مصرف ســوخت در این استان به 

سوی ال پی جی سوق بیابد.
رحیمی اظهار داشت: البته نکته دیگری که در این میان وجود دارد کیفیت 
و رغبت عمومی بیشتر به سوخت ال پی جی به عنوان سوختی مایع نسبت به 
سوخت سی ان جی است. البته در استان سیستان و بلوچستان و بخش هایی از 
 خراسان جنوبی شاهد گستردگی شبکه گازرسانی نیستیم و امکان استفاده از گاز 

سی ان جی به عنوان سوخت عملًا وجود ندارد.
 از ســویی دیگر پیمایش سوخت ال پی جی بیش از سی ان جی است و 
به دلیل مایع بودن آن شباهت بیشتری به بنزین داشته و مکانیک خودرو را 

دچار چالش های سوخت گازی نمی کند.
وی اظهــار داشــت: چنــدی پیــش مدیرعامــل شــرکت ملــی پخش 
فرآورده هــای نفتــی بــا بیــان اینکــه تقاضــای کنونــی بــازار گاز مایع 
)ال پی جــی( واقعــی نیســت، مطرح کــرده بود که با یک بررســی ســاده 
 متوجه می شــویم نیاز روزانه بســیار کمتر از مصرف کنونی کشــور اســت، 
 اما با تقاضایی که اکنون از طرف مردم وجود دارد، ما تمامی تولید را به بازار داخل 
داشــته  زمینــه  ایــن  در  تــی  صادرا نیــم  نمی توا و  می دهیــم 
بــه حاضــر  حــال  در  کــه  اســت  لــی  حا در  ایــن   باشــیم. 

 دلیــل تحریــم، صــادرات بــا محدودیــت رو به رو شــده اســت و حتی 
بخشــی از ال پــی جــی تولیدی بــه دلیــل محدودیت ها فلر می شــود. 
ایــن کارشــناس حــوزه گاز توضیــح داد: در ایــران ســالانه حــدود 1۸ 
 میلیــون تــن LPG تولیــد می شــود بــا توجه به بــازار مصرف و شــرایط 
صــادرات فعلی، 1۰ میلیون تن از این مقدار بدون اســتفاده در فلرها و خط 

لوله گاز طبیعی می سوزد. 
در چنیــن شــرایطی بــه نظر می رســد بهتر اســت این میــزان بجای 
ســوزانده شــدن در خطــوط لوله به طور اســتاندارد وارد ســبد ســوخت 
کشــور به ویژه دراســتان های مرزی کشــور شــود. البته این روند با توجه 
 به رشــد تولیــد گاز در پــارس جنوبــی می توانــد در اســتان های مرزی

 ادامه دار باشد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
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ایده روز 
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AFC مسیر پرسپولیس تا فینال لیگ قهرمانان ۲۰۲۰ از نگاه

از بازی با بوسنی لذت بردم

مهاجرتم از ایران شایعه بود

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران با بیان اینکه در دیدار با 
بوسنی چند ملی پوش جام جهانی را در اختیار نداشته، از 
تغییر دوباره در سیستم بازی ایران صحبت کرد و گفت: 

دنبال برگزاری اردوهای دیگر هستیم.
تیم ملی فوتبال ایران در آخرین دیدار تدارکاتی خود 
روز پنجشــنبه گذشته موفق شد با نتیجه ۲ بر صفر تیم 
بوسنی و هرزگووین را در شهر سارایوو شکست بدهد. این 
دومین دیداری بود که دراگان اسکوچیچ هدایت تیم ایران 

را بر عهده داشت و در آن به پیروزی رسید.
اسکوچیچ درباره این مسابقه و برد تیم ملی ایران برابر 
بوسنی گفت: ما رده ۲9 را در رنکینگ فیفا داریم و بالاتر 
از بوسنی در این رده بندی هستیم. طبیعی بود که دنبال 
برد باشیم و برای آن تلاش کنیم. برد مقابل بوسنی هم به 
ما نشان داد که از آنها خیلی بهتر عمل کردیم. از بازی و 

نتیجه آن لذت بردم.
سرمربی تیم ملی ایران درباره غیبت تعدادی از بازیکنان 
تیم ملی در دیدار با بوسنی افزود: سردار آزمون و مهدی 
طارمی نبودند. من بیرانوند را هم نداشتم. ۶-۷ بازیکن که 

سابقه جام جهانی دارند را در اختیار نداشتم. آنها بازیکنان 
مهمی هستند.

وی دربــاره تاکتیــک تیم ملی ایران کــه در دوبازی 
دوستانه اخیر خود تغییر کرده است، یادآور شد: در بازی 

با ازبکستان با سیستم ۲-۴-۴ لوزی بازی کردیم اما در این 
بازی 1-۲-۴-۳ وارد میدان شدیم. می خواهم روش های 
متنوعی را به کار بگیرم تا به بهترین سیستم برسم. چند 
تاکتیک دیگر هم در ادامه خواهم داشت تا به مناسب ترین 

و بهترین گزینه برسیم.
اســکوچیچ بار دیگر درباره برد مقابل بوسنی صحبت 
کرد و گفت: قبل از برگزاری بازی با بوســنی احســاس 
خوبی داشتم چون می دانستم تیمی که به زمین می فرستم 
خوب کار خواهد کرد. ما فشــار روی دروازه بوسنی را از 
زمین حریف شروع کردیم. احترام زیادی برای بوسنی قائل 
هستم اما باید بگویم آنها را در زمین خودشان تحت فشار 

شدید قرار دادیم.
ســرمربی تیم ملی ایران با اشــاره به خاطرات دوران 
بازی کردن خودش تاکید کرد: بوســنی یکی از بهترین 
تیم هــای اروپایی اســت. خاطرات زیادی بــا همبازیان 
خود که بوســنیایی بودند دارم. چند نفر از آنها بازیکنان 
 فوق العاده ای بودند. اکنون هم بوســنیایی ها ســتاره ای

 همچون میرالم پیانیــچ را دارند که یکی از بهترین های 
جهان اســت. وی درباره برنامه ها بعــدی تیم ملی ایران 
خاطرنشان کرد: به دنبال برگزاری اردوهای دیگر هستم 
اما واقعاً بخاطر شرایط کرونا نمی دانم چه زمانی می توانیم 

آن را عملی کنیم.

نفر نخست ریتینگ شطرنج زنان ایران گفت: مساله مهاجرت من از ایران شایعه بود و 
تنها به خاطر برخی از رفتارهای مدیران پیشین از تیم ملی خداحافظی کردم.

در تازه ترین رده بندی فدراســیون جهانی شــطرنج )فیده( »ســارا خادم الشریعه« از 
ایران  با ریتینگ ۲۴9۴ به همراه یک شطرنج باز روسی در جایگاه چهاردهم زنان جهان 
قرار گرفت. این افتخار در حالیکســب شــد که سال گذشته برخی از رسانه ها از احتمال 
مهاجرت این شــطرنج باز از ایران خبر دادند.نفر نخست شطرنج زنان ایران ضمن تکذیب 
این ادعا اظهار داشــت:  تمام شــایعات مربوط به رفتنم از ایران غلط است. سال گذشته 
پس از مســابقات جهانی روسیه از تیم ملی خداحافظی کردم اما خداحافظی ام به خاطر 
مشکلی بود که با مدیریت پیشین داشتم و با رفتن آنان، دوباره با افتخار در خدمت تیم 
ملی ایران هســتم و منتظرم تا با شروع مســابقات، بار دیگر در میز مسابقه حاضر شوم.

وی با اشاره به ریتینگ جدید خود اظهار داشت: به صورت مشترک در جایگاه چهاردهم 
 زنــان جهان قرار گرفتم و این بهترین ریتینگ من اســت اما ســقف آرزوهایم نیســت

 بلکه به دنبال آن هستم که در جمع 1۰ نفر برتر قرار گیرم. البته در این راه هم نیاز به 
تلاش بیشتر دارم و هم باید از دانش مربیان روز دنیا بهره گیرم. امیدوارم وزارت ورزش و 

جوانان به همراه فدراسیون شطرنج بتوانند این مهم را محقق کنند.این ملی پوش شطرنج 
همچنین گذری بر انتخابات فدراسیون شطرنج زد و گفت: لیگ و انتخابات فدراسیون تحت 
تاثیر شیوع ویروس کرونا قرار گرفته و فعلا مدیریت آن بلاتکلیف است. امیدوارم هر چه 

زودتر انتخابات برگزار شود تا شاهد ثبات در راس فدراسیون باشیم. 
البته در این مدت  »فرهاد نیکوخصال« به عنوان سرپرســت زحمات زیادی کشید و 
کارهای فدراســیون را به نحو احسن انجام داد.نفر نخست ریتینگ زنان ایران با اشاره به 
بدقولی های برخی از باشگاه های ایران تصریح کرد: گلایه زیادی از شیوه برخورد باشگاه ها 
با ورزشکاران دارم. متاسفانه برخی از این باشگاه ها به وعده خود عمل نکردند و من نیز به 
ایــن خاطر رغبتی برای حضور در لیگ ایران ندارم. امیدوارم آنان نیز تغییر نگرش دهند 
تا بتوانیم در مسابقات لیگ برتر شطرنج شرکت کنیم. دارنده مدال نقره مسابقات جهانی 
روسیه در پایان گفت: من ۲ سال پیش در مسابقات سریع و برق آسای روسیه ۲ مدال نقره 
و یک طلا کسب کردم که یک نتیجه بی نظیر و فوق العاده به شمار می رفت. امسال نیز قرار 
 بود در این مسابقات شرکت کنم که برگزاری آن به خاطر شیوع و فراگیری ویروس کرونا 

به تعویق افتاد.

سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا به مسیر 
پرسپولیس در راه رســیدن به فینال لیگ 

قهرمانان پرداخت.
پرسپولیس قهرمان ایران پس از عملکرد 
باشــکوه در لیــگ قهرمانان آســیا ۲۰۲۰ 
)غرب( که درقطر برگزار شد به فینال لیگ 

قهرمانان رسید.
قبل از اینکه مسابقات در ماه مارس توسط 
بیماری همه گیر COVID-۱۹ متوقف 
شود، این تیم از دو مسابقه ابتدایی خود تنها 
یک امتیاز کسب کرده بود، قهرمان ایران به 
ســختی کار را از ســر گرفت و با قدرت به 

فینال رسید.

مرحله گروهی
پس از شکست ۲-۰ مقابل الدحیل قطر 
و تساوی ۲-۲ با شــارجه امارات در فوریه، 
پرســپولیس نایب قهرمــان لیگ قهرمانان 
آســیا در سال ۲۰1۸ جای کمی برای خطا 
در قطر داشت. پرسپولیس اما در حالی که 
تیم التعاون عربستان سعودی را با نتیجه یک 
بر صفر شکســت داد، به رقابت ها برگشت. 
نتیجه ای که در روز چهارم مسابقه تکرار شد.

یک پنالتی از سوی المعز علی باعث شد 
الدحیل یک پیروزی یک بر صفر در مسابقه 
پنجم بدست آورد اما پرسپولیس در آخرین 

بازی خود شارجه را با نتیجه ۴-۰ شکست 
داد تا در رده نخست گروه D قرار بگیرد.

در مرحله یک هشتم نهایی پرسپولیس 
در دیدار با رقیب همیشگی خود یعنی السد 

ژاوی روبرو شد.
پرسپولیس به السد، برنده لیگ قهرمانان 

آســیا در ســال ۲۰11 ، خــروج از نیمه 
نهایی لیگ قهرمانان ۲۰1۸ را نشــان داده 
بــود و باید دوباره ایــن کار را می کرد. این 
بار  عیســی ال کثیــر در دقیقه ۸۸ به گل 
 رســید و تیم ایرانی را به مرحله یک چهارم

 نهایی رساند.

یک چهارم نهایی
آل کثیر بار دیگر قهرمان پرســپولیس 
بود زیرا نیمــه دوم او تیم ایرانی را با عبور 
از پاختاکور ازبکستان به مرحله بعد رساند.

پاختاکــور، در اولین حضور خود مرحله 
یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا پس 

از 11 ســال، از دقیقه 1۵ 1۰ نفره شده بود 
زیرا جلال الدین مشــاریپوف به  دنبال یک 
تــکل روی کمال کامیابی نیــا کارت قرمز 

مستقیم را دید.

نیمه نهایی
حریف بعدی پرسپولیس النصر عربستان 
سعودی در نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا 
بود. پرســپولیس مجبور بود بدون آل کثیر 
که از ســوی کمیته انضباطــی و اخلاقی 
کنفدراسیون فوتبال آسیا از مشارکت در هر 
نوع فعالیت مربوط به فوتبال محروم شــده 
بود به میدان برود. این بازیکن  شــش ماه 
به دلیل نقض ماده ۵۸.1 قانون انضباطی و 
انضباطی AFC )نسخه ۲۰19( از همراهی 
پرسپولیس محروم ماند.نیمه نهایی: النصر 
1-1 پرسپولیس )پرســپولیس در ضربات 
پنالتی ۵-۳ پیروز شــد(در حالی که هر دو 
طرف به دنبال برتری زود هنگام بودند، کار 
به پنالتی کشید.با این وجود النصر به تدریج 
بیشتر توپ و میدان را دید و در ابتدا  صاحب 
یک پنالتی شد که حمدالله آن را تبدیل به 
گل کرد. با این حال خیلی زود هوشــیاری 
وحید امیری و ارسال بشار رسن با ضربه سر 
مهدی عبدی همراه شــد تا کار به تساوی 
کشــیده شــود و در ضربات پنالتی بود که 
شجاعی پنالتی آخر تیمش را تبدیل به گل 
کرد تا این تیم بتواند راهی دیدار نهایی شود.

سیاوش علیمردانی  

فوتسال نباید به شخص وابسته باشد

 دورخیز کشتی ایران برای تکمیل سهمیه های المپیک 

ســرمربی تیم فوتسال گیتی پسند اصفهان، گفت: اگر فوتسال وابسته 
به یک شخص باشد باید عطایش را به لقایش ببخشیم.

»محمداســد مسجدی« سرپرست فدراســیون پزشکی - ورزشی روز 
یکشنبه در گفت و گویی رادیویی درباره برگزار نشدن لیگ برتر فوتسال 
عنــوان کرد که با توجه به برگزاری لیگ رشــته های داخل ســالن مثل 

هندبال، بسکتبال و والیبال، دلیلی ندارد که لیگ فوتسال برگزار نشود.
او همچنین اعلام کرد که امروز نامه ای از سوی وزارت ورزش به وزارت 
بهداشت ارسال شده تا مجوز برگزاری لیگ فوتسال نیز صادر شود. به نظر 
می رسد که تکلیف شروع لیگ برتر فوتسال پس از مدت ها بلاتکلیفی طی 
چند روز آینده روشن شده و این رقابت ها پس از وقفه ای طولانی آغاز شود.

در همیــن رابطه گفت و گویی با »وحید شمســایی« ســرمربی تیم 
فوتسال گیتی پسند اصفهان انجام دادیم. او در این خصوص، اظهار داشت: 
از مســجدی تشکر می کنم که پیگیر این موضوع شدند. »آرش جابری« 
سرپرست سازمان لیگ فوتسال قرار است فردا برای گرفتن مجوز برگزاری 
لیگ اقدام کند و اگر مشکلی پیش نیاید تا قبل از پنجم آذرماه مجوز صادر 

می شود.وی افزود: جابری به من اعلام کرده که بعد از گرفتن مجوز و اگر 
مشــکلی پیش نیاید، سازمان لیگ تلاش خود را انجام می دهد تا لیگ را 
قبل از نیمه اول آذرماه شــروع کند.کاپیتان اسبق تیم ملی فوتسال، در 
مورد وضعیت بازیکنان کرونایی تیم گیتی پسند، گفت: »وحید شفیعی« 
در روزهای گذشــته به ما اضافه شد. امروز هم »سپهر محمدی«، »علی 
وفایی«،»حمید مشــیری« و مربی بدنســاز تیم روزهای قرنطینه خود را 
تمام کردند و به تمرینات برمی گردند. »سعید احمد عباسی« نیز باید 1۴ 
روز در قرنطینه بماند تا دوره این بیماری را پشت سر بگذارد.شمسایی در 
مورد مقصر دانستن یکی دو باشگاه در تاخیر برگزاری لیگ برتر فوتسال، 
اظهار داشــت: اگر فوتسال وابسته به یک شخص باشد باید عطایش را به 
لقایش ببخشیم. حدود ۳۰۰ بازیکن در لیگ برتر حضور دارند که هر کدام 
از این ها خانواده دارند و باید روزی خود را از فوتسال بدست بیاورند. وقتی 
یک نفر نمی تواند در مسیری که همه در آن هستند، راه برود باید فوتسال 
را رها کند.وی ادامه داد: اگر سوم فوتسال جهان شدیم به دلیل این بود 
که خیلی از آدم ها تلاش زیادی برای این رشته کرده اند. صادق درودگرها، 

حســین شمس ها، ســید مهدی ابطحی ها و محمد حسن انصاری فردها 
بودند که از ابتدای فوتســال زحمت این رشته را کشیدند و فوتسال را به 
دست »سید محمد ناظم الشــریعه« سرمربی تیم ملی و بازیکنانی دادند 
کــه انگیزه های زیادی برای موفقیت در جهان داشــتن. زمانی که خودم 
در تیم ملی حضور داشــتم وقتی که با برزیل بازی می کردیم، هشت گل 
می خوردیم اما دیدید که در جام جهانی ۲۰1۶ این تیم را شکست دادیم. 
این زحمت ها نباید با بی توجهی برخی افراد که در فوتسال حضور دارند، 
از بین برود.سرمربی تیم فوتسال گیتی پسند در مورد بازگشت تیم شهید 
منصوری قرچک به ســطح اول فوتسال ایران عنوان کرد: آمدن باشگاهی 
مانند منصوری به لیگ واقعا خوشــحال کننده است. باید بازگشت »کریم 
منصوری« مالک این تیم را به فال نیک بگیریم. خوشــحالم که هواداران 
این تیم به فوتسال برگشتند. حضور قدرتمند تیم هایی مانند گیتی پسند، 
مس ســونگون، منصوری قرچک، حفاری خوزستان، فرش آرا و به تازگی 
تیم کراپ الوند که خانواده نخباف هزینه های این تیم را با تمام وجود از 

جیب می پردازند، تنور لیگ را بسیار داغ می کند.

با توجه به لغو برگزاری رقابت های جهانی به دلیل شیوع ویروس کرونا، 
کشتی ایران حالا برای کسب سهمیه های باقیمانده المپیک ۲۰۲1 توکیو 

دورخیز می کند.
، سریال ســردرگمی اتحادیه جهانی کشتی برای برگزاری رقابتهای 
جهانی ۲۰۲۰ صربســتان، ســرانجام با لغو این مســابقات به دلیل موج 
جدید شیوع ویروس کرونا در جهان به پایان رسید. هر چند که اتحادیه 
جهانی کشــتی همچنان در اندیشه برپایی یک میدان بین المللی برای 
کشــتی گیران جهان است و در نظر دارد طی روزهای ۲۲ تا ۳۰ آذر ماه 

مسابقاتی را در قالب جام جهانی و به صورت انفرادی برگزار کند.
به هر حال با مشخص شدن سرنوشت رقابت های جهانی امسال، تکلیف 
کشــورهای بزرگ و مدعی کشتی جهان همچون ایران، روسیه و آمریکا 
هم روشن شد و حالا تمامی کشورهای عضو، خودشان را برای رویدادهای 

آتی کشتی مهیا و تجهیز خواهند کرد.
فدراسیون کشــتی ایران نیز که از مدتها قبل اقدام به برپایی اردوی 
تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی کرده بود، با لغو رقابتهای جهانی می تواند 

برنامه ریزی بهتری برای میادین رسمی و مهم پیش رو انجام دهد.
بــا توجه به برنامه هــای چند ماه باقی مانده ســال جاری میلادی و 
تقویم ۲۰۲1 اتحادیه جهانی کشتی، رقابتهای قهرمانی آسیا و همچنین 
پیکارهای کسب سهمیه المپیک طی فروردین و اردیبهشت ماه سال آینده 

از مهمترین رویدادهای پیش روی کشــتی ایران است. به ویژه رقابتهای 
گزینشی کسب سهمیه المپیک که کشتی ایران باید برای کسب ۶ سهمیه 

باقیمانده این بازی ها برنامه ریزی و اقدام کند.
بر این اســاس شــاگردان غلامرضا محمدی در تیم ملی کشتی آزاد 
باید خودشــان را برای کسب ســهمیه المپیک در اوزان ۶۵، ۷۴ و 9۷ 
کیلوگــرم مهیــا کنند و شــاگردان محمد بنا هم در تیم ملی کشــتی 
فرنگی برای کســب ســهمیه اوزان ۶۷، ۸۷ و 9۷ کیلوگرم وارد میدان 
شــوند. بدیهی است ســرمربیان تیم های ملی کشــتی حالا زمان نسبتاً 
 مناســبی تــا حضور در میادیــن گزینشــی المپیک در اختیــار دارند

 تــا ترکیب تیم خود را بــرای المپیک تکمیل کــرده و با حداکثر نیرو 
و تــوان در این عرصه بین المللی ظاهر شــوند. هر چند که موج جدید 
شــیوع ویروس کرونا در ایران و جهان بســیاری از برنامه های ورزشی را 
به تعطیلی و بلاتکلیفی کشــیده و هنوز مشــخص نیست، کشتی گیران 
 نیــز می تواننــد به زودی دوباره زیر یک ســقف به مصــاف و تمرینات 

گروهی بپردازند یا خیر.

  غرامت دو میلیون پوندی فیفا به لیورپول
فیفا به خاطر مصدومیت جو گومز در اردوی تیم ملی انگلیس، مبلغ هنگفتی 

را به باشگاه لیورپول غرامت خواهد داد.
بــه گزارش دیلی میل، بعد از مصدومیت جو گومز در اردوی تیم ملی فوتبال 

انگلیس، فیفا قصد دارد مبلغ دو میلیون پوند به لیورپول غرامت دهد.
این مدافع در جلسه تمرینی آخر انگلیس پیش از برد دوستانه پنج شنبه شب 
مقابل جمهوری ایرلند از ناحیه زانو آســیب دید. بیم آن می رود که این بازیکن 
ادامه فصل را از دست بدهد که ضربه ای سخت به یورگن کلوپ، سرمربی لیورپول 

خواهد بود.
جو گومز پس از آسیب دیدگی شدید در تمرین با انگلیس تحت عمل جراحی 

زانو قرار گرفت.
اتحادیه فوتبال تأیید کرده است که فیفا پولی را برای پرداخت دستمزد گومز 
پرداخت می کند. این بازیکن هفته ای ۸۰ هزار پوند درآمد دارد. بازیکنان انگلیس 
تحت پوشش برنامه حمایت از باشگاه های فیفا قرار دارند، یک بسته بیمه ای که به 
باشگاه ها امکان می دهد مستقیماً از طریق این طرح مطالبات خود را اعلام کنند.

این محافظت از آسیب دیدگی بازیکنان در تمام مسابقات، بازی های دوستانه و 
جلسات تمرینی را پوشش می دهد.  

حداکثر پوشش تحت این طرح ۶.۷۵ میلیون پوند است که ۳۶۵ روز را پوشش 
می دهد. این مبلغ قابل توجه، هیچ گونه تسلی خاطر برای کلوپ نخواهد بود. چرا 
که فیرجیل فان دایک مدافع هلندی نیز اخیرا مصدوم شد و کل فصل را از دست 

داده است تا این باشگاه در خط دفاع با مشکل جدی مواجه شود.

 انریکه متوجه اخراج بازیکن حریف نشده بود!
ســرمربی تیم ملی فوتبال اســپانیا پس از پایان بازی متوجه 1۰ نفره شدن 

سوییس شد.
به گزارش موندو دپورتیوو، تیم ملی اسپانیا شنبه شب در لیگ ملت های اروپا 
برابر سوییس یک بر یک مساوی کرد. پس از بازی لوییس انریکه در نشست خبری 
حاضر شد تا به سوال های خبرنگاران پاسخ دهد که اتفاق عجیبی در این زمان رخ 
داد. سرمربی اسپانیا نمی دانست سوییس به خاطر اخراج الودی 1۷ دقیقه با یک 
بازیکن کم تر بازی کرده است. مدافع سوییسی به دلیل خطای روی آلوارو موراتا در 
دقیقه ۷۸ کارت زرد دوم را دریافت کرد و مجبور شد زمین را ترک کند اما سرمربی 

لاروخا در نشست خبری متوجه شد که این اتفاق رخ داده است. 
زمانی که خبرنگار به انریکه گفت: »تا هنگام اخراج کار برای اســپانیا سخت 
شده بود« سرمربی اسپانیا با تعجب به سمت مدیر برنامه تیم ملی نگاه کرد و از 

او پرسید: »اخراج؟« 
کسی نمی داند انریکه چرا متوجه این اتقاق نشده است شاید به خاطر هیجان 
دقایق پایانی بود یا مشــغول راهنمایی یک بازیکن بود در هر صورت ســرمربی 

اسپانیایی باعث تعجب همه شد.

 نباید این همه سال از قهرمانی یونایتد بگذرد
هافبک پرتغالی منچستریونایتد امیدوار است این تیم بتواند خیلی زود قهرمانی 

در لیگ برتر را به دست بیاورد.
به گزارش تلگراف،  برونو فرناندس، هافبک پرتغالی تیم فوتبال اســپورتینگ 
لیسبون در نهایت با ۶۸ میلیون پوند راهی منچستریونایتد شد و در بازیهای این 

تیم نیز حضور فعالی داشته است و به خوبی توانسته خودش را نشان دهد.

فرناندس درباره حضور در یونایتد گفت: برای من ، آمدن به باشــگاهی مانند 
منچستر یونایتد مثل همان چیزی است که به اسپورتینگ رفتم. آنجا نیز هدف 
من یک چیز بود یعنی کسب جام ها . من با همان ذهنیت به منچستر می آیم. 
برای من تیم های دیگر مهم نیســتند. مردم ممکن است بگویند آنها از ما بهتر 
هســتند ، آنها تیم اول بهتر از ما دارند  یا نیمکت قدرتمندتری دارند. مردم می 
توانند آنچه را که فکر می کنند بگویند ، من اهمیتی نمی دهم. من به منچستر 
آمدم تا جام ها را بدست آورم. شما در یکی از بزرگترین باشگاه های جهان بازی 
می کنید. این باشگاه در گذشته تاریخ سازی کرده و تاریخی شگفت انگیز دارد. 
برای باشــگاهی مانند منچستر یونایتد ، مدت زیادی است که قهرمان لیگ برتر 

نشده و این وضعیت خوبی نیست. 
او در پاســخ به این ســوال که آیا یونایتد در این فصل افتخارات را به دســت 
می آورد گفت: شما باید در ذهن خود روحیه زیادی داشته باشید. همه بازیکنان ، 
همه کارکنان برای پیروزی در اینجا هستند. فکر می کنم ما این ذهنیت را داریم.

منچستریونایتد در دیدار بعدی خود باید برابر وست برومویچ به میدان برود و 
سپس با استانبول باشاک شهیر بازی خواهد داشت.

 هری کین رکورد گل وین رونی را می شکند
سرمربی تیم ملی فوتبال انگلیس پیش بینی کرد هری کین بتواند رکورد گلزنی 

وین رونی در این کشور را بشکند.
به گزارش ســاکرنت، تیم ملی فوتبال انگلیس امشب )یکشنبه( باید در لیگ 
ملت های اروپا به دیدار بلژیک برود.  گرت ساوت گیت سرمربی انگلیس معتقد 
است هری کین مهاجم این تیم قادر به شکستن رکورد وین رونی در زمینه تعداد 
گل ملی اســت.گرت ساوت گیت با تمجید از هری کین گفت: کین مهاجم اول 
تیم ما محسوب می شود و عملکرد خیلی خوبی در تیم داشه است. او وقت دارد 
که رکورد وین رونی را بشکند. این یک کار به یاد ماندنی خواهد بود.من می دانم 
موفقیت های تیم برای کین مهمتر از موفقیت شخصی است. او روی موفقیت تیم 
ملی انگلیس متمرکز است.  با این حال من خوشحال می شوم بازیکنانم در زمینه 
رکوردهای فردی نیز عملکرد خوبی داشته باشند و بتوانند با عملکرد فردی شان 
تیم را به موفقیت برسانند.وین رونی بهترین گلزن تاریخ انگلیس است. او ۵۳ گل 
به ثمر رساند. کین با ۳۲ گل در رده ششم لیست برترین گلزنان تیم ملی انگلیس 
قرار دارد. این در حالی است که هری کین ۲۷ سال سن دارد و چندین سال می 
تواند تیم ملی فوتبال کشورش را همراهی کند و رکورد گلزنی خود را افزایش دهد. 

کین آقای گل جام جهانی روسیه نیز است.

 شب عجیب راموس
مدافع تیم ملی اسپانیا مقابل سوییس هم یک رکورد تاریخی به نام خود ثبت 
کرد و هم ناکام این بازی لقب گرفت.تیم ملی فوتبال اسپانیا شنبه شب در لیگ 
ملت ها به مصاف سوییس رفت که این دیدار با تساوی یک بر یک به پایان رسید. 
جرارد مورنو با گلزنی اش در دقیقه ۸9 مانع از شکســت لاروخا شد و همچنین 

شانس صعود تیمش را به مرحله نیمه نهایی حفظ کرد. 
با این حال مرد اول این بازی سرخیو راموس بود که در شب ثبت یک رکورد 
تاریخی به نام خود دو پنالتی از دست داد. کاپیتان لاروخا توانست رکورد جانلوئیجی 
بوفون را در تعداد بازی های ملی بشکند و برای صد هفتاد و هفتمین بار با پیراهن 
اسپانیا به میدان برود. او اکنون بیشترین بازی ملی را به عنوان یک بازیکن اروپایی 
تجربه کرده است. این شب تاریخی برای راموس خیلی شیرین نبود. مدافع رئال 
مادرید در دقایق ۵۷ و ۸۰ فرصت داشت از روی نقطه پنالتی گلزنی کند و بازی 
را به تساوی بکشاند اما هیچ یک از ضرباتش از خط دروازه عبور نکردند. کاپیتان 
اسپانیا پس از ۷۳۰ روز دو ضربه را نتوانست به گل تبدیل کند. این اتفاق در حالی 
رخ  داد که ۲۵ پنالتی گذشته مدافع رئال مادرید وارد دروازه شده بود. به نوشته 
میسترچیپ )کارشناس اسپانیایی( برای نخستین بار در تاریخ 1۰۰ ساله اسپانیا، 
این تیم دو پنالتی از دست می دهد. داوید ویا )پنج(، سسک فابرگاس )چهار( و 
سنیور، تورس و راموس )سه( بیشترین پنالتی ها را در تیم ملی از دست داده اند. 



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پاك ۷  
 | کد پستی ۱۵۶۶۷-۶۵۳۵۱
 |  تلفن و  نمابر : ۶28۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: 88۳2۷2۹۹
 | چاپ :نگار نقش 

فناوریفناوری

وز
ث ر

دی
ح

وز
ث ر

دی
  ح

ت
اس

خو
زد

ه ای
وان

 پر
وز:

ن ر
تو

ار
ک

ت
اس

خو
زد

ه ای
وان

 پر
وز:

ن ر
تو

ار
    ک

کرونا هم به التماس می افته!

 اقدامات چین برای جلوگیری از اعتیاد کودکان به محتوای 
دیجیتال

چین اقدامات سختگیرانه تری برای دور نگه داشتن کودکان از محتوای 
اعتیادآور دیجیتال اجرا می کند.

به نقل از انگجت، دولت چین رأی به اصلاح قوانینی داده که محصولات 
و سرویس های اینترنتی اعتیادآور برای کودکان را ممنوع می کند.

ســازندگان بازی های رایانه ای، ســرویس های پخــش آنلاین محتوا و 
شــبکه های اجتماعی باید محدودیت های زمانــی و میزان مصرف را برای 

کاربران خود اعمال کنند.
این اقدامات همچنین به کودکان و والدین شأن حق می دهد از شرکت های 
اپراتور اینترنت درخواست کنند اقدامات ملزوم برای مقابله با قلدری سایبری 
مانند مسدود کردن و حذف محتوا را اجرا کنند. قوانین اصلاح شده از یکم 

ژوئن ۲۰۲1 میلادی اجرا می شوند.
البته قوانین جدید به اقدامات پیشین چین در این زمینه وجهه ای رسمی 
می بخشد. قانونگذاران این کشور در حال حاضر مشغول بررسی جنبه های 
اعتیاد به بازی های رایانه ای هستند و توسعه دهندگان نرم افزار مانند شرکت 
تنســنت نیز اقدامات نظارتی را اجرا می کنند. اما ممنوعیت آشکار محتوای 
اعتیادآور، سایت ها و سازندگان بازی های آنلاین را مجبور می کند حتی اگر 
نسبت به زیان آور بودن محتوا شک دارند، اقداماتی احتیاطی در این زمینه 
را انجــام دهند. هرچند این قوانین بیشــتر به محصولات دیجیتالی چینی 
مربوط اســت، اما روی بازی های رایانه ای و سرویس های چینی که در نقاط 

دیگر عرضه می شود، تأثیرگذار خواهد بود.

 هند موبایل ۵G با قیمت ۳۴ دلار عرضه می کند
یک شــرکت هندی تصمیم دارد موبایلی مجهز به فناوری نســل پنجم 

اینترنت با قیمت ۳۴ دلار عرضه کند.
 بــه نقل از گیزموچاینا، موکش آمبانی رئیس شــرکت مخابراتی هندی 
 ۵G در سپتامبر سال جاری اعلام کرد  سرویس )Reliance Jio(رلاینس جیو
را در این کشور ارائه می کند. اکنون طبق گزارشی جدید این شرکت تصمیم 

دارد یک موبایل ۵G به قیمت ۳۴ دلار )۲۵۰۰ روپیه(در هند عرضه کند.
در بیانیه رســمی این شــرکت آمده است: جیو موبایل را با قیمت کمتر 
از ۵ هزار روپیه عرضه می کند. احتمالا بهای دستگاه بین ۲۵۰۰ تا ۳هزار 
روپیه)۳۴تا ۴1 دلار( باشد. طبق گزارش ها نخستین موبایل ۵G جیو سال 
آینده رونمایی می شــود. در حال حاضر موبایل »وان پلاس نورد« با قیمت 

۲۴ هزار و 999 روپیه ارزانترین موبایل۵G در هند است. 
هرچند شرکت های مختلف موبایل های پرچمدار و میان رده ۵Gمتعددی 

در این کشور  عرضه کرده اند، اما این سرویس هنوز فعال نشده است.

 برگــزاری برنامه هــای ترویجی بجای نمایشــگاه ارائه 
دستاوردهای نانو

مدیر گروه ترویج و فرهنگ سازی ستاد توسعه فناوری نانو گفت: امسال 
نمایشــگاه فناوری نانو برگزار نشد اما بنا داریم، برنامه های جایگزین برای 

این نمایشگاه داشته باشیم.
دکتر عماد احمدوند در نشست توان افزایی ستاد توسعه فناوری نانو که 
در محل این ستاد برگزار شد، گفت: با توجه به شیوع ویروس کرونا امسال 
نمایشــگاه و جشنواره نانو برگزار نشد اما برنامه هایی در راستای جایگزین 
نمایشــگاه خواهیم داشــت. مدیر گروه ترویج و فرهنگ سازی ستاد توسعه 
فناوری نانو افزود: بنا داریم که نمایشــگاه های کوچکی را در محل ســتاد 

توسعه فناوری نانو در ابّان ماه برگزار  کنیم.
احمدوند با تاکید بر اینکه اهداف ستاد توسعه فناوری نانو، ترویج  موضوع 
بــازار و صنعت  بخش فناوری نانو اســت، بیان کرد: همچنین شناســایی 
شرکت هایی با قابلیت صادراتی از دیگر برنامه های ستاد توسعه فناوری نانو 
به شــمار می رود. وی گفت: برای شناسایی شرکتهای با قابلیت صادراتی، 
می توان معیارهایی همچون پیچیدگی فناوری، ثبت پتنت و ... را می توان 
مد نظر قرار داد. از ســوی دیگر سوابق صادراتی محصول را می توان برای 

ارزیابی شرکتها در نظر گرفت.
همچنین دکتر مهدی کدخدایی مســئول ترویج صنعتی ســتاد توسعه 
فناوری نانو گفت: ما برنامه های ترویجی در ستاد در حوزه صنعت به صورت 
مجــازی برگزار خواهیم کرد. وی با تاکیــد براینکه در حال حاضر در حال 
تهیه لیســت این برنامه ها که از آبان ماه آغاز می شــود، گفت: عموم افراد 

می توانند مخاطب این برنامه ها باشند.

 سریع ترین فناوری شارژ بی سیم رونمایی شد
شــیائومی از سریع ترین فناوری شارژ بی سیم جهان با سرعت ۸۰ وات 
رونمایی کرد که باتری ۴ هزار میلی آمپری را در 19 دقیقه شارژ می کند.

 به نقل از گیزموچاینا، شــرکت چینی شــیائومی از جدیدترین فناوری 
شــارژ بی سیم با سرعت ۸۰ وات رونمایی کرد. درحقیقت این سریع ترین 
فناوری شــارژ بی سیم جهان به حســاب می آید.این شرکت ادعا می کند 
فناوری مذکور قادر به شــارژ یک باتری ۴ هزار میلی آمپری در 19 دقیقه 
است. همچنین در ۸ دقیقه ۵۰ درصد باتری را شارژ می کند.  پیش از این 
ســریع ترین فناوری شارژ بی سیم  شــیائومی، ۵۰ وات بود که در موبایل 
»می 1۰ اولترا« در آگوست سال گذشته رونمایی شد.  طبق گزارش هایی 
که اخیرا منتشــر شده این شرکت مشغول توسعه فناوری شارژ سریع 1۰۰ 

واتی است که احتمالا سال آینده میلادی رونمایی می شود.
شــیائومی نخستین بار  پشتیبانی از شــارژ بی سیم را در موبایل »می 
میکس ۲ اس« ارائه کرد.  موبایل »می میکس ۳« نیز با پشتیبانی از شارژ 
بی ســیم 1۰ وات عرضه شد. ســری موبایل های پرچمدار »می 9« که در 
دسامبر ۲۰19 عرضه شدند،از شارژ بی سیم ۲۰ وات پشتیبانی می کنند.

 اروپا درباره پردازش اطاعات کودکان در اینستاگرام تحقیق 
می کند

ســازمان قانونگذار حفاظت از اطلاعات شخصی کاربران در اتحادیه اروپا 
تحقیقاتی را درباره پردازش اطلاعات کودکان در اینستاگرام آغاز کرده است.

به نقل از رویترز، کمیســیون حفاظت از اطلاعات ایرلند)DPC( به دلیل 
افزایــش نگرانی ها درباره شــیوه مدیریت اطلاعات شــخصی  کودکان در 

اینستاگرام دو تحقیق از فیس بوک را آغاز کرده است.

این کمیسیون  قانونگذار اصلی اطلاعات شخصی کاربران در اتحادیه اروپا 
است و تاکنون در این زمینه شکایات زیادی از افراد دریافت کرده است. 

گراهام دویل رئیس این کمیســیون در بیانیه ای در این باره نوشت: در 
همین راستا نگرانی های آن در خصوص پردازش اطلاعات شخصی کودکان 
در اینســتاگرام به وجود آمده است. درهمین راستا از ماه گذشته ۲ تحقیق 
در این باره آغاز شــده اســت.  فیس بوک هنوز واکنشی به این خبر نشان 

نداده است.

 جستجو در گوگل با هوش مصنوعی پیشرفته می شود
گوگل قصد دارد در آینده نزدیک با استفاده از هوش مصنوعی و یادگیری 

ماشینی سرویس های جستجوی خود را ارتقا دهد.
شــرکت گوگل تصمیم دارد طی روزها و و ماه های آینده به روزرسانی 
های جدیدی در سرویس موتور جستجوی خود ارائه کند. به طور کلی این 
تغییرات با کمک روش های نوین هوش مصنوعی و ماشین یادگیری انجام 
می شوند تا نتایج جستجوی بهتری برای کاربران فراهم شود. از به روزرسانی 
های جدید گوگل می توان به ابزار کنترل هجی صحیح کلمات اشاره کرد. 

این ارتقا با کمک شبکه عصبی انجام می شود.
همچنین گوگل از هوش مصنوعی برای تقســیم کردن جستجو به گروه 
هــای زیر مجموعه اســتفاده می کند تا به این ترتیــب نتایج بهتری را به 

کاربر نشان دهد.
در کنار این موارد، از بینایی رایانشــی و فناوری شناســایی گفتار برای 
برچســب زدن و تقســیم کردن ویدئوها به طور خودکار استفاده می شود. 
این نســخه خودکار بخش ابزارها است. به عنوان مثال ویدئوهای آشپزی یا 
مســابقات ورزشی را می توان دسته بندی و به طور خودکار به فصل هایی 
جداگانه تقســیم کرد.  این دسته بندی ها در نتایج جستجو نیز ظاهر می 
شوند. علاوه بر آن، در روش جدید گوگل به جای کل صفحات وب متن های 
مستقل در صفحات منظم می شوند. این اطلاعات با کمک هوش مصنوعی و 
یادگیری ماشینی تحلیل می شوند تا نتایج جستجو را دقیق تر ارائه کنند.

 SMIC نخستین تراشه مشابه با نود ۷ نانومتری شرکت چینی 
مراحل پایانی طراحی را طی می کند 

شــرکت تولید نیمه هادی SMIC در چین طراحی تراشــه هایی با نود ۷ 
نانومتری را به مرحله ی نهایی رسانده است.

تشــدید تنش های تجاری بین ایالات متحده آمریکا و چین باعث شده 
 ،Huawei Technologies اســت که غول ارتباطات مخابراتی چینی، شرکت
از دسترســی به آخرین فناوری نودهای پردازنده محروم شود و توانایی این 
شــرکت برای رقابت در بازار گوشی های هوشمند پرچم دار نیز تحت الشعاع 
قرار بگیرد و نتواند از پردازنده های قدرتمند در محصولاتش استفاده کند.

یکی از راه های جایگزین برای هواوی، کمک گرفتن از شرکت بین المللی 
 Semiconductor Manufacturing International( تولیــد نیمه هادی چین
Corporation( اســت که به باور بســیاری از تحلیلگران، بعد از تحریم های 
تــازه ی آمریکا علیه هــواوی، تقریبا به یکی از همکاران مهم این شــرکت 
مخابراتی تبدیل شــده است. البته هنوز این موضوع در هاله ای از ابهام قرار 
دارد؛ به ویژه اینکه که دولت آمریکا به دلیل نگرانی از دســتیابی ارتش چین 
به محصولاتی که برای هواوی صادر می کند، تحرکات شــرکت را از نزدیک 

زیر نظر گرفته است.
با وجود تمام این محدودیت ها، ظاهرا براساس گزارش های اخیر، شرکت 
SMIC توانسته است آخرین مراحل تولید انبوه پردازنده های مشابه با نود ۷ 
نانومتری را آغاز کند. گزارش این دســتاورد در روزنامه ی منطقه ی ویژه ی 
جوهای )Zhuhai Special Zone( منتشر شده است که رویدادهای منطقه ی 
ویژه ی اقتصادی جوهای در چین و شرکت Innosilicon را پوشش می دهد.

طبق جزئیات منتشرشده، شرکت طراحی و تولید تراشه ی چینی نخستین 
نمونه ی Tape-out نود پردازشــی N+1 شرکت SMIC را به مرحله ی نهایی 
طراحی رسانده اســت. نسخه ی Tape-out منظور آخرین مرحله از فرایند 
طراحی تراشــه قبل  از تولید اســت که تصویر کلــی از آخرین نقص های 
 SMIC طراحی را مشخص می کند. جدیدترین نسل تراشه های تولیدشده ی
برپایه ی نودهای 1۴ نانومتری ساخته می شوند و بنابر بیانیه ی منتشرشده ی 
نمایندگان شرکت ، احتمالا این شرکت قصد دارد از تولید تراشه با نودهای 

1۰ نانومتری کاملا صرف نظر کند.
نود N+1 به طور گســترده تصور می شد که نمونه ی اولیه ای از تراشه های 
۷ نانومتری باشد. درهرحال، این تراشه موجب افزایش ۲۰ درصدی عملکرد 
و کاهش ۵۷ درصدی مصرف انرژی می شود و سطح Logic تا ۶۳ درصد و 
 TSMC نیز تا ۵۵ درصد بهبود نشان می دهد. در مقام مقایسه، شرکت SoC
تراکم ترانزیستورها را در تراشه های ۷ نانومتری درمقایسه با تراشه های 1۰ 
نانومتــری تا ۷۳ درصد افزایش داد و عملکرد پردازشــی را بین ۳۵ تا ۴۰ 
درصد بهبود بخشید و درمقایسه با تراشه های 1۶ نانومتری، مصرف انرژی را 

تا ۶۵ درصد کاهش داد که رقم های بسیار درخورتوجهی هستند.
بااین همــه باتوجه به بهبود ۲۰ درصدی عملکرد، مدیران SMCI درباره ی 
طبقه بنــدی نود N+1 به عنوان نــود ۷ نانومتری تعلل کردنــد؛ درنتیجه، 
تحلیلگران چینی تراشه را در دسته ی نودهای ۸ نانومتری یا نسخه ی اولیه 
از تراشه های ۷ نانومتری با توان کمتر طبقه بندی کردند. شرکت SMIC قصد 
دارد بعد از N+1، نود N+۲ را رونمایی کند که انتظار می رود به دلیل بهبود 

عملکرد از N+1 گران تر باشد.
شرکت Innosilicon در گزارش مطبوعاتی خود درباره ی همکاری با شرکت 
SMIC اطلاعاتی در میان گذاشته که نشان می دهد چگونه این همکاری باعث 
موفقیت در فرایند تولید شــده اســت. افزون براین، SMIC نمونه ی اولیه ی 
tape-out نود N+1 را کامل کرده اســت؛ اما تولید انبوه محصول مشکلات 
جدیدی بر ســر راه شرکت ایجاد می کند که اگر قصد دارد در بازار جهانی 

بتواند رقابت کند، باید فورا آن ها را مرتفع کند.
 Samsung و شرکت کره ای TSMC شرکت تایوانی SMIC بزرگ ترین رقبای
Electronic›s Samsung Foundry به شمار می روند. در نظر داشته باشید که 
 Extreme این دو شرکت می توانند نسل جدیدی از تکنیک های لیتوگرافی
Ultraviolent را در تولید تراشه به کار گیرند و پیش بینی می شود SMIC این 

فناوری را در نودهای فرضیه ای N+۳ استفاده کند.
این نود سومین نسل از تراشه های ۷ نانومتری SMIC خواهد بود که تولید 
آن قدرت مهندســی و مدیریت شرکت را در بوته ی آزمایش قرار می دهد. 

ستاد توسعه علوم و فناوریهای شناختی، بانک اطلاعات آزمون های ارزیابی 
شناختی را راه اندازی کرد.

 به نقل از معاونت علمی و فناوری، ارزیابی شناختی به معنای ارزیابی عمیق 
مهارت ها و توانایی های مرتبط با عملکرد مغز مربوط می شــود. این عملکردها 
شــامل توجه، حافظه، اســتدلال، حل مســئله، تصمیم گیری، زبان، هوش و 
موارد دیگر می شود و گستره وسیعی از کاربردها در حوزه تشخیص و درمان، 
ورزش، آموزش و پرورش، استخدام و به کارگیری افراد با توانمندی های خاص 
شناختی و مهندسی عامل های انسانی را در برمی گیرند که به معنای استفاده 
از ویژگی های شناختی و فیزیکی انسان برای طراحی ابزارها و سیستم ها است.

از میان روش های گوناگون ارزیابی عملکرد شناختی مغز، نتایج آزمون های 
شــناختی به دلیل ویژگی های روان ســنجی مناسب، عینی بودن و همچنین 
ســهولت اجرا قابل اعتماد و پایا هستند و استفاده از این آزمون ها نشاندهنده 

اهمیت و ضرورت استفاده از آنها است.
با توجه به اهمیت و ضرورت روز افزون در اســتفاده از این آزمون ها ستاد 
توسعه علوم و فناوری های شناختی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
اقدام به مطالعه، سیاست گذاری، پیاده سازی سیاست ها، سازماندهی بازار موجود 
و ترغیب بخش خصوصی برای ورود و سرمایه گذاری در این حوزه کرده است.

نا به ســامانی های موجود در حوزه آزمون های ارزیابی شــناختی از جمله 
استاندارد نبودن آزمون های موجود، عدم رعایت حق مالکیت معنوی و همچنین 
اجرا و نمره گذاری غیر اســتاندارد آزمون توســط افراد آموزش ندیده موجب 
شــده است تا نیاز به وجود چرخه ای معتبر برای آزمون های ارزیابی شناختی 

بیش از پیش احساس شود.
در این راســتا ستاد توســعه علوم و فناوری های شناختی معاونت علمی و 
فناوری ریاســت جمهوری طی چند سال گذشته با برگزاری جلسات منسجم 
با حضور برجســته ترین اساتید حوزه شناختی، روان سنجی و کارشناسان و 
مدیــران وزارتخانه های مرتبط، اقدام به طراحی و اجرای چرخه ای بســته از 
اعتبار به عنوان زیســت بوم  برای آزمون های ارزیابی شناختی در کشور کرده 

است. رویکرد ستاد در این زمینه رویکرد سیاست گذاری مشوق بازار است.

زیست بوم آزمون های ارزیابی شناختی بازیگران گوناگونی دارد که می توان 
به توســعه دهندگان آزمون، ســرمایه گذاران بخش خصوصی و مراکز اجرای 
آزمون با زیرســاخت فناوری اطلاعات اشاره کرد. در این راستا، آزمون ها پس 
از استانداردســازی، در قالب یک بستر نرم افزاری امن طراحی می شوند و در 

اختیار مراکز آزمون برای ارائه خدمات به مشتریان قرار می گیرند.
برای تحقق بخشیدن به موارد مطرح شده بانک اطلاعات آزمون های ارزیابی 

شناختی ایجاد شد. 
از سویی تدوین پرکاربردترین آزمون های ارزیابی شناختی در دنیا شناسایی 
و ملا ک های استانداردسازی آزمون های ارزیابی شناختی مد نظر قرار گرفت. 
در این راســتا، ستاد توسعه علوم و فناوری های شناختی نسبت به حمایت از 

طرح های آزمون های ارزیابی شناختی اقدام کرد.
ســتاد توســعه علوم و فناوری های شناختی با هدف آشــنایی درمانگران، 
پژوهشگران و ســازمان ها با آزمون های ارزیابی شــناختی موجود در کشور، 
شناســایی نقاط ضعف و قوت آزمون ها و همچنین سیاســتگذاری در توسعه 
آزمون های ارزیابی شناختی اقدام به ایجاد بانک اطلاعات آزمون های شناختی 
کرد که نتیجه آن شناســایی ۳۵۲ آزمون بر حسب کارکردهای شناختی و ۵ 
اختلال رایج شناختی شامل اوتیسم، بیش فعالی/نقص توجه، اختالات یادگیری، 

آلزایمر و اعتیاد بود.
روش های گوناگونی برای شناســایی بهترین آزمون های ارزیابی شناختی 
وجود دارد که از جمله آنها استفاده از تجربیات کشورهای دیگر، نیازسنجی و 
نیازآفرینی اســت. در مطالعاتی که اخیراً طی یک نظرسنجی از روان شناسان 
و نوروسایکولوژیســت ها در کشــورهای مختلف دنیا انجام شد، پرکاربردترین 
آزمون های ارزیابی شناختی )نوروسایکولوژی( به تفکیک کارکردهای شناختی 
شناســایی و معرفی شــدند که می توان به آزمون های هوش و حافظه وکسلر 

اشاره کرد.
همچنین ســتاد با انتشــار ۸ فراخوان از طرح های پژوهشــی بسیاری در 
حوزه های گوناگون حمایت کرده است که از میان آنها، برخی آزمون های ارزیابی 
شناختی مورد نیاز سازمان ها و وزارتخانه ها از اهمیت ویژه ای برخوردار بودند.

بانک اطلاعات آزمون های ارزیابی شناختی ایجاد شد

اینترنت استارلینک در قطارهای سریع السیر کاربرد خواهد داشت 
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امام علی علیه السام
نهَی رَسولُ الّل صلی الل علیه و اله 

أن یکَونَ الرّجُلُ طولَ اللّیلِ کَالجیفَةِ 
المُلقاةِ، وأمَرَ باِلقِیامِ مِنَ اللّیلِ 

دِ باِلصّاةِ.  وَالتّهَجُّ
پیامبر خدا صلی الل علیه و آله از 

این که کسی تمام شب را چون 
مردار دورافکنده ای ]در بستر 
افتاده[ باشد، نهی فرمود، و به 
برخاستن در پاره ای از شب و 

خواندن نماز شبانگاهی فرمان داد. 

دعائم الإسام: ج۱ ص2۱۱ 

 دلار                       28,۵۰۰ 
 یورو                      ۳۳,۹۴۰ 
 پوند انگلیس         ۳8,۵۰۰ 
 درهم امارات          8۱,۳۴۰ 
 لیر ترکیه                ۳8,۰۶۰

 سکه امامی     ۱۴,۳۹۰,۰۰۰ 
 بهار آزادی        ۱۳,۵۰۰,۰۰۰  
 نیم سکه           ۷۶,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه          ۵۴,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی      2۷,۵۰۰,۰۰۰ 
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ایلان ماسک، مدیرعامل اسپیس ایکس، در توییتر اعلام کرد ازلحاظ تئوری 
امکان استفاده از اینترنت استارلینک در قطارهای سریع السیر وجود دارد.

 ،)Starlink( از زمان اعلام اخبار اولیه درباره ی پروژه ی اینترنت استارلینک
عده ای از کارشناسان اعلام کردند این پروژه  ممکن است برای اهداف دیگری 
به غیر از ارائه ی اینترنت خانگی کاربرد داشــته باشد. ایلان ماسک، مدیرعامل 
اســپیس ایکس، به تازگی به یکی دیگر از کاربردهایی اشــاره کرده است که 
اســتارلینک به همراه می آورد.  براساس گفته ی ماسک، ازلحاظ تئوری امکان 

استفاده از استارلینک در قطارهای سریع السیر سراسر دنیا وجود دارد.
آنتون کانروا، متخصص علم داده ی ســاکن سوئد، ازطریق توییتر از ایلان 
ماســک پرســید دیش های اینترنت اســتارلینک را می توان درون قطارهای 
سریع الســیر قرار داد تا اینترنت پهن باند قابل اتکا در مناطقی ارائه شــود که 
پوشــش مناسبی از شــبکه ندارند؟ این سؤال به طور ویژه برای ساکنان سوئد 
پرســیده شد؛ زیرا اکثر شهرهای بزرگ سوئد ازطریق ریل قطار با یکدیگر در 
ارتباط هستند و شبکه ی قطار سوئد بسیار بزرگ است. ساکنان سوئد می گویند 
بارها پیش می آید که در مسیرهای طولانی قطار پوشش مناسبی برای شبکه ی 

موبایل ارائه نمی شود. سؤال آنتون کانروا رامی توان به دیگر بخش های اروپا و 
حتی شبکه ی ریلی بین شهرهای بزرگ در آمریکای شمالی نیز تعمیم داد. 

کانروا در توییتی پرســید: »آیا دیش های اســتارلینک در وسایل متحرک 
پرسرعت نظیر قطار کاربردی هستند؟« و ایلان ماسک در جواب او گفت: »اگر 
قطارهایی که در مناطق خارج از پوشــش و دوردست مشغول حرکت هستند 
بتوانند به اتصال اینترنت پایدار پرسرعت دست پیدا کنند، اتفاقی شگفت انگیز 
خواهد بود.« طبق گفته ی ایلان ماســک، اســتارلینک برای شبکه های ریلی 
مشکلی ایجاد نمی کند و با استفاده از آنتن آرایه ی فازی می توان اینترنت را در 
قطارها ارائه داد. ماهواره های استارلینک اسپیس ایکس که در فاصله ی تقریبا 
۵۵۰ کیلومتر از ســطح زمین مشــغول گردش هستند، از چهار آنتن آرایه ی 
فازی برای آپ لینک )Uplink( و داون لینک )Downlink( اســتفاده می کنند. 
پایانه هایی که روی زمین نصب می شوند، به موتوری مجهز هستند که به صورت 

خودکار دیش را در راستای آنتن های آرایه ی فازی ماهواره تنظیم می کنند.
ایلان ماســک می گوید نصب پایانه های زمینی بسیار ساده است: سوکت را 

وصل می کنید و دیش را به سمت آسمان می گیرید. 


